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عدم افزایش نرخ حداقل دســتمزد کارگران متناسب با 
افزایش نرخ تورم نشــان می دهد که نتایج حاصل از رشد 
اقتصادی به صورت متوازن تقسیم نمی شود. به همین دلیل 
بسیاری از مردم نرخ رشد اقتصادی 3درصدی را در زندگی 

خود لمس نمی   کنند.
متاسفانه آمارهای رسمی منتشرشده در خصوص اوضاع 
اقتصادی کشور از توضیح وضعیت واقعی اقتصاد کشور ناتوان 
هستند. براساس آمار منتشرشده از سوی بانک مرکزی ایران، 
در سه ماه دوم سال ۱۴۰۱، رشد اقتصادی با احتساب نفت 
۶/ 3 درصد و بدون احتســاب نفت ۱/ 3 درصد است. رشد 
اقتصادی برای سه ماهه سوم سال ۱۴۰۱ با احتساب نفت 
۷/ 3 درصد و بدون احتســاب نفت ۲/ 3 درصد اعلام شده 
است. البته باید توجه کرد این آمارها زمانی می   توانند قابل 
استناد    باشند که در گزارش اقتصادی سالانه   بانک مرکزی 

به صورت رسمی انتشار یابند.
آمارهای فصلی چندان قابل اتکا نیستند. در حال حاضر 
اقتصاد کشــور در وضعیت رکود تورمی گرفتار شده است؛ 
هرچند برای اینکه وضعیت اقتصادی در کشوری رکودی 
اعلام شــود ضروری اســت که حداقل طی دوفصل رشد 
اقتصادی منفی باشد. در ایران رشد اقتصادی حدود 3 درصد 
اســت؛ ولی خروج از وضعیت رشد منفی و رسیدن به نرخ 
رشد 3 درصد رونق محسوب نمی شود. اقتصاد بسیار ملتهب 
است. در ماه های اخیر نرخ ارز جهش کرده و طی چند ماه 
قیمت دلار از کانال ۲۰ هزار تومانی به کانال 5۰ هزار تومانی 
وارد شده است. طبیعی است در شرایطی که با جهش نرخ 
ارز مواجه هستیم، واردات روند نزولی به خود می گیرد و در 
نتیجه آن، تولیدات داخلی مانند پوشاک و لوازم خانگی که 
پیش از جهش نرخ ارز قادر به رقابت با محصولات مشــابه 

وارداتی نبودند، جایگزین محصولات خارجی می شوند.
به همین دلیل، در چنین شرایطی تولید برخی کالاهای 
تولید داخــل افزایش می   یابد. اما بایــد توجه کرد که در 
صــورت نبود تحریم   های اقتصادی موجود، همچنین نبود 
مشکلات موجود در واردات و صادرات کالاها، کاهش ارزش 
پول ملی می   توانســت باعث رونق بسیار چشمگیرتری در 
حوزه تولیدات داخلی شود. اما متاسفانه محدودیت واردات 
ماشــین   آلات و تجهیزات، نبود چشم   انداز مطمئن، وجود 
نرخ تورم بالا، جهش مکرر و غیرقابل پیش بینی نرخ ارز و 
ریسک و نااطمینانی در فضای کسب وکار اثر مثبت کاهش 
ارزش پول ملی برای بخش تولید صنعتی را بسیار محدود 
کرده است. در نتیجه همین مساله است که با وجود سقوط 
شدید ارزش ریال تفاوتی بین رشد تولید بدون احتساب نفت 
در سه ماهه دوم )۱/ 3درصد( و سه ماهه سوم )۲/ 3درصد( 
سال ۱۴۰۱ مشاهده نمی   کنیم.براساس آمار منتشرشده از 
سوی بانک مرکزی، تفاوت رشد تولید بین سه ماهه دوم و 
سوم، ناشی از رشد بالای بخش صنعت و معدن است. باید 
توجــه کرد که به دلیل جهش نــرخ ارز، افزایش صادرات 
محصولات معدنی ما به چین یا کشورهای منطقه طبیعی 
است. اما در بخش صنعت، زیربخش   هایی هستند که بعد 
از جهش نرخ ارز به واقع امکان نفس کشیدن پیدا کرده   اند؛ 
مانند حوزه   های پوشــاک و لوازم خانگی که پیش تر نیز به 
آنها اشــاره کردم. اما تحریم   ها موانع جدی بر سر راه رشد 
تولید برخی زیربخش های صنعتی ایجاد می کنند. اگر آمار 
زیربخش   های صنعتی و وضعیت رشــد آنها منتشر شود، 
تصویر روشن   تری از شرایط اقتصادی ارائه می دهد. اما قطعا 
در سه ماهه سوم ســال ۱۴۰۱، به دلیل بروز ناآرامی   های 
اجتماعی در کشور، مصرف برخی کالاهای صنعتی مانند 
پوشاک، کفش، مبلمان و لوازم خانگی کاهش یافت؛ اما آمار 
منتشرشــده از سوی بانک مرکزی تاثیر کاهش مصرف بر 
بخش صنعت را نشان نداده است؛ گویی تولیدکننده داخلی 
در سه ماهه   سوم نیز مانند فصل گذشته به تولید ادامه داده 
اســت.در صورت صحت این فرضیه احتمالا تولیدصورت 
گرفته و انبار شده است تا در ماه   های بعد به فروش برسد. 
در بررســی رشد تولید صنعتی ســهم خودروسازها حائز 
اهمیت اســت. صنعت خودرو سهم مهمی از ارزش   افزوده 
صنعت ایران را به خود اختصاص می دهد. میزان تولیدات 
خودروســازهای داخلی مابین دوماهه دوم و ســوم سال 
 چه تفاوتی کرده اســت؟ به عنوان مثال می دانیم که تعداد 
خودروهای چینی که توســط تولیدکننده داخلی مونتاژ 

شده   اند، افزایش داشته است. 
در نتیجــه برای تحلیل بهتر عملکرد بخش صنعت در 
فصل پاییز ۱۴۰۱ باید منتظر آمارهای جزئی تر و دقیق   تر 
باشیم تا بدانیم که کدام زیربخش   های صنعت در سه ماهه 
ســوم با رشد تولید بالایی مواجه بوده    و توانسته   اند کاهش 
رشد دیگر زیربخش   های صنعت را نه   تنها جبران کنند، بلکه 
حتی رشد نسبتا قابل توجهی در بخش صنعت ایجاد کنند.

یکی از پرســش   هایی که ذهن مخاطب را به خود درگیر 
می کند، این است که چرا با وجود نرخ رشد اقتصادی بالای 
3درصد، باز مردم احساس می کنند که وضعیت اقتصادی 
آنها نسبت به قبل رو به افول است؟ در پاسخ به این پرسش 
باید بیان کرد که در شرایط تورمی کسانی که مزد و حقوق 
ثابت دارند، به شــدت آســیب می بینند. در سال گذشته 
حداقل دستمزد 5۷ درصد افزایش یافت، با جهش نرخ ارز 
دولتی از ۴۲۰۰تومان به ۲3هزار تومان و سپس به ۲۸هزار 
و 5۰۰تومان، افزایش قیمت کالاها و خدمات شتاب گرفت 
و آثار افزایش دستمزدها بیش از یکی، دوماه دوام نیاورد و 
سفره زندگی کارگران کوچک تر شد. اگر آمار رشد اقتصادی 
با وضعیت سفره مردم همخوانی ندارد، علت اصلی را نه در 
انکار آمارهای منتشرشده، بلکه در نحوه   توزیع درآمد باید 

جست وجو کرد.
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است چهار عامل مسیر آینده اقتصاد   ...

رئیس کمیسیون باغبانی انجمن پسته ایران 
گفت: آماری که ترکیه از میزان تولید پسته 

خود ارائه می دهد، حجم پسته با...

 پس از سه سال افزایش مداوم رشد نقدینگی 
طی سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰، بانک مرکزی با 

همکاری دولت در سال ۱۴۰۱  ...

 رئیس صندوق بازنشستگی صنعت نفت گفت: 
این صندوق بیش از ۱۰ میلیارد دلار پروژه در 

حوزه تکمیل زنجیره ارزش در دست اجرا دارد...

صفحه2

صفحه۴

صفحه۳

صفحه5

زهرا کریمی

چرا مردم رشد اقتصادی را 
احساس نمی کنند؟

روزنامه سراسری  اقتصادی  ،  اجتماعي  ایران  | سه شنبه ۱2  اردیبهشت   ۱۴۰2   |   ۱۱  شوال  ۱۴۴۴   |   2   می    2۰2۳  |  شماره ۱۳۹۴   |  قیمت 5۰۰۰ تومان 

رنا
 :ای

س
عک

  

تعریف ۱۰ 
ابرپروژه پیشران 
در صنعت 
پتروشیمی

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

تسهیلات بانکی جوابگوی نیاز بازار مسکن نیست

 تسهیلات بانکی جوابگوی نیاز بازار مسکن نیست
فرشــید پورحاجت افزود: در هفت سال گذشته تلاش های 
زیادی صورت گرفته تا بتوانیم تولیدکنندگان و سازندگان مسکن 
را به صورت مستقیم به تولیدکنندگانهای مصالح ساختمانی با 

هدف برای کاهش قیمت، نزدیک کنیم.
وی اضافه کرد: دست به دســت شــدن مصالح ساختمانی و 
ادامه این فرایند از کارخانه تا واسطه و رسیدن به دست سازنده 
مسکن سبب می شود که شاهد تغییر و افزایش قیمت ها باشیم.

این فعال حوزه مســکن با بیان اینکه تولید و تأمین مصالح 
ســاختمانی یکی از شاخص های بســیار مهم در تولید مسکن 

اســت، بیان داشت: نوسان قیمت در این بخش به طور قطع به 
بازار مسکن منتقل می شود.

دبیــر کانون انبوه ســازان به عوامل اجرایی نشــدن کارت 
اعتباری مصالح ساختمانی اشاره کرد و گفت: یکی از مهم ترین 
عوامل اصلی آن به ســاختار بانکی کشــور برمی گردد؛ ســال 
گذشــته مقرر شــده بود که 3۶ هزار میلیارد تومان در قالب 
 تســهیلات بانکی به حوزه مســکن اختصاص داده شود؛ اما به 
سرانجامی نرسید و انحراف بانک ها در این بخش موجب انتقاد 

دولت و مجلس شد.

پورحاجت لزوم نظارت بر بانک ها در اجرای قوانین را از دیگر دلایل اجرایی نشدن این کارت های 
اعتباری عنوان کرد و افزود: انتظار می رود که بانک ها قصور و کوتاهی خود را که رویه اشتباهی است 

و سالیان سال گریبان بخش تولید و کارآفرینی را گرفته، اصلاح کنند.
وی با اشــاره به تاکیدات مقام معظم رهبری در حوزه تولید، اظهار کرد: نظام بانکی این امکان را 

دارد که بخش تولید مسکن را در تمام بخش ها همراهی کند.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان کشور با اشاره به افزایش قیمت تمام شده تولید مسکن، گفت: 
تقاضای ما از دولت و وزارت راه و شهرسازی این است که تسهیلات بانکی در حوزه تولید مسکن را 
افزایش دهند، چراکه تسهیلات به این بخش که امروز ۴۰۰ میلیون تومان است، جوابگوی نیاز بازار 

مسکن نبوده و باید این مبلغ اصلاح تا جهشی در تولید مسکن رخ دهد.

مرتضی قدیمی  -       دبیر کانون سراسری انبوه سازان با اشاره به لزوم اجرایی شدن کارت اعتباری مصالح ساختمانی گفت: دست واسطه با اجرایی شدن این کارت در حوزه مصالح ساختمانی کوتاه می شود.

دست به دست شدن 
مصالح ساختمانی و ادامه 

این فرایند از کارخانه تا 
واسطه و رسیدن به دست 

سازنده مسکن سبب 
می شود که شاهد تغییر و 

افزایش قیمت ها باشیم.

رییس کمیســیون صنعت و معدن اتاق بازرگانی تهران گفت: اقتصاد دستوری در دنیا دارای ۲ 
حالت اســت که شــامل اقتصاد در زمان بحران یا اقتصاد بیمار می شود؛ اکنون در کشور با بحران 
خاصی مواجه نیستیم، اما اقتصاد دستوری در ساده ترین کالاها اعمال شده که باعث آسیب جدی 
به تولید می شود.علی نقیب به معایب قیمت گذاری دستوری در کشور اشاره کرد و افزود: متاسفانه 
در کشور برای کوچک ترین تولیدات که تاثیر چندانی را در سفره خانوارها نمی گذارد و نقش زیادی 

را در بودجه و رفع مشکلات دولت ندارد، قیمت دستوری اعمال می شود.
وی اظهار داشــت: قیمت گذاری دســتوری باید برای کالاهای اساسی مانند نان باشد که دولت 
خواهان عدم گران شــدن آن اســت و باید در این زمینه بودجه ای برای آن در نظر گرفته شود، اما 
وقتی قیمت گذاری دستوری برای کالاهای مصرفی ساده مانند خودرو اعمال می شود، این اقدام باعث 
از دست رفتن سلامت اقتصاد کشور می شود.رییس کمیسیون صنعت و معدن اتاق بازرگانی تهران 
به مشخصات اقتصاد سالم اشاره کرد و گفت: در اقتصاد سالم مکانیزم عرضه و تقاضا، تعیین کننده 
قیمت است، به خصوص که مولفه های تولید کالا نیز متغیر است و درگیر قیمت دستوری نمی شود.

نقیــب با بیان اینکه در این زمینه مواد اولیه بر اســاس قیمت بــازار و تغییرات آن خریداری 
می شود، و محصول بر اساس قیمت دستوری عرضه خواهد شد، تاکید کرد: مسایلی مانند از بین 
رفتن اشتغال زایی، به خطر افتادن صنایع کشور و سود بردن عده ای دلال از دیگر پیامدهای اقتصاد 

دستوری است که بهتر است رفع جدی آنها مورد توجه مسوولان قرار بگیرد.
وی اضافه کرد: تداوم روند اقتصاد دستوری در کشور حاصلی جز تعطیلی و از کار افتادن کارخانه ها 

ندارد که این اتفاق باعث بیکار شدن کارگرها و افزایش نرخ بیکاری خواهد شد.
این فعال اقتصادی خاطرنشان کرد: در ادامه چنین اتفاقی به دلیل به هم خوردن نظم بازار ناشی 
از قیمت گذاری دســتوری آن هم تنها در یک بخش از زنجیره تولید، دیگر کارخانه دار توان خرید 
مواد اولیه به صورت متغیر و البته فروش کالا به قیمت ثابت و دســتوری را ندارد که این رویکرد 
به معنای گذاشــتن دست اندازی بزرگ در مقابل تولید کشور است.نقیب در مورد اثر ارز ترجیحی 
در قیمت های بازار گفت: از ابتدای اجرایی شــدن این طرح در اتاق بازرگانی تهران و ســپس در 
بانک مرکزی و گمرک بیان شد که این طرح موفقیتی در اقتصاد نخواهد داشت؛ چراکه مشابه این 

تصمیم ها را در گذشته تجربه کرده ایم.

قیمت گذاری دستوری به تولید آسیب وارد می کند

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
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 با افزایش استفاده از یوان )واحد پول رسمی چین( برای پرداخت های بین المللی، 
بحث ها در خصوص دلارزدایی و جهانی  شدن یوان شدت گرفته است.

 وبگاه مدرن دیپلماسی، بسیاری از کشورها از جمله روسیه، برزیل و آرژانتین به 
طور فزاینده ای در حال بررسی استفاده از یوان هستند. چین نیز بیشتر فعالیت های 

تجاری بین المللی خود را با استفاده از یوان انجام می دهد.
در ماه مارس )اســفند، فروردین(، معاملات صورت  گرفته با اســتفاده از یوان، از 
پرداخت های انجام شده با دلار آمریکا پیشی گرفت. در ۴۸.۴ درصد از کل معاملات، 
از یوان استفاده شد و استفاده از دلار آمریکا برای این پرداخت ها از ۴۸.۶ درصد به 

۴۶.۷ درصد در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از آن کاهش یافت.
بسیاری از سیاستمداران و تحلیلگران این سؤال را مطرح می کنند که »آیا جایگاه 

دلار به عنوان ارز ذخیره جهان حفظ می شود؟«.
واقعیت این اســت که اقتصاد آمریکا در بیشتر مدت قرن حاضر با نرخ های رشد 
بســیار پایین تر از میانگین های تاریخی دســت وپنجه نرم کرده و بدهی های بخش 
عمومی آن در حال افزایش اســت؛ زیرا مخارج بیهوده کنترل نشده و بانک مرکزی 

این کشور به طرز خطرناکی از تورم بی اطلاع است.
بنابراین با توجه به اینکه دلار محکوم به شکســت به نظر می رســد این سؤالات 

مطرح می شود: آیا یوان به ارز بین المللی ترجیحی تبدیل خواهد شد؟ آیا دلارزدایی، 
هدفی واقع بینانه اســت؟ آیا ارزش دردســر را دارد؟ اگر جواب مثبت است، چگونه 

می توان آن را پیگیری کرد؟
ماه گذشــته، شــرکت های انرژی چین و فرانسه، اولین قرارداد گاز طبیعی مایع 

)LNG( را با واحد پول یوان نهایی کردند.
چین و کشورهای عربی حوزه خلیج فارس در حال کار بر روی قراردادی هستند 
تا از بورس نفت و گاز شانگهای به عنوان بستری برای مبادلات نفت و گاز با استفاده 

از یوان استفاده کنند.

دلارزدایی و جهانی شدن یوان
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رشد نقدینگی در سال ۱۴۰۱ به ۳۰ درصد کاهش یافت

مطابق آمار عملکرد بانک ها 
در اعطای تسهیلات به طرح 
نهضت ملی مسکن مناسب 
نیست. از این رو باید دید آیا 
مسئولین می توانند بانک ها 
را به ریل تسهیلات دهی به 
پیشران های رشد اقتصادی 

و... برگردانند؟

محمدرضا کریمی     |  پس از سه سال افزایش مداوم رشد نقدینگی طی سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰، بانک مرکزی با همکاری دولت در سال ۱۴۰۱ توانست رشد 
نقدینگی را که مهمترین متغیر در کنترل تورم است، در مسیر رسیدن به میانگین بلندمدت این متغیر قرار دهد بگونه ای که رشد نقدینگی با ۹ واحد درصد 

کاهش در پایان سال گذشته به حدود ۳۰ درصد رسید.

معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر لزوم رعایت امنیت شغلی کارگران به عنوان زمینه تحقق بهره وری در تولید تاکید کرد.  علی حسین رعیتی فرد معاون روابط کار وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در یادداشتی به مناسب روز جهانی کارگر نوشت: قانون کار مهم ترین منبع تعیین حقوق و تکالیف کارگران و کارفرمایان است؛ بنابراین پر واضح است که مسأله امنیت 
شــغلی کارگران مدنظر و دغدغه قانون گذار بوده است.نخســت آن که در تبصره ۲ ماده ۷ قانون موصوف، اصل را بر دائمی بودن قرارداد کار گذاشــته است و با وضع این تبصره در قالب مقررات 
مذکور سعی شده که امنیت شغلی کارگران تضمین شود. از طرف دیگر، در ماده ۲۷ قانون کار، تشریفات اخراج کارگر متخلف بیان شده است، اما در این ماده قانون گذار حق فسخ کارفرما را با 
شرایطی اجازه داده است.یکی از این شرایط این است که نظر مثبت تشکل کارگری موجود در کارگاه در مورد اخراج کارگر اخذ شود. از طرف دیگر در ماده ۱۶5 قانون کار به موجه بودن اخراج 

کارگر اشاره شده است.
لزوم رعایت امنیت شغلی 

کارگران

 نارضایتی رئیسی از روند مسکن ملی
یک مقام مســوول در وزارت کشور از نارضایتی 
رئیس   جمهــور از روند ســاخت مســکن ملی 
خبر داد. وحیــد قربانی، مدیــرکل دفتر فنی 
وزارت کشــور با انتقاد از اینکــه برنامه جهش 
مسکن در کشور موفق نبوده است، اظهار کرد: 
رئیس جمهور از عملکرد دســتگاه   ها در حوزه 

جهش مسکن ملی ناراضی هستند.
قربانی تاکیــد کرد: مســکن با ســهل   ترین، 
دقیق   ترین روش و با کمترین هزینه باید احداث 
شود و چه دلیلی دارد مسائل مربوط به آن چند 

ماه در دستگاه   ها معطل بماند.
وی با تاکید براینکه آینده نظام جمهوری اسلامی 
منوط به اجرای توقعاتی است که به مردم داده 
می شود، بیان کرد: اگر تعهدی می   دهیم باید آن را 

به انجام برسانیم.
مدیرکل دفتر فنی وزارت کشــور با بیان اینکه 
تجربه نامبارک برخی از ســایت   های مسکن را 
در جهش تولید مســکن تکرار نکنیم افزود: از 
این رو تکمیل زیرساخت مســکن باید توسط 
دستگاه   های خدمات رسان و زیرساختی انجام 
و حداقل خدمات شهری در این سایت   ها مهیا 
باشــد و شــهرداری   ها نیز در خدمات روبنایی 

همکاری لازم را داشته باشند.

  مجلس هم به دنبال آمار خانه   های خالی
یک عضو کمیسیون عمران مجلس اعلام کرد: 
به نظر می رســد آمار خانه   هــای خالی بیش از 
آن چیزی باشد که تاکنون مسوولان درباره آن 
اظهارنظر کرده   اند. اســماعیل حسین زهی در 
گفت   وگو با »ایسنا«، با اشــاره به اعلام شهردار 
تهران مبنی بر وجود 35۰ هزار واحد مسکونی 
خالی در شمال شهر بیان کرد: از نظر بنده شاید 
حتی بیش از این رقم در تهران خانه خالی وجود 
داشته باشد و نیاز است که همه بخش ها دست به 

دست هم داده و آنها را شناسایی کنند.
حســین زهی با بیان اینکه رضایت چندانی از 
اجرای قانــون اخذ مالیــات از خانه های خالی 
نداریم، عنوان کرد: دستگاه ها باید پای کار بیایند 
و خانه های خالی را شناســایی کنند. آن   گاه به 
نفع مالکان این خانه هاست که واحدهای خود 
را اجاره دهند و به این ترتیب شــاهد برقراری 
تعادل بین عرضه و تقاضا در بازار مسکن خواهیم 
بود. وی گفــت: مجلس برای ســاماندهی بازار 
اجاره بهای مسکن، طرحی را در دستور کار دارد 
تا قانونی دائمی در این حوزه به تصویب برسد و 
کمی از مشکلات مردم برای اجاره مسکن کاسته 
شــود.وی در ادامه با بیان اینکه ما در شهرهای 
بزرگ و مراکز استان ها شــاهدیم که برخی از 
بنگاه   های اقتصادی خانه های لوکسی ساخته و 
آنها را خالی از سکنه نگه داشته و این خانه ها را به 
عنوان یک دارایی ثابت برای خود لحاظ می کنند، 
تصریح کرد: مجلس یازدهم بر این اساس قانون 
اخذ مالیات از خانه های خالی را به تصویب رساند 
تا سازمان امور مالیاتی، وزارت اقتصاد و وزارت 
راه به سراغ شناسایی خانه های خالی رفته و از 
خانه های خالی به صــورت پلکانی مالیات اخذ 
کنند. بر اساس این  ســازوکار به نفع افراد است 
که خانه های خود را اجاره داده تا خالی از سکنه 
نماند. حســین   زهی تصریح کــرد: وزارت راه و 
شهرسازی بر خود اظهاری مردم برای شناسایی 
خانه های خالی تکیه کرد امــا آن طور که باید 
جواب نداد. اخیرا به دنبال راهکارهایی هستند تا 

این قانون اجرایی شود. 

  نسخه جایگزین تولید مسکن در حومه
دولت قصد دارد در ســال چهارم اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن 35۰ هزار واحد در بافت 
فرسوده را نوسازی و بهســازی کند که تحقق 
آن می تواند دولــت را از هزینه های گزاف ایجاد 
زیرساخت در شهرهای اطراف برهاند و سلیقه ی 
طرف تقاضا برای ماندن در شهرها را تامین کند.

 طرح نهضت ملی مســکن عمدتــا در اطراف 
کلانشهرها و شــهرهای کوچک جانمایی شده 
است. با این حال تجربه مسکن مهر به عنوان یک 
پروژه ی فرسایشی و طولانی مدت با هزینه های 
گزاف، پیش روی سیاســت گذاران قرار گرفته 
و دولت سیزدهم قصد دارد از این تجربه درس 
بگیرد.در طرح مســکن مهــر دولت های نهم 
و دهم کــه عمدتا در اطراف شــهرها بود بیش 
از دو برابر هزینه احداث واحدهای مســکونی 
صرف ایجاد زیرســاخت ها، خدمات، امکانات و 
توسعه حمل و نقل شد و هنوز آن طور که باید و 
شاید، امکانات زندگی در این نقاط تکمیل نشده 
است. بررسی ها نشــان می دهد به دلیل دوری 
سایت های مسکن مهر از شهرهای مادر، طرف 
تقاضا ترجیح می دهد به جای مالکیت واحدهای 
مسکن مهر در شهرهای بزرگ، اجاره نشین باشد.

بر این اساس دولت سیزدهم در طرح نهضت ملی 
مسکن، احداث واحدهای مسکونی را در مناطق 
دارای خدمات شهری جانمایی کرد. بخشی از این 
زیرساخت ها در حومه شهرها قرار دارد و بخش 
دیگر به عنوان یک ظرفیت مغفول مانده درون 

بافت های فرسوده کلانشهرها نهفته است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/02/12
شماره : 1394
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

به گزارش از بانک مرکزی، این بانک با اجرای سیاســت کنترل مقداری 
ترازنامه با افزایش نســبت سپرده قانونی بانک های خاطی )به عنوان جرایم 
نظارتی(، توانســت رشــد خلق پول توسط بانک ها را از طریق کاهش قابل 

توجه ضریب فزاینده نقدینگی کنترل کند.
بانک مرکزی همچنین با تمرکز بر وثیقه دار و قاعده مند کردن ارتباط مالی 
میان خود و شبکه بانکی )از طریق توسعه عملیات بازار باز و ارائه تسهیلات 
قاعده مند به بانک ها در نرخ سقف دالان نرخ سود( و با استفاده از ابزارهای 
بازار محور، هدف عملیاتی خود در کنترل رشد نقدینگی و پایه پولی را دنبال 
می کند. در این میان، بخشی از افزایش بدهی بانک ها به بانک مرکزی نیز 
ناشی از عدم توانایی تعدادی از بانک ها و موسسات اعتباری ناسالم در تودیع 

ســپرده قانونی بوده که این امر به معنای تزریق پول پرقدرت به اقتصاد و 
یا چاپ پول نیســت. چراکه رشد نقدینگی که نمایانگر مجموع خلق پول 
بانک ها و بانک مرکزی اســت روند نزولی داشته و در پایان سال ۱۴۰۱ در 

سطح هدف تعیین شده )3۰ درصد( بوده است.
براساس این گزارش، اخیرا برخی رسانه ها در مطلبی از قول عبدالناصر 
همتی رئیس کل اسبق بانک مرکزی آورده اند:" درخرداد ماه ۱۴۰۰ اضافه 
برداشــت و مانده ریپوی بانک ها نزد بانک مرکزی جمعاً ۴۰ هزار میلیارد 
تومان بود. این رقم در ظرف کمتر از ۲ سال به بیش از هشت برابر رسیده 
اســت. چنین نتیجه ای حاصل فشــار به بانک ها، برای تامین مالی دولت و 
پرداخت تسهیلات تکلیفی و نیز کژمنشی برخی بانک های غیر دولتی است. 

این حجم برداشت بانک ها از بانک مرکزی که خود موجب رشد سنگین 
پایه پولی ) چاپ پول ( شده و یکی از موانع جدی مهار نقدینگی و تورم 
اســت، نشان می دهد دولت و بانک مرکزی در نگاه و رفتار خودشان باید 
تجدید نظر کنند."در خصوص مطالب مطرح شــده نکاتی به شرح ذیل 
ارائه می شود:مسئله مهار رشد نقدینگی و تورم به عنوان یکی از مهمترین 
اولویت های اقتصادی دولت و بانک مرکزی همواره مورد توجه بوده است. 
بررسی رشد نقدینگی در ماه های سال ۱۴۰۱ حاکی از تداوم روند کاهشی 
این متغیر در سال گذشــته بوده است به طوریکه نرخ رشد نقدینگی از 
3۹.۷ درصد در پایان بهمن ماه ۱۴۰۰ طی یک روند نزولی به 3۲.۰ درصد 

در پایان بهمن ماه ۱۴۰۱ کاهش یافته است.
همچنین بر اســاس آمارهای مقدماتی، رشد نقدینگی در پایان سال 
گذشته به حدود 3۰ درصد رسیده است که حاکی از تحقق نسبی برنامه 
پولی تنظیم شده برای کنترل رشد نقدینگی در سال ۱۴۰۱ است. از این 
رو ملاحظه می شود که پس از سه سال )رشد نقدینگی در سال های ۱3۹۸، 
۱3۹۹ و ۱۴۰۰ به ترتیب معادل 3۱.3 ، ۴۰.۶ و 3۹.۰ درصد بوده است( 
بانک مرکزی با همکاری دولت در سال ۱۴۰۱ توانسته رشد نقدینگی را 
که مهمترین متغیر در کنترل تورم است، در مسیر نیل به میانگین بلند 

مدت این متغیر قرار دهد.
لازم به توضیح اســت در سال جاری نیز برنامه های مربوط به کنترل 
تورم در چارچوب شعار سال "مهار تورم و رشد تولید" با همکاری تمامی 

دستگاه های ذیربط در دولت سیزدهم طراحی و در دست اجرا است.
در رابطه با افزایش حجم اضافه برداشــت بانک ها از بانک مرکزی به 
عنوان عامل مهم رشــد پایه پولی در ماه های پایانی سال گذشته لازم به 
اشــاره است بانک مرکزی با اجرای سیاســت کنترل مقداری ترازنامه با 
افزایش نسبت سپرده قانونی بانک های خاطی )به عنوان جرایم نظارتی(، 
توانست رشد خلق پول توسط بانک ها را از طریق کاهش قابل توجه ضریب 

فزاینده نقدینگی کنترل کند.
در ایــن میان برخی از بانک ها و موسســات اعتبــاری تخطی کننده 
نتوانســتند بخشی از ســپرده قانونی تعیین شده را در زمان مقرر تودیع 
کنند که منجر به افزایش اضافه برداشت آن ها از منابع بانک مرکزی شد.

از این رو ملاحظه می شود که بخشی از افزایش بدهی بانک ها به بانک 
مرکزی ناشی از عدم توانایی تعدادی از بانک ها و موسسات اعتباری ناسالم 
در تودیع سپرده قانونی بوده که این امر به معنای تزریق پول پرقدرت به 
اقتصاد و یا چاپ پول نیســت. چراکه رشد نقدینگی که نمایانگر مجموع 
خلق پول بانک ها و بانک مرکزی است روند نزولی داشته و در پایان سال 

۱۴۰۱ در سطح هدف تعیین شده )3۰ درصد( بوده است.
بــا این وجود همانطور که بارها در گزارش های بانک مرکزی اشــاره 
شده، بخش عمده ای از اضافه برداشت بانک ها و موسسات اعتباری متاثر 
از عواملی همچون مشــکلات ترازنامه ای و ضعف حاکمیت شرکتی آنها 
است که این امر نیز در کوتاه مدت و ظرف سال های اخیر ایجاد نشده و 
عمدتاً معطوف به رفتار گذشته بانک ها و انباشت ناترازی های مختلف در 

ترازنامه آن ها بوده است.

بازار ساخت وسازهای مسکونی در پایتخت، هشتمین سال متوالی رکود را هم به ثبت 
رساند. آمار اولیه از حجم صدور پروانه ساختمانی در۱۴۰۱ نشان می دهد، سال گذشته 

عملیات احداث کمتر از ۶5 هزار واحد مسکونی در تهران آغاز شد.
 این در حالی است که این میزان ساخت وساز در مقایسه با ابتدای دهه۹۰ -آخرین 
دوره رونق خانه سازی- و همچنین کل سال های دهه۸۰، کمترین تیراژ تولید محسوب 
می شــود. ضمن آنکه از میزان نیاز ســالانه بازار مســکن به عرضه جدید -با توجه به 
فاکتورهایی همچون ازدواج سالانه، میزان طلاق و حجم تخریب خانه های کلنگی- نیز 
کمتر است. بررسی ها درباره سریال طولانی رکود در بازار ساخت مسکن، از وجود سه 
ابرمزاحم مقابل فعالیت سازنده ها حکایت دارد. مانع اول بر سر راه سرمایه گذاران ساختمانی 
به »جهش قیمت مسکن و کاهش شدید قدرت خرید تقاضای مصرفی« مربوط است که 
باعث شده است عملکرد حلقه آخر زنجیره تولید )فروش راحت و پایدار( مختل شود. از 
طرفی، تورم بالای تولید مسکن در کنار ناپایداری هزینه ها در طول فرآیند ساخت نیز 

مانع تغییر مسیر بازار ساخت وساز از فاز رکود به فاز رونق شده است.
تازه   ترین آمار رسمی از صدور پروانه در پایتخت نشان می دهد رکود مسکن در ۱۴۰۱ 

نیز برای هشتمین سال متوالی ادامه پیدا کرد.
 آمار رســمی از صدور جواز ساختمانی در یک سال گذشته حکایت از آن دارد که 
در این مدت حدود ۶۴ هزار واحد آپارتمان در پایتخت مجوز ســاخت دریافت کرده و 
کار ساخت آن آغاز شده است. این آمار اگرچه نسبت به حدود ۴۴ هزار واحد مسکونی 
ساخته شده در یک سال قبل از آن )۱۴۰۰( تقریبا 5/ ۱ برابر شده است اما گویای ادامه 
رکود فراگیر سرمایه گذاری ساختمانی در پایتخت طی سالی که گذشت بوده و نشان 

آشکاری از بهبود وضعیت بازار ساخت وساز ندارد.
بر اساس برآوردی که اوایل دهه ۹۰ صورت گرفت، نیاز شهر تهران به ساخت وساز 
جدید در هر سال تا سال ۱۴۰۴ با لحاظ متغیرهایی مثل ازدواج، نیاز به تخریب و نوسازی، 
مرگ ومیر، طلاق و...، ساخت سالانه ۹۰ هزار واحد مسکونی برآورد شده است. در واقع 
ساخت وساز سالانه ۹۰ هزار واحد مسکونی در شهر تهران است که سبب می شود این بازار 
از تعادل خارج نشود و جز در مواقعی که متغیرهای بیرونی وضعیت فوق   العاده و خاص 
پیدا می کند، از جهش ناگهانی قیمت در امان باشد. در برآورد نیاز تهران به ساخت وساز 
محاسباتی مثل اینکه متوسط تعداد واحد مسکونی در هر ساخت وساز جدید پنج واحد 
بوده که حدود دو واحد آن جایگزین واحدهای تخریب شده قدیمی می شود نیز لحاظ 
و آمارهایی از قبیل سالانه ۱۰۰ هزار ازدواج در این کلان شهر نیز منظور شده است. اما 
در عین حال با در نظر گرفتن همه متغیرهای کلیدی مرتبط با تعریف نیاز مســکن 
پایتخت   نشین   ها، مقداری هم به عنوان »کف بحرانی« در این برآورد برای ساخت وساز 
ســالانه تعریف شده است. بر این اساس حداقل ساخت وساز سالانه در تهران باید بین 
۷۰ تا ۷5 هزار واحد مسکونی باشد تا به حداقل نیاز موجود در بازار پاسخ دهد و تعادل 
عرضه و تقاضا تا حد قابل قبولی حفظ شود. این در حالی است که در سال ۱۴۰۱ کل 
واحدهای مسکونی ساخته شده در تهران بر اساس میزان صدور جواز توسط شهرداری 

تهران ۶۴ هزار واحد بوده و از کف بحرانی فاصله داشته است.
مروری بر سابقه صدور پروانه در پایتخت حکایت از آن دارد که پیش از رکود تاریخی 
ساخت وساز در تهران که اکنون ۸ساله شده است، میانگین صدور جواز بر اساس تعداد 
واحد در هر سال به طور متوسط ۷۰ هزار واحد بوده است. البته در طول دو دهه اخیر 
بعضا مقاطع زمانی بحرانی هم وجود داشته که بازار ساخت وساز تحت تاثیر هیجان   های 

بیرونی دســتخوش نوسان شدید شده و بعضا میزان صدور پروانه ساختمانی به حدود 
۲۰۰ هزار واحد در سال نیز رسیده است. اما فارغ از موارد استثنایی، میانگین ساخت وساز 
سالانه در تهران با کف بحرانی برآورد شده مربوط به یک دهه قبل برابر بوده و تعادل 

نسبی بین عرضه و تقاضا برقرار شده است.
اما آمار ۶۴ هزار واحدی صدور پروانه در ســالی که گذشت نشان   دهنده این واقعیت 
است که موتور تولید مسکن و سرمایه گذاری ساختمانی در پایتخت طی سال ۱۴۰۱ 
آن طور که باید کار نکرده است و به همین خاطر در عمل این سال به هشتمین سال 
رکود فراگیر ساخت وســاز در شــهر تهران تبدیل شد. این رکود از سال ۹۴ آغاز شد و 
دســت   کم تا پایان ۱۴۰۱ ادامه داشــته است. فارغ از اینکه در نیم   فصل سپری شده از 
بهار امســال نیز نشــانه   ای از خروج فعالیت ساختمانی از رکود وجود ندارد، اما به طور 
قطع رکود ساخت وســاز یک رکورد تازه را به ثبت رســانده است. پیش از شروع رکود 
حجم ساخت وســاز ســال ۹3 در شــهر تهران معادل ۹۹ هزار و ۲۷۰ واحد مسکونی 
 بــود که این مقدار به یکباره در ســال ۹۴ به ۶5 هزار واحد ســقوط کــرد. در فاصله

 سال های ۹۴ تا ۱۴۰۱ نیز میانگین تیراژ سالانه ساخت در تهران حول و حوش ۶3 هزار 
واحد بوده است.

اگرچه رشد 5/ ۱ برابری آمار صدور پروانه ساختمانی در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال 
۱۴۰۰ می تواند صورت خوشایندی داشته باشد و به منزله نشانه   ای از حرکت تدریجی به 
سمت خروج از رکود تلقی شود، اما این مقدار با میانگین تیراژ ساخت در همه سال های 
رکود برابر بوده و در نتیجه برداشت پایان رکود از آن نمی تواند به صحت نزدیک باشد. 
رکود ساختمانی در تهران ادامه دارد و ساخت   وسازها از کف موردنیاز شهر کمتر است 
اما در عین حال می توان این طور ادعا کرد که شــدت رکود در ســال ۱۴۰۱ نسبت به 

سال قبل از آن کمتر بوده است.

  عامل بهبوددهنده بازار ساخت وساز
بررســی »دنیای اقتصاد«    نشان می دهد رشد تعداد واحدهای ساخته شده در سال 
گذشته ناشی از سازوکار طبیعی بازار نبوده و چیزی به نفع سازنده   ها تغییر نکرده که آنها 
را با حرفه خود آشتی دهد؛ بلکه بسته تسهیل   گر تشویقی ابلاغ شده برای نوسازی بافت 
فرسوده در این زمینه موثر بوده است. از این رو احتمال اینکه کاهش شدت رکود یک 
رخداد پایدار و تکرار شونده در بازار نباشد زیاد است و سیاستگذار مسکن و مدیریت شهری 

باید به این موضوع توجه کنند که راهی به سوی رونق پایدار ساخت وساز باز نشده است.
رکود ساختمانی در وهله اول ناشی از رکود خرید مصرفی در بازار مسکن شهر تهران بوده 
است؛ موضوعی که از سال ۹۷ به بعد پس از جهش بی   سابقه مسکن شدت بیشتری پیدا 
کرد و شرایط بازار به حدی بحرانی شد که در مقاطعی کمتر از 3۰ درصد خریدهای ملکی 
انجام شده از ناحیه تقاضای مصرفی مسکن بود و بقیه معاملات را سفته   بازان )معامله   گران 
مکرر با انگیزه کسب سود از معاملات مکرر( و سرمایه گذاران میان و بلندمدت در بازار 
انجام می   دادند. بنابراین مادامی که خریدار مصرفی به بازار باز نگردد، رونق پایدار چه در 

معاملات و چه به دنبال آن در سرمایه گذاری ساختمانی رخ نخواهد داد.
به عبارت دیگر در سال های گذشته تولیدکننده مسکن نتوانسته به اعتبار خریدهای 
سرمایه گذاران در سال های اخیر، آن طور که باید و شاید خانه بسازد و بفروشد و نبض 
ساخت وســاز به همین دلیل کند شده است. حیات سرمایه گذار ساختمانی به حیات 
خریدار مصرفی در بازار مسکن وابسته است و تنها این جنس از خریدهای ملکی است 
که می تواند جریان معاملات بازار مسکن را به سطح معقول و البته پایدار و بدون نوسان 
برساند.بر این اساس می توان ابرمزاحم اول سرمایه گذاران ساختمانی در سال های اخیر 
را »رکود خرید مصرفی ناشی از جهش قیمت مسکن« معرفی کرد. خریداران مصرفی 
از سال ۹۷ به بعد یک به یک از بازار خارج یا به عبارت بهتر به بیرون بازار مسکن پرت 
شدند. بنابراین برای از بین بردن رکود باید راهی به بازگشت خریداران مصرفی به بازار 

مسکن گشوده شود.

 چرا بذرپاش چنین گفت؟
به تازگی اخباری به نقل از وزیر راه و شهرسازی منتشر شده که او به دشواری ساخت 

مسکن با توجه به هزینه   های بالای ساختمانی اشاره کرده است.
مهرداد بذرپاش این سخنان را در سفر استانی اخیر رئیس   جمهوری به خوزستان مطرح 
کرد اما در عین حال وعده داد این کار ســخت را در اســتان مذکور پیش ببرد. بررسی 
»دنیای اقتصاد« نشان می دهد ابرمزاحم دوم تولید مسکن در پایتخت طی سال های قبل 
نیز، افزایش سرسام   آور هزینه   های ساختمانی بوده که این موضوع به ویژه در سالی که 
گذشت برای سازنده   ها ملموس بود.افزایش تا دو برابری قیمت برخی مصالح ساختمانی 
پرمصرف در ســالی که گذشت یکی از موانع جدی پیش روی رونق ساخت وساز تلقی 
می شــود که پارسال مثل دیواری پیش روی سازنده   ها قد برافراشت. اگرچه وزیر راه و 
شهرسازی قدری دیر به این موضوع پی برده یا دست   کم دیرهنگام آن را بروز داده است 
اما بخش خصوصی مدت   هاســت هزینه   های ساخت وساز را فلج   کننده می   داند و حتی 
برخی از فعالان ساختمانی بخش خصوصی به کلی بازار مسکن را ترک کرده   اند؛ موضوعی 
که نتیجه آن به شکل تداوم رکود در سال هشتم منعکس شده است.فارغ از اینکه در 
ســال های اخیر رشد هزینه   های خرید زمین و صدور پروانه نیز قابل توجه بوده، مساله 
ناپایداری قیمت ساخت در کوتاه   مدت )کمااینکه پارسال برخی هزینه   ها به شکل روزانه 
و هفتگی تغییر می   کرد(، بزرگ ترین اختلال را در روند ســرمایه گذاری ساختمانی در 
سالی که گذشت ایجاد کرد. واقعیت این است که فعالیت ساختمانی یک پروژه بلندمدت 
و دو ساله است و سازنده باید تصویری با ثبات از محیط کسب و کار خود داشته باشد 
تا شرایط را برای ورود به یک پروژه بلندمدت مساعد ببیند؛ چراکه سازنده   ها به اعتبار 
آنچه هزینه می کنند می توانند روی فروش حساب کنند. اما فضای ناپایدار کنونی یک 

شرایط دو سر باخت را رقم زده است.

قیمت طلا)دوشــنبه( با ثابت ماندن دلار آمریکا کاهش یافت و معامله گران بر روی 
تصمیم مورد انتظار فدرال رزرو برای افزایش نرخ بهره که قرار اســت این هفته انجام 

شود، تاکید دارند.
 بهای هر اونس طلا تا ســاعت ۷ و ۱۱ دقیقه صبح به وقت شــرقی با کاهش ۸.۴ 
درصدی به ۱۹۸۲ دلار و ۲۰ ســنت رســید و قیمت طلای آمریکا نیز با ۰.۴۲ درصد 

کاهش به ۱۹۸3 دلار و ۲۰ سنت رسید.
شاخص دلار ۰.۱ درصد افزایش یافت و شمش قیمت دلار را برای خریداران خارجی 
گران تر کرد. کمیته بازار آزاد فدرال )FOMC( دوم تا سوم مه جلسه دارند و سرمایه گذاران 

انتظــار افزایش ۲5 واحدی نرخ بهره را دارند.ایلیا اســپیواک، رئیس کلان جهانی در 
Tastylive گفت که اگر فدرال رزرو به طور غیرمنتظره ای جنگ طلب باشد، خبر خوبی 
برای طلا نخواهد بود اما احتمال ندارد که قیمت ها به زیر سطح ۱۹3۰ دلار سقوط کند.

داده های روز جمعه نشان داد که هزینه های مصرف کننده ایالات متحده در ماه مارس 
بدون تغییر بوده است، در حالی که فشارهای تورمی اساسی همچنان قوی هستند که 

منجر به افزایش مجدد نرخ بهره بانک مرکزی ایالات متحده در ماه آینده خواهد شد.
قیمت طلا در ماه آوریل بیش از یک درصد افزایش یافت زیرا نگرانی های مجدد در 
مورد آشفتگی بانکی ایالات متحده سرمایه گذاران را به سمت دارایی های امن سوق داد.

اسپیواک افزود: اگر یک رکود معنی دار در داده های اقتصادی ایالات متحده داشته باشیم 
که احتمال کاهش نرخ بهره را در نیمه آخر سال جاری افزایش دهد، قیمت طلا می تواند 
به بالای مرز ۲۰۰۰ دلار برسد.بر اساس گزارش رویترز، انتظار می رود بانک مرکزی اروپا 
برای هفتمین نشست نرخ بهره را در ۴ مه افزایش دهد. داده های روز یکشنبه نشان داد 

که فعالیت تولیدی چین به طور غیرمنتظره ای در ماه آوریل کاهش یافت.
در میان ســایر فلزات گرانبها، بهای هر اونس نقره با ۰.۱ درصد کاهش به ۲5 دلار 
رســید و پلاتین با ۰.۷ درصد کاهش به ۱۰۶۶ دلار و ۷۴ ســنت در هر اونس رسید و 

پالادیوم با ۰.3 درصد کاهش به ۱۴۹۷ دلار و 3۹ سنت رسید.

اندر احوالات اوضاع مسکن

طلای جهانی با ترمز دلار پایین آمد
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۴ عامل تعیین کننده سرنوشت اقتصاد جهان

محمدرضا کریمی     |  محمد العریان اقتصاددان مشهور و رئیس سابق شورای توسعه جهانی دولت 
باراک اوباما معتقد است چهار عامل مسیر آینده اقتصاد جهان را تعیین خواهند کرد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

تعریف ۱۰ ابرپروژه پیشران 
در صنعت پتروشیمی

    تامین مسکن ارزان و امنیت شغلی، دو 
مطالبه کارگران

یک فعال حوزه کار تامین مسکن ارزان و امنیت 
شــغلی را مهمترین دغدغه و مطالبه کارگران در 
هفته کارگر برشمرد و بر لزوم استفاده از ظرفیت 
تشکل های کارگری و تسهیل حضور آنها در شوراها 

و مجامع تصمیم ساز و تصمیم گیر تاکید کرد.
ناصر چمنی با تبریک هفته کارگر به جامعه کار 
و تولید کشور اظهار کرد: مطالبات جامعه کارگری 
هر سال تکرار می شود و کمترین توقع و انتظار این 
است که این مطالبات انباشته و تکرار مکرات شنیده 

و به آنها رسیدگی شود.
وی ادامه داد: سال گذشته جامعه کارگری در 
مراســم هفته کارگر یکی از اصلی ترین مطالبات 
خود را بحث امنیت شــغلی بیــان کرد و رئیس 
جمهوری نیز در این دیدار دستور پیگیری دادند. 
امســال هفته کارگر دیگری را شاهدیم و کارگران 
می خواهند بدانند که در راستای پیگیری امنیت 
شغلی و قراردادها چه اقداماتی صورت گرفته است.

این فعال حوزه کار تصریح کرد: امسال کارگران 
نسبت به سال گذشــته یک دغدغه دیگر هم در 
کنار امنیت شــغلی ت تکلیفی امسال چهار برابر 

سیگارهای خارجی است.

  ادعای عــدم حمایت بیمه از تصادفات 
ناشی از تخلفات حادثه ساز نادرست است

مدیرعامل صندوق تامین خســارت های بدنی 
گفت: القای ادعای عدم حمایت بیمه از تصادفاتی که 
بر اثر تخلفات حادثه ساز اتفاق افتاده است، نادرست 

است و مبنای قانونی ندارد. 
»مهــدی قمصریان در واکنــش به خبری در 
خصوص عدم پرداخت خسارت بیمه به رانندگان 
حادثه ساز گفت: شرکت های بیمه ۲.5 تا ۱۰ درصد 
از خسارت جانی پرداختی به زیان دیدگان این دسته 

از حوادث را از مقصر حادثه ساز بازیافت می کنند.
وی افزود: القای ادعــای عدم حمایت بیمه از 
تصادفاتی که بر اثر تخلفات حادثه ساز اتفاق افتاده 

است، نادرست است و مبنای قانونی ندارد.
بر اســاس این گزارش، روز گذشــته خبری از 
معــاون آموزش و فرهنگ ترافیــک پلیس راهور 
تهران منتشر شد که در آن عنوان شده بود بیمه از 
تصادف حمایت نمی کند. در متن خبر نیز آمده که 
در حوادث ناشی از تخلفات حادثه ساز، درصدی از 
خســارت های پرداخت شده توسط بیمه از راننده 
مقصر دریافت می شــود. این خبر گمانه زنی هایی 
از عدم حمایت بیمه در حوادث رانندگی را در پی 

داشت و نگرانی هایی برای افراد به دنبال داشت. 

 کنتورهای هوشمند چاه های کشاورزی 
مانع اضافه برداشت آب می شود

 عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس شورای 
اســلامی گفت: باید وزارت نیرو نصب کنتورهای 
هوشمند بر چاه های کشاورزی را پیگیری کند که 
در این صورت می توان جلوی برداشــت بی رویه و 

نامتعارف آب را گرفت.
احد آزادی خواه افزود: وزارت نیرو برای مقابله با 
پدیده بی عدالتی در برداشت منابع آب زیرزمینی، 
باید نصب کنتورهای هوشمند بر چاه های کشاورزی 

را پیگیری کند.
وی درباره تأثیر اضافه برداشت آب از چاه های 
کشاورزی و تبعات آن بر تأمین آب شرب و امنیت 
غذایی کشــور ادامه داد: حــدود ۸5 درصد از آب 
مصرفــی در حوزه کشــاورزی و ۱5 درصد نیز در 
حوزه صنعت و شــرب مصرف می شــود؛ لذا باید 
دو وزارت خانه جهاد کشــاورزی و نیرو وضعیت را 
به گونه ای مدیریت کنند که بهره وری آب افزایش 

پیدا کرده و صرفه جویی در حد اعلا باشد.
نماینده ملایر در مجلس خاطرنشان کرد: به دلیل 
وجود برخی اشکالات در مسیر قانون، این اتفاق رخ 
نداده و کشاورزان در شرایط پرتناقضی قرار گرفته اند 

که راهی ندارند.
آزادی خواه گفــت: طبق مصوبه مجلس دولت 
باید ۸5 درصد از رقم مورد نیاز برای تبدیل آبیاری 
سنتی به نوین را به  صورت یارانه به کشاورز بدهد؛ 
کشاورزان آماده انجام این کار هستند؛ اما منابع مالی 

در اختیار آن ها گذاشته نشده است.
وی یکی از ابرچالش های آینده کشور را مسئله 
آب خوانــد و افزود: دولت باید پرداخت یارانه برای 
تبدیل آبیاری ســنتی به نویــن را در اولویت های 

خود قرار دهد.
عضو کمیسیون کشــاورزی درباره ممنوعیت 
کشــت محصولات آب بر در الگوی کشت، گفت: 
وقتی گزارش کشــت چنین محصولاتی در برخی 
مناطق به دستگاه قضایی و یا شرکت منابع آب ایران 
به عنوان نهاد متولی داده می شود، بیان می کنند که 
طبق قانون امکان بازدارندگی ندارند که این رویه 

خوبی نیست.
این نماینده مجلس خواستار اختصاص مشوق 
برای کشــاورزان از سوی دولت شد و خاطرنشان 
ساخت: در شرایطی که کشاورز از کاشت هندوانه و 
خیار و گوجه منع می شود، چه محصول جایگزینی 
برای او پیش بینی شــده که معاشش هم با مشکل 
مواجه نشود؟آزادی خواه ادامه داد: برای کشاورزی 
قراردادی و ثبت سفارش محصول همچون گندم و 
ذرت هم مشکلات عدیده ای همچون تعیین قیمت 
تضمینی وجود دارد که سخت ترین موانع برای آن 
ایجاد می شود؛ دولت باید محصولات کم آب بر را 
با قیمت مناسبی خریداری کند تا کشاورز انگیزه 

کشت داشته باشد.

 معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با اشاره به هدف گذاری برای ۲ برابر شدن صادرات محصولات پتروشیمی تا پایان برنامه هشتم توسعه، گفت: در اواخر سال ۱۴۰۱ 
تعریف ۱۰ ابرپروژه پیشران در صنعت پتروشیمی انجام شد. 

روح الله دهقانی فیروزآبادی در مراسم افتتاح چهاردهمین همایش بین المللی صنعت پتروشیمی با اشاره به اینکه هر کشوری مزیت های ویژه ای دارد و برای توسعه پایدار باید به این فرصت ها 
توجه شود، افزود: هر کشور ظرفیت صنعت و اقتصاد خاص خودش را دارد. بزرگترین صنعت اقتصادی و اقتدار ایران صنعت نفت است. ایران در ذخایر نفتی یکی از کشورهای برتر جهان است 

و مسیر اقتصاد دانش بنیان کشور که مورد تاکید رهبر انقلاب است، یکی از راه هایش از صنعت نفت می گذرد.
دهقانی با تاکید بر اینکه برنامه ریزی ویژه باید در این عرصه وجود داشته باشد، گفت: همه چیز در تکمیل زنجیره ارزش نهفته است. در نقاط پایین دستی زنجیره ارزش سخت افزار کمرنگ 

شده و ارزش افزوده های چند ده برابری ایجاد می شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/02/12
شماره : 1394

یک کارشــناس حوزه کار از کارگران به عنوان ســرمایه های با ارزش بنگاه های 
اقتصادی نام برد و گفت: باید بستر مطالبه گری و احقاق حقوق کارگران را فراهم کنیم.

ناصر چمنی، با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری در دیدار با کارگران اظهار 
کرد: مقام معظم رهبری به ارزش کار و کارگر اشاره کردند و فرمودند اگر کارگر نباشد 
از کار و رشــد و پیشرفت و شکوفایی کشور اثری نخواهد بود. بنابر این تهیه خوراک 
و نیازهای زندگی بشــر وابســته به وجود کار و کارگر است و تا کارگر نباشد، ایده و 

تفکر به تولید نمی رسد.
وی با اشــاره به اهمیت کار و ارزش گذاری به نیروی کار گفت: کارفرمایان باید به 
نیروهای کار خود بها بدهند و از وضع معیشــت و دغدغه های آنها آگاه باشند. مقام 
معظم رهبری در فرمایشــات خود ارتقاء زندگی کارگر و اطمینان خاطر او نسبت به 
امنیت شغلی و چرخیدن چرخ زندگی آنها را موجب بالارفتن کیفیت تولید دانستند 
لذا انتظار این اســت که کارفرمایان به کارگران خود به عنوان ســرمایه های با ارزش 

بنگاه  اقتصادی توجه نشان بدهند.

این کارشــناس حوزه کار با اشاره به نامگذاری شعار امسال گفت: اگر می خواهیم 
شــعار ســال به معنای واقعی محقق شود، باید به سمت مهار تورم و رونق تولید گام 

برداریم و سیاست ها و برنامه ریزی ها در راستای این هدف باشد.

چمنی درعین حال رعایت اصل سه جانبه گرایی در تصمیم گیری های مربوط به 
کارگران و پرهیز از یکجانبه گرایی را مورد تاکید قرار داد و گفت: جامعه کارگری حق 
مطالبه گری دارد و باید بســتر مطالبه گری و احقاق حقوق کارگران را فراهم کنیم تا 

ضمن آگاهی از حقوق خود بتوانند خواسته های صنفی و حقوقی را پیگیری کنند.
وی همچنیــن بــا اشــاره به نقــش موثــر نماینــدگان کارگــر در بنگاه های 
و  کارگــری  تشــکل های  دارای  کــه  بنگاه هایــی  کــرد:  تصریــح  اقتصــادی 
 حضــور نماینــدگان کارگر هســتند، توســعه یافته تــر و موفق تر عمــل کرده اند

 زیــرا به عنوان رابط بیــن کارگر و کارفرما به بهبود روابــط کارگر و کارفرما و حل 
مشکلات کمک می کنند.

این کارشناس حوزه کار در پایان بیکاری را زمینه ساز بروز بسیاری از ناهنجاری ها 
و مشــکلات اجتماعی از قبیل سرقت و اعتیاد دانست و گفت: باید بستر کار را برای 
آحاد جامعه فراهم کنیم و در عین ایجاد فرصتهای شــغلی در جهت حفظ اشــتغال 

موجود گام برداریم.

کارگران سرمایه های با ارزش بنگاه های اقتصادی

اقتصاد جهان در وضعیت بلاتکلیفی عجیبی به سر می برد. 
روایت ها از وضعیت اقتصاد جهانــی هرروز تغییر می کنند. 
وال اســتریت روایت هایی متنوع، از سقوط کامل بازار سهام 
گرفته تا فرود نرم اقتصاد را پیش بینی می کند. بانک مرکزی 

آمریکا که از سال ۲۰۲۱ افزایش نرخ بهره را آغاز کرده است 
هم در این میان نسبت به اقدام بعدی خود درزمینه نرخ بهره 
ســیگنال های متغیری می دهد. نمونه بارز این رفتار دوگانه 
ســخنان »جروم پاول« رئیس بانک مرکزی آمریکا است که 

فعالیت کارخانه ها در چین کاهش یافت
براساس گزارش مرکز آمار چین، نرخ فعالیت در بخش تولید چین 
در ماه آوریل به صورت ناگهانی با کاهش مواجه شده است، واقعیتی 
که می تواند فشار بر سیاست گذارانی که به دنبال بهبود اقتصاد این 

کشور هستند را افزایش دهد.
دفتر ملی آمار چین به تازگی اعلام کرده است که شاخص مدیران 
خرید )PMI( از 5۱.۹ در ماه مارس به ۴۹.۲ کاهش یافته اســت، 
یعنی پایین تر از مرز 5۰ که مرز میان انقباض و انبساط فعالیت های 
اقتصادی را به صورت ماهانه تعیین می کند. این کاهش قابل توجه 
از انتظارات 5۱.۴ درصدی اقتصاددانانی که در نظرســنجی رویترز 
شرکت کرده بودند فاصله زیادی دارد و اولین انقباض در بخش تولید از ماه دسامبر سال گذشته به شمار می رود، یعنی زمانی که 
شاخص مدیران خرید در بخش تولید ۴۷ بود.دومین اقتصاد جهان در 3 ماهه سال جاری، به لطف تقاضای بالا برای خدمات، رشد 
قابل قبول و سریعی را تجربه کرد؛ اما خروجی کارخانه ها در میان رشد ضعیف اقتصاد جهانی از این فرایند عقب مانده است. کاهش 

قیمت ها و افزایش پس اندازهای بانکی تردیدها نسبت به افزایش تقاضا در جهان را افزایش داده است.
دایره سیاسی حزب کمونیست چین که یکی از نهادهای ارشد تصمیم گیری به شمار می رود، روز جمعه تاکید کرد بازیابی و توسعه 
تقاضا کلید بهبود پایدار است و هشدار داد بهبود اقتصادی کنونی به واسطه شتاب کم و تقاضای ناکافی، تنها بهبودی ترمیم کننده 
است و نیاز به رسیدگی بیشتر دارد. به گفته ژائو چینگه آماردان، نبود تقاضا در بازار و تاثیرات گذرای بهبود سریع تولید در 3 ماه 

اول سال از جمله عواملی هستند که در ماه آوریل موجب بروز انقباض شده اند.
مرکز آمار چین همچنین اعلام کرده است: براساس داده های به دست آمده از شاخص مدیران خرید، سفارشات جدید صادرات 
از 5۰.۴ ماه گذشته میلادی به ۴۷.۶ رسیده است.بخش تولید در چین که ۱۸ درصد از نیروی کار این کشور را در اختیار دارد، به 
دلیل کاهش تقاضای جهانی همچنان تحت فشار است. بعضی از صادرکنندگان به رویترز اعلام کرده اند که در واکنش به کاهش 
تقاضای جهانی؛ سرمایه گذاری های خود را متوقف کرده و هزینه های نیروی کار را کاهش داده اند. دولت چین به منظور بهبود تجارت 
و اشتغال، هفته گذشته طرحی شامل حمایت از صادرکنندگان خودرو، تسهیل صدور ویزا برای تاجران بین المللی و ارائه یارانه به 

شرکت هایی که فارغ التحصیلان دانشگاهی را استخدام می کنند ارائه کرد.
بخش املاک که برای ســال ها ســتون رشد اقتصادی چین بوده است نیز همچنان شکننده و غیرقابل اتکا است. وقوع چندین 
بحران از اواســط ســال ۲۰۲۰ به بعد در این بخش منجر به افزایش بدهی سازندگان و توقف پروژه های ساخت و ساز مسکن های 
پیش فروش شده شد.باوجود اینکه مصرف در چین به تازگی افزایش قابل توجهی یافته است، شاخص مدیران خرید غیرتولیدی از 
5۸.۲ ماه مارس به 5۶.۴ رســیده اســت. داده های ماه جاری نشان از آن دارند که رشد خرده فروشی در ماه مارس سرعت گرفته و 
به بالاترین حد خود طی ۲ سال گذشته رسیده، اما این رشد از نظر اقتصاددانان رشدی ضعیف بود و احتمال پایدار بودن آن بسیار 
پایین برآورد شده بود. شاخص ترکیبی مدیران که فعالیت های تولیدی و غیرتولیدی را شامل می شود هم از 5۷ ماه مارس به 5۴.۴ 
رسیده است.ژیوی ژانگ اقتصاددان ارشد شرکت پین پوینت معتقد است: اعلام شاخص مدیران خرید به همراه دیگر سیگنال های 
اقتصادی، از جمله افزایش قابل توجه مسافرت ها در تعطیلات و فعالیت های پنهانی و خاموش بازار مسکن، فشار بر دولت را برای 

ادامه سیاست های حمایتی مالی و پولی در 3 ماهه دوم سال حفظ خواهد کرد.

واردکنندگان معتقدند: حفظ آرامش بازار، حمایت از واردات در 
مسیر رونق بخشیدن به تولید و صادرات و تعریف سیاست خارجی 
کشــور بر مبنای منافع ملی، می تواند به بهبود شــرایط اقتصادی 

کمک کند.
آمارهای تجارت خارجی ایران در سال ۱۴۰۱ نشان می دهد: در 
این سال، بیش از 3۷ میلیون و ۱۸۰ هزار تن به ارزش 5۹ میلیارد 
و ۶55 میلیون دلار، کالا وارد کشور شده که نسبت به مدت مشابه 
ســال ۱۴۰۰ با وجود کاهش ۱۰ درصدی در وزن از لحاظ ارزش 

بالغ بر ۱3 درصد رشد داشته است.
طبق این آمار و اطلاعات میزان صادرات غیر نفتی کشــور در ســال گذشته، ۱۲۲ میلیون و 5۶ هزار تن به ارزش 53 میلیارد و 
۱۶۶ میلیون دلار سهم صادرات غیرنفتی کشور بوده است که بنابراین شاهد تراز تجاری منفی ۶میلیارد و ۴۸۹میلیون دلار در سال 

۱۴۰۱ هستیم.
با این وجود باید توجه داشت که این تراز منفی تجاری ناشی از افزایش حجمی واردات نبوده و از گران شدن واردات در این سال 
حکایت دارد؛ چراکه طبق آمارهای منتشر شده میزان واردات در سال ۱۴۰۱ از نظر وزنی نسبت به واردات در سال ۱۴۰۰ نزدیک 
به ۱۰ درصد افت و از نظر ارزشــی بالغ بر ۱3 درصد رشــد داشته است؛ یعنی واردکنندگان، در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ 

کالاهای خود را گران تر وارد کشور کردند.
موضوع دیگری که در روند بررسی واردات کشور مهم است، شرکای تجاری ایران هستند. طبق اطلاعات موجود پنج کشور اول 
فروشنده کالا به ایران در سال ۱۴۰۱ به ترتیب شامل امارات با فروش ۱۸ میلیارد و 3۹5 میلیون دلار، چین با ۱5 میلیارد و ۷۴۴ 
میلیون دلار، ترکیه با ۶ میلیارد و ۹۹ میلیون دلار، هند با دو میلیارد و ۱۹ میلیون دلار و آلمان با دو میلیارد و ۱۹ میلیون دلار، می شود.

در این بین شاهد رشد ۱۱ درصدی سطح واردات از امارات به عنوان اولین کشور هدف وارداتی در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال 
۱۴۰۰ هستیم. سطح واردات کشور از کشور چین نیز رشد ۲۴ درصدی، واردات از ترکیه رشد ۱5 درصدی، واردات از هند رشد ۸۰ 

درصدی و واردات از آلمان رشد 5 درصدی را نشان می دهد.  
در کنار آمار و ارقام منتشر شده که بیانگر وضعیت حاکم بر حوزه واردات است، باید نگاهی به انتظارات و مطالباتی داشت که از سوی 
فعالان این بخش مطرح می شود. تجار از جمله افرادی هستند که نسبت به تغییر مداوم بخش نامه ها معترض هستند. ممنوعیت های 
یکباره و تغییر در قیمت انواع تعرفه ها و عوارض وضع شده موجب می شود که واردات یا صادارت یک کالا توجیه اقتصادی خود را از 

دست بدهد و کل برنامه ریزی و پیش بینی های صورت گرفته، به هم بریزد.
وضع قوانین تسهیل گر، تعیین انواع معافیت ها و عدم دخالت دولت در بهای ارز موضوع دیگری است که در حوزه تجارت اهمیت 
دارد. در این راســتا تک نرخی شــدن ارز نیز مورد تاکید بخش خصوصی است. علیرضا مناقبی، رئیس هیات مدیره مجمع واردات 
چندی پیش درباره ضرورت تک نرخی شدن ارز صحبت کرده بود و وجود چند نرخ برای ارز را عاملی برای رانت خواری دانست.به باور 
او دخالت های دولت در روند بازار و تعیین نرخ ارز به بهبود شرایط اقتصادی کمک نمی کند و این نوع تغییرات دستوری نمی تواند 
در مقابله با نوسانات ارزی راهکار جدی باشد. بنابراین دولت مجبور است برای مدیریت بازار دست از دخالت های مستقیم بردارد و 

اجازه دهد در چارچوب یک تعامل پویا بین عرضه و تقاضا، نرخ ارز در بازار مشخص شود.

حوزه واردات، به ثبات سیاست های تجاری و آرامش بازار ارز نیاز 

 یک عضو هیات رییسه انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان خودروی 
کشور مدعی شد: به طور تقریبی بین ۲ تا 3 میلیارد دلار قطعه قاچاق در بازار لوازم 
یدکی خودرو وجود دارد.بابک کریمخان با اشــاره به اینکه قطعات قاچاق همچنان 
سهم زیادی در بازار دارد، درباره دلایل این مساله افزود: چند عامل به ادامه داشتن 
این جریان کمک می کند؛ نخست فرآیندهای پیچیده و نسبتا طولانی ثبت سفارش 
و واردات قانونی که در این زمینه بازرگانان نسبت به تولید کنندگان محدودیت های 
بیشتری دارند.این فعال صنعت قطعه سازی ادامه داد: برخی معتقدند که این شرایط 
سبب شده که تعدادی از این افراد به قاچاق روی بیاورند. ضمن اینکه وقتی قطعه 

ای به صورت قاچاق وارد کشــور می شود، دیگر آن الزامات و مباحث کیفی که در 
گمرک بررسی می شود هم وجود ندارد، بنابراین این فرایند بسیار مقرون به صرفه 
می شود که به نوبه خود بر جذابیت های قاچاق می افزاید.وی ادامه داد: یکی دیگر 
از دلایلی که بر شدت ورود قطعات از مبادی غیر رسمی کمک کرد، ثبات نرخ ارز 
بود. یعنی در حالی که تولید کنندگان در ابتدای سال گذشته با افزایش هزینه های 
تولید از جمله قیمت مواد اولیه و دستمزدها مواجه شده بودند، اما ثبات نسبی نرخ 
ارز شــرایط خوبی را برای قاچاق قطعات فراهم کرده بود و در واقع می توان ســال 
۱۴۰۱ را ســالی خوب برای قاچاق قطعات به شمار آورد.عضو هیات رئیسه انجمن 

صنایع همگن قطعه سازان خودرو کشور با تاکید براینکه آمار دقیقی از حجم بازار 
قطعات وجود ندارد، تصریح کرد: در تحلیل هایی که با شــرکت های توزیع قطعات 
یدکی داشــتیم، حجم بازار بین ۲۰۰ تا 3۰۰ هزار میلیارد تومان برآورد شــد. به 
بیان دیگر حجم بازار لوازم یدکی بین 5.5 تا ۶ میلیارد دلار تخمین زده می شــود.

کریمخان با اشاره به اینکه آمارها تقریبی است، ادامه داد: سهم واردات قانونی یک تا 
۱.5 میلیارد دلار است و در مقابل سهم قاچاق بین ۲ تا سه میلیارد دلار برآورد می 
شود. بخش دیگر هم که به تولیدات داخل اختصاص دارد، حدود ۲ تا ۲.5 میلیارد 
دلار است. البته تاکید می کنم که این آمار به صورت تقریبی استخراج شده است.

2 تا ۳ میلیارد دلار قطعه قاچاق در بازار یدک خودرو وجود دارد

قبلا به همه اطمینان داده بود تورم گذرا است، اما زمانی که مشخص شد وضعیت برعکس گفته های 
او است از مواضع خود عقب نشینی کرد.

محمد العریان اقتصاددان مشــهور مصری-آمریکایی در مقاله ای که برای فایننشال تایمز نوشته 
اســت، می گوید: تنها روایت بازارها نیســتند که نوسان دارند. آنچه مسلم است این است که نسبت 
به آنچه در آینده رخ خواهد داد ابهامات بســیاری وجود دارد. اگرچه گرد آوری و ســرهم کردم یک 
چشــم انداز منسجم در شــرایط کنونی می تواند بسیار دشوار باشد، اما العریان معتقد است در حال 

حاضر ۴ عامل مسیر حرکت اقتصاد جهانی را تعیین می کنند:
اول اینکه جهان در حال عبور از دوره گذار انرژی است، بازار کار منقبض شده، شرکت ها درحال 
بازسازی زنجیره تامین هستند و تنش های ژئوپلتیکی درحال تغییر دادن روند جهانی سازی است؛ 

از این رو قابلیت عرضه و تامین در اقتصاد جهانی به شدت کاهش پیدا کرده است.
دوم سیاســت سه گانه بانک مرکزی آمریکا، یعنی توانایی آن برای کاهش تورم، مهار آسیب های 
وارد شده به مشاغل و رشد اقتصادی و حفظ ثبات مالی است. العریان معتقد است تلاش های فدرال 
ریزرو برای کاهش تورم و سقف بدهی در آمریکا در سرنوشت اقتصاد جهانی بسیار کلیدی خواهد بود.

سوم میزان سرایت نگرانی نسبت به وضعیت نامطلوب اقتصادی در آمریکا و جهان است که ناشی از 
جنجال های اخیر در جامعه و بانک های محلی، از جمله بانک »فرست ریپاپلیک« و وضعیت شکننده 
آن، تاثیر کلی این وضعیت بر افزایش هزینه وام های بانکی، افزایش ذخایر خســارت وام )هزینه ای 
که بانک ها برای پرداخت وام های وصول نشده خود باید ذخیره کنند(، کاهش ثبات پایه سپرده های 

بانکی و سخت تر شدن مقررات و نظارت ها بر امور مالی است.
چهارمیــن عامــل، رابطــه پیچیــده میــان اقتصــاد و سیاســت در مقیاس داخلی )ســقف 
 بدهــی آمریــکا( و بین المللــی )اینکه چگونــه ملاحظات امنیــت ملی بر ملاحظــات اقتصادی

 غلبه می کنند( است.
العریــان معتقد اســت: بــرای حرکت رو به جلــو، بانک مرکــزی آمریکا و دیگر موسســات 
بــزرگ مالــی باید به ســرعت خود را وضعیــت کنونی انطباق داده و ســطح پذیــرش ایده های 
جدیــد بــرای مدیریــت یک محیــط اقتصادی عظیــم و مبهم را در خــود افزایــش دهند. اگر 
شــرکت ها نتوانند به ســرعت خود را با واقعیات موجود انطباق دهند، احتمال شــدیدتر شــدن 
 فشــارهای مالی بر شــرکت ها و به هرج و مرج کشــیده شــدن بخش هایی از اقتصاد نظیر بازار

 املاک تجاری جود خواهد داشت.
او می گوید: موسسات مالی آمریکا برای حفظ رفاه در این کشور باید نسبت به تغییرات بنیادین 
در خود انعطاف پذیر بوده و ساختار مدیریتی آنها باید مسئولیت پذیری بیشتری از خود نشان دهند.

بــه گفته او بدون رعایت این موارد، نقش باثبات و هدایت کننده بلوغ نهادی آمریکا با ســرعت 
بیشــتری تضعیف خواهد شد و در نتیجه کاهش اعتبار جهانی، این مزیت نسبی پیشین آمریکا به 

منبعی بزرگ از ناپایداری داخلی و جهانی تبدیل خواهد شد.

جهان در حال عبور از دوره 
گذار انرژی است، بازار کار 
منقبض شــده، شرکت ها 
درحال بازســازی زنجیره 

تامین هستند.
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کشاورزی 

ثبت ۱۶۷۰۰ درخواست پروانه 
کسب در درگاه ملی مجوزها 

 آخرین آمار منتشــر شده از سوی ســازمان خواربار و کشاورزی ملل 
متحد )فائو( در سال ۲۰۲۰ میلادی نشان می دهد ایران یکی از بزرگترین 
تولیدکنندگان محصولات کشاورزی در جهان بوده که رتبه سوم تا نوزدهم 

را در تولید ۲۰ محصول مهم کشاورزی از آن خود کرده است.
بر اساس این گزارش ایران در تولید محصولاتی مانند خرما، عسل، پسته 
و گردو جایگاه ســوم را دارد. در تولید پسته آمریکا با کشت ۴۷۴ هزار تن 
پسته رتبه نخست را داشته در حالی که ایران مامن کشت این محصول به 
شمار می رود. جالب تر اینکه ترکیه در جایگاه دوم ایستاده و ایران با کشت 

۱۹۰ هزار تن در سال ۲۰۲۰ جایگاه سوم را دارد.

کشــور ما تا پیش از این رتبه دوم را در اختیار داشت. چه دلیلی سبب 
شده ایران نتواند جایگاه خود را حفظ کند؟ محمدعلی انجم شعاع، رئیس 
کمیسیون باغبانی انجمن پسته ایران به مهر گفت: فائو برای انتشار آمار تولید 
محصولات کشاورزی هر کشوری به سراغ دولت ها می رود. به این ترتیب وزارت 
کشاورزی ترکیه اعلام می کند که چقدر کشت و تولید فندق یا پسته داشته 
است. کشوری مانند آمریکا که دارای اقتصاد آزاد است و همه امور تولیدی 
آن شفاف رصد می شود حتی تولید محصولات کشاورزی به کیلو هم قابل 
رصد است چرا که کشاورزان بر اساس تولید محصولات مالیات می پردازند. 

بنابراین آماری که فائو از آمریکا ارائه می دهد آمار دقیقی است.

وی افزود: در ایران و ترکیه و کشورهایی که دولت دخالت زیادی در امور 
کشت و کار دارند آمارهایی که اعلام می شود معمولاً اعداد دقیقی نیستند.

وی ادامه داد: چند سالی است که در ایران انجمن پسته با روش های نیمه 
حرفه ای آمارگیری می کند و اعداد اعلام می شود گزارش فائو نیز بر اساس این 
آمار است. البته آماری هم که از سوی وزارت جهاد کشاورزی در حوزه تولید 
پســته اعلام می شود همان آمار انجمن است. گاهی هم این مناقشه وجود 

دارد که چرا انجمن پسته آمارها را پایین اعلام می کند.

 آمار تبلیغی ترکیه
عضو هیأت مدیره انجمن پسته ایران با بیان اینکه در ترکیه هنوز دولت آمار 
کشت و تولید محصولات کشاورزی را اعلام می کند نه تشکل ها و انجمن ها، 
گفت: طبیعی است وقتی تشکل خصوصی قوی در این کشور وجود نداشته 

باشد اعداد اعلامی دقیق نباشند.
وی یادآور شد: به دو دلیل آمار اعلامی این کشور غلوآمیز است؛ نخست 
آماری که ترکیه می دهد، حجم پسته با پوست نرم آن است. در این کشور 
پسته که برداشت می شود با پوست نرم روی آن خشک می شود که سنگین تر 
است. به این ترتیب آمار تولید پسته ایران در هر کیلو نیمی مغز بوده در حالی 

که این عدد برای ترکیه خیلی کمتر است.
وی اظهار کرد: دولت ترکیه برای تبلیغ صنعت کشاورزی خود به دنبال 
اعلام آمار بالا بوده تا جایگاه بهتری کسب کند. علاوه بر اینکه پسته ترکیه مثل 
پسته ایران حضور پررنگی در بازار جهانی ندارد؛ همچنین گاهی پسته ایران به 
شکل قاچاق وارد ترکیه شده و دوباره صادر می شود که البته آمار بالایی ندارد.

وی افزود: در ترکیه بیشــتر پســته به صورت تازه خوری و استفاده در 
شیرینی مصرف می شود و بازار داخل این کشور برای پسته پر تقاضا است.

انجم شعاع ادامه داد: مصرف پسته به صورت شیرینی یکی از سوغات شهر 
غازی انتب ترکیه به شمار می رود؛ شیرینی هایی که 5۰ تا ۶۰ درصد آن مغز 
پسته است. مصرف پسته در قنادی های ترکیه و البته سوریه مانند ایران به 
شکل تزئینی، نبوده از این رو مصرف پسته در این کشورها بیشتر بومی است.

این فعال بخش کشــاورزی با بیان اینکه صادرات و سوغات شهر دمشق 
سوریه هم شیرینی پسته ای است، تصریح کرد: البته تولید و مصرف پسته 
سوریه کمتر از ترکیه است اما سبک و سیاق سوری ها و ترک ها در مصرف 
پسته مشابه یکدیگر بوده و عادت بر تازه خوری دارند. البته بخشی از پسته 
تازه و شیرینی های ترکی و سوری هم به کشورهای حاشیه خلیج فارس و 

لبنان صادر می شود.
انجم شعاع با اشــاره به ارزش افزوده شیرینی برای این کشورها، گفت: 
صادرات کمی که ترکیه دارد ریز با ظاهر نامناســب اســت و البته به علت 
روغن بالا و طعم خوب این پسته اصولاً برای مصرف صنعتی مناسب تر است.

رئیس کمیسیون باغبانی انجمن پسته ایران تصریح کرد: بنا بر نکات اشاره 
شده، از جمله اعلام وزن با پوست نرم، آمار اعلام شده فائو از وضعیت تولید 

پسته در ترکیه آمار دقیقی نیست.

مزدک جمشیدی    | رئیس کمیسیون باغبانی انجمن پسته ایران گفت: آماری که ترکیه از میزان تولید پسته خود ارائه می دهد، حجم پسته با پوست نرم آن است؛ در این 
کشور پسته با پوست نرم روی آن خشک می شود که سنگین تر است.

چند سالی است که در ایران 
انجمن پسته با روش های 
نیمه حرفه ای آمارگیری 

می کند و اعداد اعلام 
می شود گزارش فائو نیز بر 

اساس این آمار است.

چرا ایران در تولید پسته جایگاه سوم را دارد؟

   خانواده ستاره خلیج فارس ساحل جزیره هرمز را 
پاک سازی کردند

به مناسبت هفته زمین پاک خانواده کارکنان شرکت نفت 
ستاره خلیج فارس ساحل جزیره هرمز را پاک سازی کردند.

به گزارش روابط عمومی و بین الملل شــرکت نفت ستاره 
خلیج فارس، مهم ترین نقاط حائز اهمیت از لحاظ برنامه های 
حفاظتی زیست  محیطی ســواحل هستند که باید همت 
ویژه ای در نگهداری و پاک سازی و زیباسازی آن به عمل آورد.

در این راستا به مناسبت هفته زمین پاک خانواده کارکنان 
شرکت نفت ســتاره خلیج فارس با حضور در جزیره هرمز 

بخشی از ساحل این جزیره را پاک سازی کردند.
هفته زمین پاک امسال با شعار ســرمایه گذاری در زمین، 
توسعه بازیافت و بهره وری سبز نام گذاری شده بود که این 
اقدام خانواده بزرگ ستاره خلیج فارس با مشارکت سازمان 
حفاظت محیط زیست اســتان هرمزگان با این مضمون 

اجرایی شد.
هماهنگی، انتقال تجربیات و راهکارها در راستای حفاظت 
روزافزون محیط زیست، آموزش و فرهنگسازی با برگزاری 
کلاس ها، تدوین کتاب های عمومی، طراحی و ارائه بروشور 
برای استفاده کارکنان و خانواده ها به منظور آشنایی با مبانی 
اولیه محیط زیست، استفاده بهینه از انرژی، مدیریت مصرف 
آب و مدیریت پسماند از اقداماتی است که در مدت اخیر به 
همت واحد حفاظت محیط زیست پالایشگاه ستاره خلیج 

فارس اجرایی شده  است.

  تقدیر از مدیر عامل بانک توسعه تعاون برای جذب 
حداکثری تسهیلات مشاغل خانگی

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از مدیر عامل بانک توسعه 
تعاون برای جذب حداکثری تســهیلات مشاغل خانگی 

تقدیر نمود.
بانک توسعه تعاون طی چندین سال اخیر به عنوان یکی 
از بانک های عامل پرداخت تســهیلات مشاغل خانگی 
حضور داشته و تســهیلات متعددی از ســوی بانک در 
شعب سراسر کشور به فعالان مشــاغل خانگی پرداخت 
شده است. ســید صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی طی تقدیر نامه ای مراتب ســپاس خــود را از 
محمد شیخ حسینی مدیرعامل بانک توسعه تعاون بابت 
تلاش در تحقق اهداف و سیاست های دولت در خصوص 
 تولید و اشتغال و رفع مشکلات فعالان اقتصادی و جذب 
حداکثری تسهیلات مشاغل خانگی در سال ۱۴۰۱ اعلام 

داشته است.
در این تقدیر نامه همچنین اعلام گردیده امید است با عنایت 
به فرمایشات مقام معظم رهبری در سال »مهار تورم، رشد 
تولید« بتوان با توانمندی های موجود مسیر توسعه و تعالی 
را طی نموده و در مسیر تحقق اهداف ترسیم شده در نظام 

جمهوری اسلامی گام برداریم.
گفتنی است ســهمیه بانک توســعه تعاون در پرداخت 
تسهیلات مشاغل خانگی در سال ۱۴۰۱ به میزان ۱۰ هزار 
میلیارد ریال بوده که بالای ۹۷ درصد این سهمیه تحقق 

یافته است.« 

  حضور معاون اجرایی رئیــس جمهور در جمع 
کارگران کارخانه قند یاسوج

یاسوج  - خبرنگار ربیعی- معاون اجرایی رئیس جمهور 
در آستانه روز کار و کارگر در جمع کارگران کارخانه قند 

یاسوج حضور یافت.
محسن منصوری از کارخانه قند یاسوج که به همت ستاد 
اجرایی حضرت امام)ره( در حال نوســازی ماشین آلات 
است و قرار است در ســفر دور دوم دولت به بهره برداری 

برسد بازدید کرد.
معاون اجرایی رئیس جمهور سپس در آستانه روز کارگر در 
جمع کارگران کارخانه قند از تلاش های شبانه روزی آنها 

در بازگشت این واحد راکد به چرخه تولید قدردانی کرد.
معاون اجرایی رئیس جمهور گفت: بازگشت کارخانه قند 
یاسوج به چرخه تولید اتفاق بزرگی برای استانی است که 

مشکل اشتغال دارد.
وی با اشاره به دیدار روز گذشــته کارگران با مقام معظم 
رهبری افزود: ایشــان در دیدار روز گذشته نکات مهمی 

پیرامون جامعه کارگری مطرح شد.
منصوری بیان کرد: دولت در روابط کار و کارگر، معیشت 
کارگران و ارتقاء جایگاه کارگران حمایت ها و اقدامات لازم 

را انجام می دهد.
وی بیان کرد: مقام معظم رهبری در سخنان ابتدای سال 
فرمودند یکی از نقاط قوت دولت فعال کردن کارخانه ها و 

واحدهای نیمه کاره است.
معاون رئیس جمهور با بیان اینکه کارخانه قند سال ها راکد 
مانده بود، افزود: بازگشت این کارخانه به چرخه تولید اتفاق 

بزرگی برای استانی که مشکل اشتغال دارد است.
وی ضمن قدردانی از تلاش های ســتاد اجرایی استان در 
بازگشت کارخانه قند به چرخه تولید گفت: ستاد در این 

زمینه اقدامات خوبی انجام داده است.
اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد هم گفت: کارخانه قند 
سال ها از تولید خارج شــده بود اما ستاد احرایی پای کار 
آمده و صدای تولید به زودی از کارخانه تولید بلند می شود.

سید علی احمدزاده اظهار داشت: به همت ستاد اجرایی، 
مســئولان و کارگران امیدها در کارخانه قند زنده شده و 
جمع زیادی از کارگران بــه کار بازمی گردند و نیروهای 

جدید اضافه می شود.
دکتر احمدزاده خاطرنشان کرد: کار و تلاش در کارخانه 
قند یاسوج به طور جهادی در حال انجام است و به زودی 
خبرهای خوبــی از این کارخانه به اطلاع مردم رســانده 

می شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/02/12
شماره : 1394

 رئیس مرکز ملی بهبود فضای کسب و کار اعلام کرد: از ابتدای امسال حدود ۱۶ هزار و ۷۰۰ درخواست پروانه کسب در درگاه ملی مجوزهای کشور با موفقیت ثبت شده ولی فقط حدود یک هزار و ۷۰۰ پروانه 
صادر شده است.به گزارش از وزارت امور اقتصادی و دارایی، »سید امیر سیاح« گفت: برای ۱5 هزار متقاضی بلاتکلیف، پرسشنامه ای به صورت پیامکی فرستادیم تا از دلایل اختلال در فرایند کار مطلع شویم.

به گفته وی از اول امسال حدود ۱۶ هزار و ۷۰۰ درخواست پروانه کسب در درگاه ملی مجوزهای کشور mojavez.ir با موفقیت ثبت شده ولی فقط حدود یک هزار و ۷۰۰ پروانه صادر شده است.
بر اساس این گزارش، درخواست های ثبت شده پروانه کسب از سراسر کشور مراحل ثبت، احراز هویت، نشانی و استعلام های هشت گانه را در درگاه ملی مجوزها بطور کاملا غیرحضوری و با موفقیت گذرانده اند.

پیش از این هم اعلام شده بود که نسبت صدور به درخواست در پروانه کسب نزدیک به ۱۰ درصد است اما این نسبت روزانه در حال افزایش است و امید می رود با آشناشدن متقاضیان و اتحادیه های صنفی با فرآیند 
جدید ثبت درخواست و صدور پروانه کسب، این نسبت به ۱۰۰ درصد برسد و همه متقاضیان واجد شرایط پروانه کسب، بدون حضور و بدون کاغذ، در کمترین زمان مجوزشان را دریافت کنند.در همین راستا رئیس 

اتاق اصناف ایران در نامه ای خطاب به روسای اتاق های صنفی و اتحادیه های کشور، شیوه نامه  اجرای قانون تسهیل صدور مجوزها و اتصال مجوزهای صنفی به درگاه ملی مجوزها را ابلاغ کرد.

نماینده ولی فقیه در استان و استاندار گلستان اهداء کردند: لوح تقدیر نماز به مدیرعامل شرکت گازاستان

یزد میزبان اولین همایش بین المللی طب کار و بیست و سومین کنگره بیماری های اعصاب کودکان 

بــه پاس قدردانی از خدمات ارزشــمند ، تلاش ها و مســاعی مدیرعامل و همچنین 
اعضای شــورای اقامه نماز شرکت گاز استان گلستان در پشتیبانی از فعالیت های  ترویج 
و توســعه فرهنگ نورانی نماز در ســال ۱۴۰۰ که بر اســاس ارزیابی و رای هیات داوران 
به عنوان دســتگاه برترو شایســته تقدیرویژه انتخاب گردیده اســت از سوی آیت ا... نور 
مفیدی نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه گرگان و دکترعلی محمد زنگانه استاندار 
 گلســتان  به صورت مشــترک با اهداء لوح ســپاس، مراتب تقدیر و تشکر خود را از علی

 طالبی به عمل آوردند.
سیده حبیبه مومنی | خبرنگارگلستان | به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان 

گلستان، دراین لوح، نماینده ولی فقیه و استاندار گلستان توفیقات روز افزون  مدیرعامل 
و اعضای شورای اقامه نماز شرکت گاز را در زمینه  پیمودن راه پر افتخار شهدای والامقام 
انقلاب اســلامی و در راستای آرمان های بلند بنیانگذار جمهوری اسلامی  ایران حضرت 
امام خمینی )ره( و پیروی از منویات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( در سایه توجهات 

حضرت ولی عصر)عج( مسئلت نمودند. 
در همین راســتا  مدیرعامل گاز گلســتان  نیز به نوبه خود  از محبت ابراز شده تقدیر 
نموده ، و با  تبریک کسب این افتخار ارزشمند معنوی به کلیه کارکنان شرکت گاز استان 
گلستان ابراز داشت:جای مباهات دارد شرکتی که در ارائه خدمات گازرسانی سرآمد است 

در بحث های معنوی نیز صاحب مرتبه و رتبه می باشد لذا ضمن قدردانی از همه عزیزان 
دســت اندرکار و نمازگزاران عزیز امید اســت به برکت نمازهای جماعت  عاقبت  خیر و 

خوشی نصیب همکاران و خانواده های آنان گردد.
شــایان ذکراست در همین خصوص  لوح تقدیری نیز توسط حاجی گلدی کر معاون 
توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری  در انجام  پیگیرهای  به موقع فعالیت های نماز 

به سید جلال ابوالقاسمی دبیر شورای اقامه نماز شرکت گازاستان اهداء شد.
در مراسمی که به همین منظوربرگزار شد لوح تقدیر نماز، توسط قاسم محمدی  رئیس 

ستاد اقامه نماز به دبیر شورای اقامه نماز شرکت گازاستان  تقدیم شد.

ســید محمد جواد عرفــان فر / یزد - اولین همایش بین المللی طب کار و بیســت و 
ســومین کنگره بیماری های اعصاب کودکان به ترتیب از ۱3 تا ۱5 اردیبهشت و از ۱۹ تا 

۲۴ اردیبهشت به میزبانی دانشگاه علوم پزشکی یزد برگزار خواهد شد.
دکتر »امیر هوشنگ مهرپرور« دبیر بورد تخصصی طب کار کشور و رئیس اولین همایش 
بین المللی و هشتمین همایش کشوری طب کار در جمع اصحاب رسانه استان  با اشاره 
به برگزاری این همایش به صورت بین المللی  برگزاری آن به صورت بین رشــته ای را از 
دیگر ویژگی های خاص این همایش خواند و گفت: همایش مذکور برای اولین بار در خارج 

از تهران به میزبانی دانشگاه علوم پزشکی یزد برگزار می شود.
وی همچنین از برگزاری کارگاه های آموزشی در حاشیه این همایش خبر داد.

مهرپرور تصریح داشت: طب کار همچنان یک رشته نوپا در کشورمان محسوب می شود 
لذا برگزاری این همایش می تواند به رشد و توسعه این رشته کمک کند.

دکتر »محمدحسین داوری« دبیر علمی این همایش نیز با اشاره به برگزاری این همایش 
به میزبانی دانشگاه علوم پزشکی یزد بیان داشت: همایش مذکور در چهار بخش سخنرانان 
کلیدی با حضور اساتید بین المللی پنل های تخصصی به صورت بین بخشی، کارگاه های 
تخصصی و ارائه مقالات به صورت پوستر و سخنرانی برگزار می شود که ۸۰ مورد از مقالات 

به صورت پوستر و ۲5 مقاله در قالب سخنرانی ارائه خواهند شد.
وی افزود : سخنرانان ویژه ای از سراسر دنیا در این همایش حضور خواهند داشت که از 
معروفترین آنها می توان به پروفسور »لادو« پدر طب کار دنیا اشاره کرد که البته به صورت 

مجازی ســخنرانی خواهند داشــت.داوری هدف از برگزاری این همایش را حفظ سلامت 
نیروی کار به عنوان پشتوانه اصلی توسعه پایدار کشور خواند و با بیان اهمیت بیماری های 
شــغلی به ویژه در بعد اقتصادی افزود: بنا بر اعلام ســازمان بهداشت جهانی)WHO(، پنج 

درصد از اقتصاد ناخالص کشورها صرف بیماری های شغلی می شود.
دبیر علمی این همایش  نهمین علت بیماری های غیر واگیر در کشــورمان را مرتبط 
با عوامل شــغلی خواند و یادآور شد: سالیانه ۱۶۰ میلیون بیماری شغلی در دنیا به دلیل 

حوادث و بیماری های شغلی روی می دهد که شش هزار مورد منجر به مرگ می شود.

دکتر »حسین اسلامیه«  نیز گفت: در این کنگره و در قالب برگزاری پنل های تخصصی به 
دو موضوع بیماری صرع و بیماریهای عصب - عضله به ویژه بیماری SMA پرداخته می شود.

دبیر علمی کنگره افزود : البته پنل های دیگری نیز در موضوعات دیگر در حاشیه این 
همایش با حضور سخنران مدعو برگزار خواهد شد.

اســلامیه در بخشی از ســخنان خود ابراز امیدواری کرد که به زودی چهارمین مرکز 
کشوری مانیتورینگ امواج مغزی اطفال در استان یزد راه اندازی شود و اضافه کرد: سالیانه 
مغز و اعصاب کودکان که بیست و سومین دوره آن امسال با محوریت تازه های این رشته 

از ۱۹ تا ۲۴ اردیبهشت ماه به میزبانی یزد برگزار خواهد شد.
وی افزود : این کنگره کشــوری در قالب ارائه 5۰ تا ۶۰ مقاله و ۷۰ ســخنرانی برگزار 

خواهد شد که البته دو سخنران بین المللی دارد.
اسلامیه تصریح داشت : این رشته که محدوده سنی بیماران آن از نوزادی تا پایان ۱۸ 
سالگی است، از حدود 3۰ سال قبل اولین فارغ التحصیلان خود را داشته ولی هم اکنون 

بین ۱۲۰ تا ۱3۰ نفر فوق تخصص اعصاب کودکان در کشور داریم.
دکتر »مجتبی موحدی نیا« دبیر اجرایی این همایش با بیان این که بنیانگذار این رشته 
در کشورمان دکتر »محمد غفرانی« هستند، از ثبت و آغاز فعالیت انجمن نورولوژی کودکان 

در کشورمان از سال ۱3۷۸ خبر داد.
وی افزود : این رشته از سال ۱3۶۷ وارد ایران و سال بعد اولین دستیار تخصصی این 

رشته تربیت شد.

رئیس اولین همایش بین المللی و هشتمین همایش کشوری طب کارخبر داد

تغییر قیمت نان در حال بررسی است
اتحادیه نانوایان سنتی تهران پیشنهاد داده قیمت نان سنتی باید 
متناسب با نرخ تورم افزایش پیدا کند که این موضوع در حال بررسی 

بوده و تا پایان اردیبهشت تصمیم گیری و نهایی می شود.
 بنا بر تصمیم شــورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی قرار 
است پیش از موعد مقرر )شهریور( نرخ گندم افزایش پیدا کند. قیمت 
پیشنهادی دولت ۱5 هزار تومان است اما بخش خصوصی تاکید دارد 
اگر این عدد متر از ۱۷ هزار تومان باشد ناچار به واردات خواهیم بود 
زیرا کشاورزان حاضر به کشت نخواهند بود. یا در صورت کاشت گندم 
آن را با قیمت بالاتر در بازار آزاد به فرو خواهند رســاند. آیا با تغییر 
نرخ گندم قیمت نان های سنتی هم تغییر خواهد کرد؟بیژن نوروز مقدم، رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران درباره تغییر قیمت گندم 
و نرخ آرد به مهر گفت: تعداد محدودی از نانوایی های فعال در تهران آرد آزاد تهیه می کنند. آمار آنها در تهران از ۱۰۰۰ نانوایی تجاوز 
نمی کند. سایر نانوایی ها سهمیه آرد دولتی دریافت می کنند.وی افزود: ضمن آنکه نرخ آرد ۱۰ تا ۱5 درصد نان را تشکیل می دهد و ۸5 
تا ۹۰ درصد هزینه تمام شده مربوط به بخش های دیگر است.وی گفت: دولت برنامه ای برای تغییر قیمت آرد ندارد و در حال حاضر هر 
کیلو آرد از نوع اول گندم ۸۱5 تومان و نوع دوم ۱.۲5۰ تومان است.رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران با بیان اینکه نرخ تورم در دو 
سال گذشته بیشتر از ۴۰ درصد بود، گفت: به طور قطع این امر روی هزینه های تولید تأثیر مستقیم دارد.وی تصریح کرد: طبیعی است 
با شرایط موجود تغییر قیمت ضروری بوده تا نانوایان بتوانند هزینه های خود را تأمین کنند.نوروز مقدم اظهار کرد: اتحادیه نانوایان سنتی 
تهران پیشنهاد داده افزایش قیمت نان سنتی باید متناسب با نرخ تورم انجام شود.نوروز مقدم درباره قیمت فعلی نان های سنتی توضیح 
داد: نرخ نان از سال ۹۹ که قیمت جدید تعیین و سال ۱۴۰۰ ابلاغ و اجرایی شد تا امروز تغییر نکرده است. نان ها از آرد دو دسته گندم 
تهیه می شود. قیمت نان لواش از آرد نوع اول، هر نان 5۰۰ تومان و از آرد نوع دوم ۶5۰ تومان است. نان تافتون به دو بخش ماشینی و 

تنوری تقسیم شده و تافتون ماشینی با آرد نوع اول ۷۰۰ تومان و از نوع دوم ۱.۰۰۰ تومان به فروش می رسد. 

 معاون توسعه آبزی پروری سازمان شیلات ایران، از تولید 3۲3 
میلیون عدد تخم چشم زده ماهی در 5۰ مرکز تکثیر در کشور خبرداد 

و گفت: این میزان تولید ۶۱ درصد نیاز کشور را تامین می کند.
به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، »مهدی شکوری« درباره 
وضعیت تولید تخم چشم زده در کشور افزود: در سال ۱۴۰۱ تعداد 
5۰ مرکز تکثیر در ۱۲ استان کشور نسبت به تولید تخم چشم زده 
اقدام کردند و موفق به تولید 3۲3 میلیون عدد تخم چشم زده ماهی 
شدند، این میزان تولید ۶۱ درصد نیاز کشور را تامین می کند و بقیه 

از مسیر واردات تامین خواهد شد.
وی افزود: از 3۲3 میلیون عدد تخم چشم زده تولید شده در کشور، ۲۷۹ میلیون عدد )۸۶ درصد( تخم تمام ماده، 3۹ میلیون 

عدد )۱۲درصد( تخم معمولی و 5 هزار عدد )۲ درصد( تخم تریپلوئید ماهی قزل آلای رنگین کمان تولید شده است.
معاون توسعه آبزی پروری سازمان شیلات ایران تصریح کرد: براساس برنامه تحولی، میزان تولید ماهیان سردابی در سال ۱۴۰۲ 
حدود ۲۱۲ هزار تن خواهد بود که برای تامین بچه ماهی مزارع سردابی کشور در سال جاری، نیاز به 53۰ میلیون عدد تخم چشم 
زده پیش بینی می شود.وی به برنامه های کوتاه مدت و بلندمدت سازمان شیلات ایران برای افزایش کیفیت تخم چشم زده داخلی و 
کاهش وابستگی به واردات اشاره کرد و گفت: در بحث اقدامات کوتاه مدت به منظور افزایش تولید تخم چشم زده باکیفیت در مراکز 
تکثیر داخلی، تفاهم نامه های همکاری با مراکز علمی دانشگاهی کشور برای توانمندسازی مراکز تکثیر و تولید تخم چشم زده ماهی، 

با هدف تولید تخم تمام ماده، که رشد بیشتری نسبت به تخم معمولی دارد، امضا شد.
شکورزی اضافه کرد: با همکاری علمی دانشگاه صنعتی اصفهان از سال ۱3۹5، با استفاده از نرهای تغییر جنسیت داده در پنج 
مرکز تکثیر کشور، تخم تمام ماده در ایران تولید شده است و به تدریج در سایر مراکز تکثیر کشور نیز، تخم تمام ماده جایگزین 

تخم معمولی خواهد شد.

۶۱ درصد نیاز کشور به تخم ماهی در داخل تامین می شود



انرژی 

5
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

اضافه شدن بیش از 5۰ 
فروند هواپیما و هلی کوپتر 
 به ناوگان هوایی
 در ۱۸ ماه گذشته

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: در ۱۸ ماه گذشته 5۰ فروند هواپیما و هلیکوپتر به ناوگان هوایی کشور اضافه شده است که از این تعداد ۲۰ فروند هواپیما سر خط آمده است.
 کاپیتان محمد محمدی بخش بعدازظهر امروز در نشست خبری اظهار داشت: در حال حاضر صنعت هوایی کشور بیش از 55۰ فروند هواپیمای کوتاه برد، میان برد و بلند برد نیاز دارد ما برای 

ارتقاء تاب آوری صنعت حمل و نقل هوایی باید با تحریم ها مقابله کنیم که در این راستا ۴ برنامه را در دستور کار قرار داده ایم.
وی توضیح داد: اولین برنامه ما برگرداندن تعدادی از هواپیماهای زمینگیر به ناوگان هوایی کشور است، ما ۱۶ فروند هواپیمای زمین گیر داریم که بیش از ۱۰ سال زمین گیر است؛ همچنین ۶۸ 
فروند هواپیما داریم که بیش از 5 سال و کمتر از ۱۰ سال زمین گیر است، 3۲ فروند هواپیمای زمینگیر داریم که بین ۲ تا 5 سال زمین گیر است و باید این هواپیماها به ناوگان هوایی کشور برگردد.

وی بیان کرد: امروز 3۸۰ فروند هواپیمای عملیاتی داریم.محمدی بخش ادامه داد: در موضوع توسعه در ۱۸ ماه گذشته بیش از 5۰ فروند هواپیما و هلیکوپتر به ناوگان هوایی ما اضافه شده است 
که ۲۰ فروند از این ناوگان سرخط است.

   بازدید شهردار بوشــهر از چند پروژه عمرانی 
شاخص 

 شهردار بوشهر همراه با معاون عمرانی و سرپرست مدیریت 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری از چند پروژه عمرانی 
شــاخص از جمله گذرهای ســرتل - تنگک، گذر مرکز 
تحقیقات جهاد کشاورزی )محله خواجه ها( و پروژ ه های 

جانبی آرامستان وادی الرحمه بازدید کرد.
به گزارش واحد خبر و رســانه مدیریت ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری بوشهر، حســین حیدری در ادامه 
بازدیدهای میدانی خود با هدف سرعت بخشی به اجرای 
پروژه ها، از گذر سرتل - تنگک به عنوان یکی از پروژه های 

مهم و اولویت دار شهرداری بوشهر بازدید کرد.
شهردار بوشهر با وجود قرار گرفتن گذر سرتل - تنگک در 
مرحله قیرپاشی و آسفالت خواستار تسریع در روند کنونی 

با هدف بهره برداری هر چه  سریع تر از پروژه شد.
حســین حیدری در ادامه از پروژه گذر تحقیقات جهاد 
کشــاورزی به عنوان یکی دیگــر از پروژه های راهبردی 
شهرداری بازدید و خواستار مستندسازی روند پیشرفت 

پروژه شد.
شهردار بوشهر در این بازدید، به ضرورت حفظ سرعت و 

شتاب قابل قبول در پروژه تاکید کرد.
حیدری در ادامه با بازدید از آرامستان وادی الرحمه و بررسی 
وضعیت پیشرفت فیزیکی احداث جایگاه نماز و غسالخانه 
به برنامه ریزی جامع برای تامین تمامی امکانات و خدمات 

موردنیاز آرامستان تاکید کرد.
 راست گرد تقاطع غیرهمسطح آزادی به سمت تنگک ها 
مقصد چهارمین بازدید شهردار بوشــهر بود. با توجه به 
اهمیت این پروژه در تســهیل تردد بــه مناطق جنوبی، 
شهردار بوشهر خواستار اجرای سریع تر این پروژه همراه 

با رعایت کیفیت در اجرا شد.
 خدمت شایسته و در شــان جایگاه شهروندان کلیدواژه 
اصلی در بازدیدهای میدانی شهردار بوشهر بود که این مهم 
با توصیه هایی جدی به پیمانکاران مبنی بر کار جهادی و 

پرشتاب همراه شد.

  وزیر فرهنگ پس از بازدید از کارخانه کاغذ 
پارس شوش:

خودکفایی در تولید کاغذ از سیاست های 
راهبردی دولت مردمی است

محمد مهدی اســماعیلی خودکفایی در تولید 
کاغذ را سیاست راهبردی دولت مردمی دانست و 
گفت: امیدواریم با حمایت های که از مجموعه های 
تولید کاغذ به وجود می آید تا پایان سال ۱۴۰۲ 
بخش قابل توجهی از شعار محوری دولت مبنی 

خودکفایی صنعت کاغذ محقق تحقق یابد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی خوزستان، محمدمهدی اسماعیلی وزیر 
فرهنگ که در راستای سفر استانی رئیس جمهور 
به خوزستان عازم شهرستان های شوش و کرخه 
شده بود از بخش های مختلف کارخانه کاغذ پارس 

شوش بازدید به عمل آورد.
وزیر فرهنگ پس از بازدید کارخانه کاغذ پارس 
شوش در سخنانی کوتاه با تاکید بر اینکه دولت 
مردمی از تمامــی مجموعه هــای تولید کاغذ 
حمایت خواهد کرد، گفت: با توجه ظرفیت فعلی 
مجموعه های تولید کاغذ در کشور  می توانیم به 
تحقق خودکفایی در صنعت کاغذ بیش از گذشته 
امیدوار باشیم ضمن اینکه از  تمامی مجموعه هایی 
که با بهره مندی از فناوری های نوین در این عرصه 

وارد شوند به صورت جدی حمایت خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه کارخانه کاغذ پارس از قدیمی 
ترین مجموعه های تولید کاغذ در کشور است، 
تصریح کرد: حجم تولید کاغذ در این مجموعه 
به میزان قابل توجهی افزایــش خواهد یافت و 
امیدواریم در سال ۱۴۰۲ بخش قابل توجهی از 
شعار محوری دولت مبنی بر خودکفایی صنعت 

کاغذ محقق شود.
گفتنی اســت، دیدار با خانواده سرلشکر شهید 
حسن درویشی از فرماندهان دفاع مقدس، حضور 
در یادمان شهدای فتح المبین، زیارت حرم مطهر 
حضرت دانیال نبی)ع(، بازدید از روند ســاخت 
بیمارستان شهدای شــوش و حضور در شورای 
اداری شهرستان های شوش و کرخه از برنامه های 
حضور وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی به عنوان 
نماینده تام الاختیار رییس جمهور در اســتان 

خوزستان بود.

جزئیات پرداخت پاداش خوش مصرفی به همه 
مشترکان برق

مجتبــی مراد حاصلی     | وزیر نیرو گفت: برای تابستان سال ۱۴۰2 طرح سراسری پاداش صرفه جویی را در نظر گرفته ایم به گونه ای که امسال 
همه مشترکان برق مشمول پاداش خوش مصرفی خواهند شد. این در حالی است که در سال گذشته این طرح به صورت محدود اجرایی شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/02/12
شماره : 1394

وزیر نیرو ادامه داد: با 
اقداماتی که انجام شد 

تقریبا در بخش خانگی 
با مشکلی مواجه نبودیم 

و در سایر بخش ها نیز 
انرژی تزریق شد تا جایی 
که در ماه های تیر و مرداد 
شاهد رشد تولید ۳۰ تا ۶۰ 
درصدی صنعت فولاد نیز 
بودیم. این در حالی است 
که در تابستان سال ۱۴۰۰ 
از اردیبهشت ماه تا پایان 
شهریورماه شاهد یک تا 

سه نوبت خاموشی برق در 
کشور اتفاق افتاد.

 علی اکبر محرابیان امروز در نشستی خبری با بیان این که 
در سال پیش رو این طرح به صورت سراسری اجرایی می شود 
و دو تفاوت عمده با سال قبل دارد، اظهار کرد: تفاوت اول این 
است که سال گذشته تنها به مشترکانی که زیر الگو مصرف 
داشــتند، پاداش تعلق می گرفت اما امسال همه مشترکان 

مشمول پاداش صرفه جویی می شوند.
وی ادامه داد: به گونه ای که هر مشترکی در میزان مصرف 
خود نسبت به سال گذشته کاهش داشته باشد مشمول طرح 

پاداش صرفه جویی خواهد شد.
وزیــر نیرو با تاکید بر این که مبلــغ پاداش را تا ۲۰ برابر 
افزایش داده ایم اظهار کرد: تقریبا به طور متوسط قیمت فروش 
برق ۱۰۰ تومان است که در مناطق گرمسیری یک چهارم این 
قیمت محاسبه می شود و پاداش صرفه جویی تا ۲۰۰۰ تومان 

به ازای هر مترمکعب پیش بینی شده است.
محرابیان با بیان این که در صرفه جویی که اتفاق می افتد 

می توانیم پاداش های قابل توجهی را به مشترکان بدهیم، ادامه 
داد: سال گذشــته ۴۰ درصد مشترکان پاداش صرفه جویی 

دریافت کردند که معادل هزار و 35۰ میلیارد تومان بود.
وزیر نیرو با بیان این که هشــت میلیون مشترک یا برق 
رایگان دریافت کرده اند و یا بســتانکار شــده اند، اظهار کرد: 
طرحی که برای تابســتان امســال اجرایی خواهیم بسیار 
گسترده تر است و از ابتدای خردادماه استارت آن زده می شود و 
تا پایان شهریورماه ادامه دارد و پیش بینی شده همه مشترکان 
که شامل 3۱ میلیون مشترک می شود مشمول این طرح شوند.

وی با اشــاره به الگوی مصرف در مناطق عادی ادامه داد: 
الگوی مصرف در این مناطق 3۰۰ کیلووات ســاعت است و 
اگر مشترکی زیر ۱5۰ کیلووات ساعت مصرف کند به ازای 
هــر کیلووات ۲۰۰۰ تومان پاداش دریافت خواهد کرد و اگر 
مشترکی ۱5۰ تا 3۰۰ کیلووات مصرف داشته باشد به ازای 
هر کیلووات ساعت ۱5۰۰ تومان و در پله های بعدی ۱۰۰۰ 

تومان و 5۰۰ تومان پاداش خوش مصرفی از وزارت نیرو اخذ می کند.
محرابیان با اشاره به راهکارهای کاهش مصرف برق اظهار کرد: اگر مشترکی که در سال گذشته کولر 
گازی را با دور تند اســتفاده می کرده امســال از دور کند استفاده کند به ازای هر ماه ۱5۰ هزار تومان 

پاداش می گیرد و طبیعتا این پاداش می تواند انگیزه مناسبی برای صرفه جویی باشد.
وزیر نیرو ادامه داد: در مناطق گرمسیری نیز بعضا در هر خانه سه کولر و یا چهار کولر گازی مصرف 
می شــود که اگر تنها یک کولر خاموش شــود مشترک یک میلیون تومان مبلغ صرفه جویی دریافت 

خواهد کرد.
وزیر نیرو با بیان این که طی سال های گذشته شاهد رشد قابل توجه مصرف برق در کشور بوده ایم 
اظهار کرد: ســالانه یک میلیون مشــترک به مجموعه صنعت برق اضافه می شــود که این مساله هم 
 به لحاظ رشــد ســرمایه  گذاری ها و هم به خاطر افزایش تعداد مشترکان خانگی با رشد قابل توجهی

 مواجه بودیم.
وی با بیان این که در سال گذشته متناسب با تقاضای برق توسعه نیروگاهی اتفاق افتاد و شاهد افزایش 
ظرفیت نیروگاه ها بودیم گفت: در دولت یازدهم و دوازدهم به طور متوسط سالانه حدود ۱۶۰۰ مگاوات به 
ظرفیت نیروگاهی کشور اضافه شد اما نیازهای کشورهای بیش از این میزان بود و همین مساله موجب 
شد که در تابستان های مختلف شاهد خاموشی ها و محدودیت های شدید برای صنعت کشاورزی و خانگی 
باشیم. به همین دلیل برای تابستان سال ۱۴۰۱ پیش بینی شد که ۲۰ هزار مگاوات کسری داشته باشیم.

محرابیان با تاکید بر این که در تابستان سال ۱۴۰۱ مجموع تقاضای برق کمتر از ۷۰ هزار مگاوات 
بود گفت: اگر بدون روش های مدیریت و توسعه نیروگاه ها می خواستیم شرایط را مدیریت کنیم در اوج 
مصرف باید یک چهارم برق مشترکان را قطع می کردیم و این به معنای اعمال خاموشی شش ساعته 

در شبانه روز بود.
وزیر نیرو ادامه داد: با اقداماتی که انجام شد تقریبا در بخش خانگی با مشکلی مواجه نبودیم و در سایر 
بخش ها نیز انرژی تزریق شد تا جایی که در ماه های تیر و مرداد شاهد رشد تولید 3۰ تا ۶۰ درصدی 
صنعت فولاد نیز بودیم. این در حالی است که در تابستان سال ۱۴۰۰ از اردیبهشت ماه تا پایان شهریورماه 

شاهد یک تا سه نوبت خاموشی برق در کشور اتفاق افتاد.
محرابیان با اشاره به ۱۰۰ اقدام صورت گرفته برای کنترل خاموشی در تابستان سال ۱۴۰۱ اظهار 
کرد: با برنامه  ریزی هایی که صورت گرفت توانســتیم رشــد قابل توجهی را در تامین انرژی کشور رقم 
بزنیم یکی از مهم ترین مولفه ها برای عبور از تابســتان ســال ۱۴۰۱ مشارکت و همکاری مردم بود که 

باعث شد شاهد کاهش مصرف باشیم.
وی با بیان این که این همکاری در چارچوب فراخوان هایی صورت گرفت و طرحی با عنوان پاداش 
صرفه جویی معرفی شد که مردم نیز حضور فعالی در آن داشتند، اظهار کرد: برای امسال نیز برنامه های 

متعددی را در نظر گرفته ایم.
محرابیان با بیان این که ۱۴۰ اقدام را برای امســال پیش بینی کرده ایم که از مهرماه ســال ۱۴۰۱ 
عملیات اجرایی آن استارت خورد، اضافه کرد: محورهای اصلی این ۱۴۰ اقدام شامل توسعه نیروگاه ها، 
رفع محدودیت های نیروگاه های قدیمی، اورهال نیروگاه ها حداکثر تا پایان اردیبهشت ماه، توسعه شبکه، 
هوشمند سازی شبکه برای مشترکان پرمصرف به ویژه بخش های صنعتی، کشاورزی و مشترکان پرمصرف 

خانگی در نظر گرفته شده است.
وزیر نیرو تاکید کرد: پیش بینی کردیم تا روش های نوین و آخرین دســتاوردهای روز دنیا را برای 

مدیریت مصرف لحاظ کنیم و امیدواریم ظرف زمان تعیین شده این طرح تکمیل شود.
وزیر نیرو با بیان این که الگوی مصرف در مناطق گرمسیری 3۰۰۰ کیلووات ساعت است، گفت: اگر در 
این مناطق نسبت به سال گذشته یک کولر خاموش شود یک میلیون تومان و اگر دو کولر خاموش شود 
۱.5 میلیون تومان پاداش به مشترک داده خواهد شد ضمن این که در بسیاری از مناطق گرمسیری از 
کولرهایی با راندمان بسیار پایین استفاده می شود که با خاموش کردن آنها و یا جایگزینی آنها با کولرهایی 

با راندمان بالا می توان شاهد صرفه جویی های قابل توجهی بود.
وی ادامه داد: این دسته از مشترکان می توانند از پاداش صرفه جویی حداکثر بهره را ببرند البته ما 
معتقد هستیم که مردم با همکاری که مانند تابستان سال گذشته خواهند داشت امکان کاهش مصرف 
زیادی وجود دارد و می توانیم برق پایدار را برای همه مشترکان تامین کنیم و شاهد یک رضایت نسبی 

و خوب بین مردم باشیم.
به گفته محرابیان، طرح پاداش سراسری مشترکان می تواند ۱۰۰۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی 

در پی داشته باشد و همه مردم از این پاداش استفاده کنند و برق پایدار نیز تامین شود.

کاهش موجودی آب در ۱۸ سد مهم شرب و کشاورزی دیده می شود
گرچه میزان پرشــدگی سدهای کشور با وجود بارش های اخیر 
تا نهم اردیبهشت ماه به ۶۴ درصد رسید، اما همچنان ۱۸ سد مهم 
تأمین مصارف شرب و کشاورزی از ابتدای سال آبی جاری )مهرماه 
۱۴۰۱( نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲5 تا ۷5 درصد کاهش 
را ثبت کرده اند. به دنبال بهتر شــدن وضعیت بارشی کشور، درصد 
پرشدگی سدها به ۶۴ درصد رسیده که نشان از بهبود وضعیت تأمین 
آب سدها است.بر اساس تازه ترین گزارش دفتر اطلاعات و داده های 
آب شرکت مدیریت منابع آب ایران، سد شهید رجایی مازندران ۴۲ 
میلیون مترمکعب موجودی آب دارد که در مقایســه با مدت مشابه 
پارسال ۶۰ درصد کاهش را نشان می دهد و میزان پرشدگی آن ۲۶ درصد است.سد شمیل و نیان در استان هرمزگان با ۲۶ میلیون 
مترمکعب موجودی آب با کاهش ۶۰ درصدی نسبت به مدت مشابه پارسال روبه رو شده و درصد پرشدگی این سد به ۲۷ درصد رسید.

چاه نیمه های سیستان و بلوچستان از ابتدای سال آبی جاری تا نهم اردیبهشت ماه ۱۰۶ میلیون مترمکعب موجودی آب دارند که در 
مقایسه با مدت مشابه پارسال 5۹ درصد کاهش دارد. میزان پرشدگی چاه نیمه ها به ۷ درصد کاهش یافت.

همچنین در این مدت، سد ساوه در استان مرکزی با 5۲ میلیون مترمکعب حجم مخزن 53 درصد کاهش نسبت به پارسال دارد و 
درصد پرشدگی آن نیز ۱۹ درصد است.سد دوستی خراسان رضوی هم ۱5۶ میلیون مترمکعب آب دارد که نسبت به مدت مشابه پارسال 
5۲ درصد کاهش دارد و درصد پرشدگی آن ۱3 درصد شد.سد سرنی در استان هرمزگان با داشتن ۲۰ میلیون مترمکعب موجودی آب 

نسبت به سال آبی پارسال ۴۷ درصد کاهش دارد و درصد پرشدگی فعلی آن هم 33 درصد است.
موجودی آب در مخزن سد تنگوئیه سیرجان کرمان در حالی به رقم ۷ میلیون مترمکعب رسیده است که این میزان نسبت به مدت 
مشابه پارسال ۴5 درصد کاهش دارد. درصد پرشدگی فعلی این سد هم ۱۹ درصد است.در این مدت، سد نسا کرمان هم با داشتن ۷۴ 
میلیون مترمکعب موجودی آب کاهش ۴۴ درصدی نسبت به مدت مشابه پارسال دارد. میزان پرشدگی آن هم ۴۴ درصد است.سد 
استقلال در استان هرمزگان هم در مدت یادشده با داشتن ۱3۰ میلیون مترمکعب موجود آب نسبت به پارسال 3۹ درصد کاهش را نشان 
می دهد. درصد پرشدگی فعلی این سد هم 5۴ درصد است.سد ۱5 خرداد در حوضه آبریز قم رود فقط ۴۷ میلیون مترمکعب موجودی 
آب دارد که نسبت به مدت مشابه پارسال 3۸ درصد کاهش یافته است. میزان پرشدگی فعلی این سد نیز ۲۴ درصد است.سد شیرین 
دره در استان خراسان شمالی هم ۲5 میلیون مترمکعب موجودی آب دارد که در مقایسه با مدت مشابه پارسال کاهش 3۸ درصدی را 
نشان  می دهد.سد سبلان در استان اردبیل با 33 میلیون مترمکعب موجودی آب نسبت به مدت مشابه پارسال 3۶ درصد کاهش دارد و 
درصد پرشدگی فعلی آن هم 3۱ درصد است.سد ستارخان در استان آذربایجان شرقی با داشتن ۲۹ میلیون مترمکعب موجودی آب از 
ابتدای سال آبی جاری تا نهم اردیبهشت ماه با کاهش 35 درصدی نسبت به مدت مشابه پارسال مواجه شده و درصد پرشدگی این سد 
۲3 درصد است.سدبارون در آذربایجان غربی از ابتدای سال آبی جاری تا نهم اردیبهشت ماه ۲۰ میلیون مترمکعب حجم موجود آب دارد 

که در مقایسه با مدت مشابه پارسال 35 درصد کاهش یافته است. درصد پرشدگی فعلی این سد ۱۶ درصد است.

 رئیس صندوق بازنشســتگی صنعت نفت گفت: این صندوق 
بیــش از ۱۰ میلیارد دلار پروژه در حوزه تکمیل زنجیره ارزش در 

دست اجرا دارد.
عبدالحســین بیات در همایش بین المللی آی پی اف در نشست 
تخصصی نقشه  راه توسعه زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی ایران با 
تأکید بر اینکه این همایش مهم و تأثیرگذار در سطح جهانی است 
و باید به صورت منظم برگزار شود، افزود: نباید از صنعت پتروشیمی 

جهان و آخرین تحولات روی داده در آن فاصله گرفت.
وی با اشاره به اینکه همه سرمایه گذاری های صندوق بازنشستگی 
صنعت نفت کشور از طریق هلدینگ سرمایه گذاری اهداف انجام می شود، گفت: رویکرد این صندوق همواره توسعه زنجیره ارزش 
بوده و سیاست کاری ما مدل توسعه میدان تا بازار است.رئیس صندوق بازنشستگی صنعت نفت با اشاره به اینکه هم اکنون در ایران 
خلأ زنجیره ارزش و صنایع تکمیلی وجود دارد، اظهار کرد: این صنایع متأسفانه متولی خاصی در کشور ندارند، البته اقدام هایی از 

سوی برخی هلدینگ ها انجام شده که قابل تقدیر است.
بیات تصریح کرد: ۷5 درصد سرمایه گذاری های صندوق بازنشستگی صنعت نفت در حوزه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی است، 

البته فعالیت های مطالعاتی زیای برای حضور در پروژهای معدنی شروع کرده ایم.
وی با اســتقبال از همکاری های خارجی با شرکت های بین المللی برای حضور در پروژه های داخلی و خارجی گفت: در دو سال 
اخیر برنامه های زیادی را برای جبران حلقه های مفقوده زنجیره ارزش در پروژه های زیرمجموعه خود همچون پتروشیمی خارک، 
پالایشگاه های نفت جی و سپاهان انجام داده ایم.رئیس صندوق بازنشستگی صنعت نفت با تأکید بر اینکه این صندوق بیش از ۱۰ 
میلیارد دلار پروژه در حوزه تکمیل زنجیره ارزش در دست اجرا دارد، اظهار کرد: پتروپالایشگاه دهلران، پتروپالایشگاه کنگان، پالایشگاه 
مهستان و ان جی ال 3۱۰۰ از جمله این پروژه ها است، بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته پروژه ان جی ال 3۱۰۰ در نیمه اول سال 
آینده به بهره برداری خواهد رسید.بیات با بیان اینکه پارسال در مجموع یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار سود بیشتر نصیب صندوق 
بازنشستگی صنعت نفت به واسطه حضور بیشتر در پروژه های زنجیره ارزش شده است، گفت: هم اکنون ۲۶ طرح فعال در صندوق 

بازنشستگی صنعت نفت در حال اجرا است، تلاش کردیم درصد پیشرفت ماهانه این پروژه ها از یک درصد به ۴ درصد برسانیم.
وی، پروژه ایران ال ان جی را یکی دیگر از پروژه های زنجیره ارزش در کشور دانست و افزود: ال ان جی قدرت رقابتی زیادتری نسبت 
به خطوط لوله گاز دارد، از این  رو برای این حوزه نقشه راه بزرگی داریم و قصد داریم به هاب ال ان جی عسلویه و ایران تبدیل شویم.

رئیس صندوق بازنشستگی صنعت نفت با تأکید بر اینکه تحریم ها در حال کم رنگ شدن است، تصریح کرد: بعد از تحریم ها صندوق 
بازنشستگی صنعت نفت ایران معروف ترین و بزرگ ترین صندوق ایران برای حضور سرمایه گذاران خواهد شد.

بیات با اعلام آمادگی این صندوق برای سرمایه گذاری در پروژه های نفتی خارج از کشور همچون پالایشگاه های نفت اظهار کرد: 
آرزو داریم نفتی که صادر می کنیم در پالایشگاه هایی در خارج پالایش شود که ایرانیان سهامدار آن باشند.

سرمایه گذاری ۱۰ میلیارد دلاری در صنعت نفت

انتقال سالانه 5۰ میلیارد لیتر نفت و فرآورده
مدیرشرکت خطوط لوله ومخابرات نفت ایران منطقه تهران مهمترین اقدامات صورت 
گرفته دریک ســال اخیر،براجرای گام به گام پروژه هادرجهت تحقق اهداف ورسالت این 

مجموعه و پیشگام با صنعت انتقال نفت تاکیدکرد.
 به نقل از شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران منطقه تهران، مجتبی بشارتیان 
با اشاره به نقش آفرینی بزرگترین ترمینال نفتی کشور در جابجایی فرآورده های نفتی و 
اشــتراک انتقال مستقیم با ۶ منطقه از مناطق دوازده گانه شرکت و تأمین سوخت مورد 
نیاز کلان شهر تهران و استان های نیمه شمالی کشور گفت: درصد بالایی از حجم انتقال 
این منطقه با تلاش شبانه روزی کارکنان خدوم و زحمتکش این شرکت با انتقال سالانه 
بالغ بر 5۰ میلیارد لیتر نفت خام و فرآورده به پالایشگاه ها و مبادی مصرف در استان های 
همجوار به صورت مستقیم و غیر مستقیم انجام می شود که این میزان شامل انتقال سالانه 
۲۰ میلیارد لیتر نفت خام و 3۰ میلیارد لیتر انواع فرآورده اســت که به صورت میانگین 

روزانه بالغ بر ۸5 میلیون لیتر انواع فرآورده و 5۷ میلیون لیتر نفت خام انتقال می یابد.
وی بهره برداری از مرکز انتقال نفت کاشــان را یکی از دستاوردهای منطقه تهران در 
سالی که گذشت نام برد و گفت: این پروژه از دو منظر حائز اهمیت است نخست از حیث 
انتقــال فرآورده ها از جنوب به پایتخت و دوم از نقطه نظر توســعه ارتباطات مخابراتی و 

اتصال شبکه فیبر نوری با راه اندازی اتاق رادیو و بهره برداری از ۴۰۰ کیلومتر فیبر نوری 
حدفاصل نائین به کاشان و ری از بندرعباس به تهران.وی در عین حال افزود: انتقال سوخت 
از پالایشگاه های ستاره خلیج فارس و بندرعباس توسط خط ۲۶ اینچ به رفسنجان منتقل و 
پس از آن توسط دو خط ۲۰ و ۱۶ اینچی به نائین، سپس از طرف خط ۲۰ اینچ به کاشان 
و پس از آن به تهران می رسد.بشــارتیان گفت: میزان انتقال فرآورده تاپیش از راه اندازی 
این مرکز ۱۷۰ هزار بشکه در روز بود که این مقدار بعد از راه اندازی به ۲۲۰ هزار بشکه 
در روز افزایش یافته است.بشارتیان در ادامه توضیحات خود به فعالیت های زیست محیطی 
منطقه اشاره کرد و با بیان اینکه اقدام های زیست محیطی بر محور پیشگیرانه و با رعایت 
دستور العمل های مربوط به اچ اس ای انجام می شود، اظهار داشت: اجرای پروژه اکسپوز 
سازی )رو کار نمودن( لوله ها و تعمیرات مخازن از آن دست طرح هایی است که عملیاتی 
کردن آن، مصداق بارز اهمیت و توجه به حفظ و صیانت از محیط زیست است و منطقه 
برای تحقق آن گام های بلندی برداشته است.وی در همین رابطه اضافه کرد: اکسپوز سازی 
منیفولد و مخازن درین مراکز انتقال نفت خام، ری – کرج، نفت اصلی، تأسیسات رشت 
و قزوین از جمله اهداف اجرایی منطقه تهران بوده تا لوله های فرســوده تعمیر و بازسازی 
شده و منیفولد مراکز انتقال بطور دائم در معرض پایش و بازدید روزانه بهره برداران قرار 

گیــرد و بــا اطمینان کامل از ایمن بودن آنها عملیات انتقال فرآورده صورت پذیرد و باید 
اذعان داشــت که این طرح در مراکز رشــت و قزوین به اتمام رسیده، در مرکز نفت خام 

۸۰ درصد پیشرفت داشته و در نفت اصلی و ری - کرج روند رو به رشدی را می پیماید.
وی تصریــح داشــت: پروژۀ تعویض ۱۰ کیلومتر پوشــش خــط ۲۲ اینچ لوله ری به 
شــاهرود و تعمیــر ۷۴۰ نقطه خوردگی های زیر 3۸ درصــد در ۲۱۰۰ کیلومتر خطوط 
لوله محدوده منطقه تهران را نیز می توان به موارد فوق الذکر افزود که در راســتای بحث 
زیست محیطی و نگهداری از خطوط انجام گرفته است.وی ادامه داد: پروژه ها و تعمیرات 
اساســی متعددی در بازســازی و راه اندازی دســتگاه ها و تجهیزات صورت گرفته که با 
همکاری و مشــارکت واحدهای فنی و عملیاتی با هدف ایمن سازی و انتقال پایدار نفت 
خــام و فرآورده هــای نفتی به اجرا در آمده و این امر نشــأت گرفته از توانمندی و تلاش 
خســتگی ناپذیر نیروهای متخصص و جوان این شرکت است.وی نصب و راه اندازی سه 
دستگاه الکترو موتور در مرکز انتقال نفت ری - کن که علاوه بر صرفه جویی در مصرف 
انرژی و کاهش نرخ تعمیرات، افزایش ظرفیت انتقال روزانه یک میلیون و دویســت هزار 
 لیتر انواع فرآورده های نفتی را به دنبال داشت به عنوان یکی از شاخصه های مهم دیگر از

 اقدامات انجام گرفته برشمرد.
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ابوالحسن عالی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر در پیامی به مناسبت روز جهانی کار و کارگر، از تلاش ها و زحمات خالصانه و شبانه روزی کارگران این شرکت قدردانی کرد. 
بسم الله الرحمن الرحیم

)کارگران؛ رزمندگان عرصه جهاد اقتصادی هستند(
۱۱اردیبهشت ماه فرصتی ارزنده است تا از خدمات و زحمات جامعه کارگری که به عنوان ستون فقرات جمهوری اسلامی محسوب می شوند قدردانی نمود.

کارگران پرچم داران عرصه اقتصاد و سفیران رشد و توسعه اقتصادی جوامع محسوب می شوند و این قشر ارزشمند نقشی موثر و چشمگیر در پیروزی نظام مقدس جمهوری اسلامی داشته اند.
اینجانب ضمن تبریک هفته کاروکارگر از تمامی مجاهدت های بی وقفه و شبانه روزی کارگران شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر که در خدمت مردم شریف هستند تا آب شرب و سالم را 
در اختیار مردم قرار بدهند؛ تقدیر و تشکر می نمایم و ان شاالله در سالی که از سوی رهبر معظم انقلاب به عنوان سال” مهار تورم، رشد تولید” نام گذاری شده است با همدلی و همراهی یکدیگر 

در تحقق آن موفق باشیم.

ابوالحسن عالی مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان 
بوشهر در پیامی به مناسبت 

روز جهانی کار و کارگر

اما همچنان برخی افراد 
به ویژه به برخی افرادی 

که دستی در آتش دارند با 
رانت خود و به بهانه گرفتن 

جواز ساخت و مجوزهای 
لازم از سال های گذشته 

همچنان خانه های خود را 
به سبک اروپایی و متناقض 
با فرهنگ ایرانی و اسلامی 

می سازند.

سمنان در تمنای نشاط اجتماعی

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |  طراحی سیما و منظر شهری متناسب با اقلیم آب و هوایی و آداب و 
رسوم شهرها علاوه بر استقبال اهالی و سازگاری با منطقه، نشانگر آداب و رسوم بومی و 
موجب نشاط اجتماعی می شود؛ موضوعی که انتظار می رود بیش از پیش مد نظر مدیریت شهری 

سمنان قرار گیرد.
شادی یا نشاط اجتماعی بعُد فردی، جمعی و بیرونی دارد؛ بعد فردی در حیطه روانشناختی مورد توجه است 
اما وقتی بحث از نشاط اجتماعی می شود باید به ابعاد بیرونی و اجتماعی این موضوع بیشتر توجه کرد و اگر در 
سطح میانه شادی و نشاط اجتماعی را تجزیه و تحلیل  کنیم یکی از شاخص های نشاط و شادی موضوع »شهر« 
است. وقتی از شهر صحبت می کنیم، فرم، قالب، معماری و مبلمان شهری باید مورد توجه قرار بگیرد. از این زاویه 
شهر می تواند مورد توجه باشد.سیمای شهری در تعریف شخصیت عملکردی فضاها نقش مهمی ایفا می کند و در 
چگونگی روحیه شهر و مردم موثر است و نبود مبلمان مناسب و یا عدم رعایت طراحی خوب نمای ساختمان ها و 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/02/12
شماره : 1394

  اجرای طرح ترافیکی  بندرلنگه با هدف تسهیل 
ترافیک درون بندری 

 مدیر بنــادر و دریانــوردی غرب هرمــزگان از  اصلاح 
طرح ترافیکی بنادر و دریانــوردی بندرلنگه به منظور 
تسهیل، ساماندهی و تسریع ترافیک درون بندری و نیز 
رضایتمندی ذینفعان از کاهش حضور ناوگان جاده ای و 

تجاری در این بندر خبر داد.
 به گزارش روابط عمومــی اداره کل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان، »مرتضی سالاری« با اشــاره به اجرای طرح 
های توســعه ای و افزایش روز افزون تخلیه و بارگیری 
انواع کالا در بندر لنگه، از انجام اصلاح طرح ترافیکی در 

این بندر خبرداد. 
و ی افزود: این مهم  با هدف تسهیل و ساماندهی ترافیک 
درون بندری و خدمات دهی مطلوب به ذینفعان صورت 

گرفت. 
 وی از دیگــر اهداف ایــن طرح به ارتقا شــاخص های 
لجستیکی بنادر و دریانوردی بندرلنگه از طریق تسهیل 
و تسریع ترافیک درون بندری، افزایش ظرفیت عملیاتی 
و ارتقای بهره وری در محدوده  بندری، محوطه ها، کاهش 
ترافیک خودروها، ارتقا ســطح ارائه خدمات به وسایل 
نقلیه و کاهش زمان حضور ناوگان حمل کالای تجاری 

اشاره کرد.  
مدیر بنادر و دریانوردی غرب هرمزگان ادامه داد: روزانه 
تعداد زیادی از کامیون های حمل بار و سایر انواع وسایل 
نقلیه در بنادر و دریانــوردی بندرلنگه تردد می  کردند 
و این مســاله موجب ایجاد گره های ترافیکی در معابر 
و محوطه های بندر می شــد  که اجرای این طرح اثرات 
مثبتی را در ارتقا ضریب  ایمنی و خدمات دهی مطلوب  
به صاحبان کالاو شــناورها و درغایت امر رضایتمندی 

ذینفعان داشته است.
 سالاری، زیرســازی لایه به لایه مسیر، آسفالت، تهیه و 
نصب جداول بتنی پیش ساخته، احداث سرعت گیر بتنی 
و نصب علائم راهنمایــی و رانندگی را از جمله اقدامات 

انجام شده در اجرای این طرح عنوان کرد.

  استان کهگیلویه و بویراحمد می تواند به قطب 
گردشگری تبدیل شود

یاسوج -خبرنگار ربیعی  - معاون اجرایی رئیس جمهور 
گفت: اســتان کهگیلویه و بویراحمد می تواند به قطب 

گردشگری تبدیل شود.
محســن منصوری در حاشــیه بازدید از رودخانه بشار 
با اشــاره به اینکه اســتان کهگیلویه و بویراحمد دارای 
ظرفیت های بسیار در حوزه گردشــگری است، اظهار 
داشت: ساحل رودخانه بشار به طول ده کیلومتر در مرکز 
استان ظرفیت مهمی در مرکز استان است و انجام این 

پروژه برای شهر یاسوج ضروری است.
معــاون اجرایی رئیــس جمهور خاطرنشــان کرد: در 
ساماندهی ساحل رودخانه بشــار علاوه بر تسهیل امر 
گردشگری شاهد کمک شــایان به مدیریت بحران در 

مرکز استان خواهیم بود.
وی گفت: در ســفر دوم ریاســت جمهوری به استان 
ساماندهی ساحل رودخانه بشار یاســوج را در دستور 
کار قرار خواهیم داد و سعی خواهد شد که در این زمینه 

مصوبات لازم صورت بگیرد.
سید علی احمدزاده استاندار کهگیلویه و بویراحمد نیز 
با اشاره به ظرفیت های اســتان به ویژه مرکز استان در 
زمینه گردشگری گفت: در صورت توجه دولتدر زمینه 
گردشگری شاهد حضور سرمایه  گذاران در این حوزه و 

رونق استان خواهیم بود.
عیسی شــهامت معاون عمرانی اســتاندار کهگیلویه و 
بویراحمد: تصمیم بر این اســت که در حاشیه ساحل 
رودخانه بشار به طول ده کیلومتر ساحل سازی صورت 

بگیرد.
وی افزود: سوای از بحث گردشگری ساماندهی ساحل 
رودخانه بشار یاسوج از حوادث غیر طبیعی نظیر سیل و 

تهدید شهر یاسوج جلوگیری می شود.
معاون رئیس جمهور همچنین از تصفیه خانه اضطراری 

شهر یاسوج بازدید کرد.
در این بازدیــد امید صالحی مدیرعامل شــرکت آب و 
فاضلاب استان گفت: برای تکمیل این پروژه ۱۲۰ میلیارد 
تومان نیاز است.منصوری معاون رئیس جمهور خطاب 
به رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان گفت: 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان کمک کند تا پروژه 

هر چه سریعتر به اتمام برسد.

   تخلیه 2۳۸ هزار تن گندم در بندرشهید رجایی
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمــزگان گفت: از ابتدای 
ســال تا کنون ۲3۸ هزار تن انواع کالای اساســی در 
بندر شهید رجایی تخلیه شــده است. به گزارش روابط 
عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، »حسین 
عباس نژاد« با اشاره به آغاز تخلیه محموله کشتی گندم 
در بزرگترین بندر تجاری ایران افزود: درحال حاضر یک 
فروند کشــتی حامل ۶۹ هزار تنُ گندم در بندر شهید 
رجایی درحال تخلیه است و طی سه روز آینده کار تخلیه 
آن به پایان می رسد. وی ادامه داد: افزود: همه تجهیزات و 
امکانات برای تخلیه سریع به کار گرفته شده و این کالای 
اساســی به صورت حمل یکسره از کشــتی به کامیون 

منتقل می شود. 
کشتی حامل ۶۶ هزار تنُی گندم در لنگرگاه بندرعباس 

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: یک فروند 
کشتی حامل ۶۶ هزار تنُ گندم در لنگرگاه است و کشتی 
دیگری نیز با همین میزان گندم در راه است و به زودی 
به بندر شهید رجایی می رســد.  به گفته عباس نژاد؛ به 
طور میانگین روزانه شــش هزار تن کالای اساسی در 
اسکله های اختصاصی شهید رجایی بندرعباس تخلیه 
می شود. گفتنی است؛ سال گذشــته ۲ میلیون و ۸۷۰ 
هزار تن کالای اساسی از جمله گندم، روغن خام خوراکی 
و نهاده های دامی در بندر شهیدرجایی تخلیه و به سراسر 

کشور فرستاده شد.

فضای شهری، ضعف در روشنایی شهری و نبود پیاده  راه ها و فضای سبز مناسب نه تنها منجر به زیبایی بصری نشده بلکه باعث 
گسیختگی در ساختار فضایی شهر براساس منظر بافت های شهری نیز می شود و انتظار مردم دیار دارالمرحمه از شهرداری 

سمنان این است که فضای شهری شادی را در این شهر ایجاد کند.
بر پایه گزارش و گفته مسوولان مربوطه، سمنان جزو غمگین ترین استان های کشور است و توجه به زیباسازی فضای شهری 

نقشی موثر در ارتقای نشاط اجتماعی دارد.
شهر سمنان طی چند دهه اخیر با وجود رشد جمعیتی و سرعت ساخت و ساز همچنان در زمینه المان های جذاب در 
مسیر فرهنگ سازی و زیباسازی سیمای شهری و روشنایی شهر آن چنان که باید برخوردار نیست و انتظار می رود شهرداری 

با کارشناسان کاربلد این مهم را مورد توجه قرار دهد.
ترکیب بندی رنگ های شاد در سیمای شهری نقشی مهم در جذابیت شهرها به منظور جذب گردشگران و تقویت نشاط 
اجتماعی دارد و شهروندان از مسوولان شهری می خواهند این رویکرد در شهر سمنان نیز بیش از پیش مورد توجه قرار بگیرد.

به نظر شهروندان سمنانی، شهرداری با وجود هزینه های زیادی که صرف زیباسازی می کند، اما متناسب با انتظارات مردم 
طرح نشده و باید بازنگری دراین زمینه شکل بگیرد.شهروندان یکی از نمونه هایی را که به عنوان ضعف در مدیریت شهری 
می داند فقدان روشــنایی در ورودی و خروجی شهر و خیابان های شهری است، شهروندان همچنین از المان ها که به خوبی 
ساخته نشده اند و حتی گاهی تامل در المان ها مفهوم و زیبایی را منتقل نمی کند که اگر فاخر ساخته می شدند جاذبه ای برای 
گردشگری بود گلایه دارند.شهروندان همچنین از نماهای سنگی و قارچ های سنگی که متناسب با فرهنگ مردم سمنان نیز 
گلایه دارند چرا که بخشی از هویت حقوقی و عمومی شهروندان در حوزه معماری به موضوع منظر شهری باز می گردد و البته 
به همین منظور روند تهیه و بررســی نقشــه های ساختمانی به تازگی با تغییراتی همراه شده و از جمله آن می توان به انجام 

کنترل نقشه های نما و تمرکز این کار در نظام مهندسی اشاره کرد.
اما همچنان برخی افراد به ویژه به برخی افرادی که دســتی در آتش دارند با رانت خود و به بهانه گرفتن جواز ســاخت و 
مجوزهای لازم از سال های گذشته همچنان خانه های خود را به سبک اروپایی و متناقض با فرهنگ ایرانی و اسلامی می سازند.

برآیند داده ها نشان می دهد باید امکانات و سازه های بیشتری متناسب با جمعیتی که در آن ساکن شده اند برای ایجاد حس 
شادی و احساس خوشایند بودن در شهر طراحی و اجرا شود اما اهمیت طراحی فضاهای شهری شاد به طور عموم مورد توجه 
قرار نگرفته و در شهرهایمان با کمبود شدید اماکنی که حس شادی و نشاط را در مردم ایجاد کنند روبه رو هستیم علاوه بر 

این در نمای ساختمان ها و معماری شهری نیز توجه کافی نشده است.
شهری بدون برخورداری از یک سیمای شهری مناسب کیفیت زندگی مناسبی را ارمغان نخواهد آورد و از آنجایی که سمنان 
دارای قابلیت های گردشگری وتوریستی است و با عنایت به تأثیراتی که این شهر در شرق کشور دارد سیماسازی شهری به 

مقوله اقلیم، فرهنگ و موقعیت خود و شهری و ساماندهی آن کمتر پرداخته شده است.
سمنان که دارالمرحمه معروف است با مساحت نزدیک به ۹۷ هزار و 5۰۰ کیلومتر مربع یکی از پهناورترین استان های 

کشور ایران است و با پنج و ۹ دهم درصد مساحت کل کشور، از این نظر هفتمین استان ایران محسوب می شود.
این خطه از جانب شــمال به اســتان های خراسان شمالی، گلستان و مازندران، از جنوب به استان های خراسان جنوبی و 
اصفهان، از شرق به استان خراسان رضوی و از غرب به استان های تهران و قم محدود است؛ بر این پایه و به دلیل موقعیت 

جغرافیایی همجواری با پایتخت و هفت استان مهم کشور، این استان از اهمیت زیادی برخوردار است.
بر پایه سرشماری نفوس و مسکن سال ۱3۹5 کشور، استان سمنان با هشت شهرستان در مجموع افزون بر ۷۰۲ هزار نفر 

جمعیت دارد که از این شمار، ۲۰۰ هزار نفر ساکن مرکز استان هستند.
شهر سمنان دارای سه منطقه شهرداری است.
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مسئول بسیج کارگری استان گفت: در نیمه اول 
امسال جشنواره اعطای نشان اقتصاد مقاومتی را در 

استان برگزار می کنیم 
ســرهنگ »مهدی ابویی« در نشست با اصحاب 
رســانه اســتان یزد با بیان اینکه  اجرای اصل ۲۰ 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی ابلاغی مقام معظم 
رهبری از اولویت های بسیج کارگری است تصریح 
داشت: ارزیابی از واحدهای صنعتی و تولیدی استان 
از سال گذشته براساس معیارهای تعیین شده آغاز شده و با توجه به این که در استان یزد ۱3۰پایگاه 
مقاومت بسیج در کارخانجات فعالیت دارند امیدواریم ۱۰ درصد از آنها یعنی ۱3 واحد را برای اعطای 

نشان در استان و برترین آنها را نیز برای رقابت کشوری معرفی خواهند شد .
مســئول بسیج کارگری استان در بخش دیگری از سخنان خود به شعار امسال یعنی»مهار تورم، 
رشــد تولید« پرداخت و خاطر نشــان کرد: یکی از نکات امروز جامعه کارگری نارضایتی از متناسب 
نبودن افزایش  حقوق و دستمزد با تورم و گرانی است و قطعاً  با تحقق رشد تولید به همت کارگران و 
کارفرمایان، شاهد مهار تورم در جامعه خواهیم بود و این مهم هم کارگران و هم جامعه را منتفع خواهد 
کرد.این مقام مسئول برگزاری جلسات اخوت کارگری و کارفرمایی در استان را از دیگر برنامه های بسیج 
کارگری استان خواند و عنوان کرد: یادواره شهدای کارگری استان و شهرستانها در سال گذشته برگزار 
و امسال نیز پیگیری خواهد شد.ابویی از انعقاد تفاهم نامه ای بین اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان با بسیج کارگری سپاه الغدیر در راستای ایجاد قرارگاه های جهاد تبیین در کارخانجات و مراکز 
تولیدی خبر داد و تصریح کرد: این قرارگاه ها برنامه های متعددی در راســتای تبیین و تحقق شــعار 
سال با برگزاری آموزش ها و دیگر اقدامات مرتبط را دنبال می کنند.مسئول بسیج کارگری استان در 
ادامه افزود : به مناسبت هفته کار و کارگر در قالب بازدیدهایی که از واحدهای تولیدی دارای پایگاه 
مقاومت با حضور مسئولان سپاه و بسیج استان انجام خواهد شد، لوح سپاس فرمانده سپاه الغدیر استان 
و هدایایی نیز به این مناسبت اهدا خواهد شد.وی با بیان این که اقدامات بسیج کارگری و کارخانجات 
استان در راستای جهاد تبیین، جهاد امیدآفرینی و جهاد خدمت رسانی، برنامه ریزی و اجرایی می شود، 
از جمله این اقدامات را اجرای طرح شــهید کریمی با هدف احصاء مشکلات صنایع و انعکاس آنها به 
متولیان جهت رفع و رســیدگی ذکر کرد و گفت: در ســال گذشته با سرکشی از ۱5 کارخانه و واحد 
تولیدی اســتان در راســتای این طرح و رفع موانع تولید، اشتغال بیش از یک هزار نفر از کارگران این 
واحدها تثبیت شد.ابوئی اجرای طرح شهید برونسی در سطح حوزه ها و پایگاه های واحدهای تولیدی 
را از دیگر اقدامات این قشر بیان کرد و افزود: این طرح نیز با حضور ۸۰ گروه از کارآمدان، ۱۲ گروه 

تولیدیاران و ۱۲ گروه سفیران تولید به منظور احصاء و رفع مشکلات کارخانجات اجرا می شود.
وی بازدید دانش آموزان از واحدهای صنعتی در قالب طرح راهیان پیشرفت از دیگر اقدامات بسیج 
کارگری در راستای آشنایی با بخش تولید و امیدآفرینی دانست و بیان داشت: در سال گذشته شاهد 
حضور هفت هزار دانش آموز در اجرای این طرح بودیم.مســئول بســیج کارگری استان گفت: تاکنون 
35 گروه در حوزه های مختلف تشکیل شده که این گروه ها علاوه بر فعالیت های حوزه خود، در سال 
گذشته بهسازی و ساخت ۲۰ منزل محرومان را نیز انجام دادند.ابویی با بیان این که پارسال ۱۲ هزار 
بسته معیشتی به ارزش هر کدام یک میلیون تومان و ۲۰۰ بسته لوازم التحریر به ارزش هر کدام ۲۰۰ 
هزار تومان در بین افراد بی بضاعت توزیع شد، گفت: امسال هر یک از ۱۲ حوزه بسیج کارگری استان 
موظف هستند به صورت هفتگی 3۱3 بسته معیشتی را در بین نیازمندان توزیع کنند.مسئول بسیج 
کارگری استان در ادامه تهیه و توزیع 3۰ سری جهیزیه جهت نوعروسان بی بضاعت، برگزاری رویدادها 
و پویش های مجازی در راستای امیدآفرینی و حمایت از کالای ایرانی با هشتک »کارگران سختکوش 
کویر ویژه استان یزد«، برگزاری کلاس های پیشگیری از اعتیاد و نیز کلاس های مهارت آفرینی، تجلیل 
از کارگران نمونه، تشکیل ۱۲ گردان سایبری برنامه محور در استان و برگزاری جلسات نخبگانی قشر 

را از دیگر اقدامات صورت گرفته در بسیج کارگری و کارخانجات استان برشمرد.

 برگزاری جشنواره اعطای نشان اقتصاد مقاومتی 
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آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

تاسـیس شـرکت بـا مسـئولیت محـدود گـروه صنعتـی کهن 
اسـتیل افـرا درتاریـخ 1402/02/05 بـه شـماره ثبـت 3194 به شناسـه ملی 

14012169168 ثبـت و امضـا ذیـل دفاترتکمیـل گردیـده کـه خلاصه آن به شـرح 
زیـر جهـت اطـلاع عمـوم آگهـی می گـردد. موضـوع فعالیت : سـاخت ماشـین 
آلات و تجهیـزات صنایـع غذایـی سـازنده پمـپ سـانتریفیوژ  و دسـتگاه هـای 
پاستورازیسـیون و سـی آی پـی و مخازن بـرای تولید لبنیـات و آب میـوه واردات  
و صـادرات ملزومـات وابسـته شـرکت در نمایشـگاه بیـن المللـی داخـل و خارج 
برگـزاری همایش هـای تخصصـی اخـذ وام از کلیـه بانک هـای کشـور درصـورت 
لـزوم پـس از اخـذ مجوزهـای لازم از مراجع ذیربـط مـدت فعالیـت :  از تاریخ ثبت 
به مـدت نامحـدود مرکز اصلی : اسـتان تهـران، شهرسـتان قدس، بخـش مرکزی 
شـهر قدس محلـه، کوچه )الهیـه اصلی(، کوچـه )الهیـه 1(، پـلاک 0، طبقه همکف 
کدپسـتی 3754185763 سـرمایه شـخصیت حقوقـی عبـارت اسـت از مبلـغ 
1,000,000 ریـال نقـدی میـزان سـهم الشـرکه هر یـک از شـرکا خانم ثویبـه فعله 
کـری بـه شـماره ملـی 3800725908 دارنـده 100000 ریـال سـهم الشـرکه آقای 
اسـماعیل قربانی به شـماره ملی 3801542750 دارنده 900000 ریال سـهم الشـرکه 
اعضـا هیئت مدیـره خانـم ثویبـه فعله کـری بـه شـماره ملـی 3800725908 به 
 سـمت عضـو اصلی هیئـت مدیـره به مـدت نامحـدود آقـای اسـماعیل قربانی به 
شـماره ملـی 3801542750 بـه سـمت مدیرعامـل به مـدت نامحدود و به سـمت 
رئیس هیـات مدیره بـه مدت نامحـدود دارنـدگان حق امضـا : کلیه اوراق و اسـناد 
بهـادار و تعهـد آور شـرکت از قبیل چک سـفته بـروات قراردادها عقود اسـلامی و 
همچنین کلیـه نامه های عـادی و اداری بـا امضا مدیـر عامل و رئیس هیـات مدیره 
همـراه بـا مهر شـرکت معتبـر می باشـد اختیـارات مدیر عامـل : طبق اساسـنامه 
روزنامـه کثیر الانتشـار آوای اقتصاد جهـت درج آگهی های شـرکت تعیین گردید. 
ثبـت موضـوع فعالیت مذکـور به منزلـه اخذ و صـدور پروانـه فعالیت نمی باشـد. 

 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان تهران مرجع ثبت شرکت ها
 و موسسات غیرتجاری قدس )1488990(

تاسـیس شـرکت با مسـئولیت محدود بارمان تجـارت رایـان درتاریـخ 1402/02/10 به شـماره ثبـت 4971 به 
شناسـه ملـی 14012181024 ثبـت و امضـا ذیـل دفاترتکمیـل گردیده کـه خاصه آن به شـرح زیـر جهت اطـاع عموم 

آگهـی می گـردد. موضـوع فعالیت :عبـارت اسـت از 1( خرید و فـروش لـوازم مصرفی دسـتگاه های براده بـرداری ،تراشـکاری ، ماشـین کاری ، فـرزکاری و 
سـایر کالا هـای مجـاز و خدمـات فنی و بعـد از فـروش 2( خرید و فـروش لـوازم مصرفی ، ابـزارآلات و صفحـات خاص و عـام صنایـع مختلف اعـم از ریخته 
گـری ، سـیمان و سـایر صنایع مختلـف 3( خرید و فـروش ماشـین آلات و محصـولات تولیـدی 4(صـادرات و واردات کلیـه کالا هـای مجاز 5( مشـارکت با 
اشـخاص حقیقـی و حقوقی در خصـوص طراحی ، تولیـد ، خرید و فـروش محصـولات تولیدی ،ماشـین آلات ، لـوازم مصرفی ، ابـزارآلات ، صفحـات و ..... 6( 
انجـام قـرارداد و معامـات با شـرکت هـای داخلـی و خارجی اعـم از شـخصی و دولتـی 7( انجام امـور تحقیقاتـی و آزمایشـگاهی و امـور مربوط بـه آنالیز 
مـواد 8( افتتـاح حسـاب و اخذ تسـهیات از بانک ها و موسسـات مالـی و اعتبـاری 9( اخذ و اعطـای نمایندگی فـروش در داخل و خارج کشـور و مشـارکت 
بـا تولیـد کنندگان خارجـی جهت اخذ لیسـانس هـای مربوطه در خصـوص انواع ابـزار آلات ، لـوازم مصرفی ، صفحـات ، ماشـین آلات و ..... درصـورت لزوم 
پـس از اخـذ مجوزهـای لازم از مراجـع ذیربط مـدت فعالیـت : از تاریخ ثبت بـه مدت نامحـدود مرکز اصلـی : اسـتان تهران، شهرسـتان ربـاط کریم، بخش 
مرکـزی، آبادی کاظـم آباد، شـهرک صنعتی پاسـارگاد، خیابـان صنعت پنجـم، خیابان صبـا، پـاک 22، )ق 194(، طبقه همکـف کدپسـتی 3764173546 
سـرمایه شـخصیت حقوقـی عبـارت اسـت از مبلـغ 100,000,000 ریال نقدی میزان سـهم الشـرکه هـر یک از شـرکا آقـای مرتضی ایمانـدار به شـماره ملی 
2802613871 دارنـده 50000000 ریال سـهم الشـرکه آقـای ناصر عظیمی به شـماره ملـی 2803475901 دارنـده 50000000 ریال سـهم الشـرکه اعضا هیات 
مدیـره آقـای مرتضـی ایمانـدار بـه شـماره ملـی 2802613871 بـه سـمت رئیـس هیـات مدیره بـه مـدت نامحـدود آقای ناصـر عظیمـی به شـماره ملی 
2803475901 بـه سـمت نایـب رئیس هیات مدیـره به مـدت نامحدود و به سـمت مدیرعامـل به مـدت نامحدود دارنـدگان حق امضـا : کلیه اوراق و اسـناد 
بهـادار و تعهـد آور شـرکت از قبیل چک  سـفته ، بـروات ، قراردادها، عقود اسـامی و همچنیـن کلیه نامه هـای عـادی و اداری باامضاء آقایـان ناصر عظیمی 
و مرتضـی ایمانـدار همـراه با مهر شـرکت معتبـر می باشـد اختیارات مدیـر عامل : طبـق اساسـنامه روزنامه کثیـر الانتشـار آوای اقتصاد جهـت درج آگهی 

هـای شـرکت تعیین گردیـد. ثبت موضـوع فعالیـت مذکور بـه منزلـه اخذ و صـدور پروانـه فعالیت نمی باشـد.

 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان تهران مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری رباط کریم )1489002(

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1488978(

ــدود  ــئولیت مح ــا مس ــرکت ب ــرات ش ــی تغیی آگه
ــه  ــی 14009966190 و ب ــه مل ــه شناس ــا ب ــان کیمی ــش درم دان

ــاده  ــوق الع ــی ف ــه اســتناد صورتجلســه مجمــع عموم شــماره ثبــت 576492 ب
ــه آدرس:  ــرکت ب ــل ش ــد مح ــاذ ش ــل اتخ ــات ذی ــورخ 1401/12/10 تصمیم م
اســتان تهران-شهرســتان تهــران- بخــش مرکــزی- شــهر تهــران- محلــه آزادی 
ــه  ــکی- طبق ــاختمان دندانپزش ــاک 218- س ــان آزادی - پ ــان نواب-خیاب خیاب
نهــم- واحــد 9003 کــد پســتی 1345795506 تغییــر یافــت و مــاده مربوطــه 

ــد.  ــاح گردی ــنامه اص در اساس

گام بلند دولت سیزدهم  برای توسعه و رونق بخشی درسواحل مکران
دبیر شورای عالی توسعه سواحل مکران گفت: طرح تدقیق سواحل سازمان بنادر ودریانوردی  

باید مبنای تمام پروژه هایی مطالعاتی  در حال انجام  در سواحل مکران قرار بگیرد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، "حسین دهقان" عصر شنبه 
نهم اردیبهشــت  در بازدید از بندر شهید رجایی با اشاره به طرح تدقیق سواحل که توسط 
سازمان بنادر و دریانوردی انجام گرفته گفت : این طرح باید مبنای تمام  پروژه های مطالعاتی 

درحال انجام در سواحل مکران قرار گیرد.
وی ادامه داد: باید اثر زیست محیطی و هم استانداردهای مدیریت جامع سواحل به عنوان 

مشخصات مبانی اولیه طراحی و بارگذاری در منطقه مورد توجه قرار گیرد.
نماینده ویژه رئیس جمهور در شورای توسعه سواحل مکران در ادامه با اشاره به اینکه توسعه 
سواحل مکران مورد تاکید رهبر معظم انقلاب است، گفت: دولت سیزدهم گام های بلندی را 
برای توسعه سواحل مکران برداشته است که امیدواریم بتوانیم آن ها را عملیاتی کنیم.سردار 
دهقان گفت: طی سال های گذشته حوزه سواحل مکران و بهره گیری از ظرفیت های اساسی 
دراین منطقه که می تواند سهم قابل توجهی در اقتصاد ملی به خود اختصاص دهد، مطرح 
شده ولی نتیجه مطلوب نداشته است.به گفته دبیر شورای عالی توسعه سواحل مکران؛ در 
دولت های گذشــته یکسری از اقدامات اولیه صورت گرفته است اما بیشتر در زمینه توسعه 

اسناد بوده و منجر به کار خاص عملیاتی نشده که در دولت سیزدهم چند گام بزرگ برداشته 
شده که امیدواریم بتوانیم آن ها را عملیاتی کرده و نتیجه مطلوب آن را در سطح محلی، ملی و 
فراتر از آن شاهد باشیم.وی بیان کرد: نخست هدف این است که برنامه بلند مدت توسعه ای 
داشته باشیم که صرف توسعه تنها این نباشد که اقدامات انجام شده در حد انجام موارد اسنادی  
باشد بلکه در جنبه های مختلف اجتماعی، فرهنگی، بومی و زیست محیطی و به خصوص با 
یک نگاه فراملی آن را ببینیم.نماینده ویژه رئیس جمهور در شورای توسعه سواحل مکران با 
اشاره به اینکه ما می توانیم این منطقه )سواحل مکران( را تبدیل به قطب »هاب« در چند 
زمینه در سطح منطقه و حتی بین الملل تبدیل کنیم، اظهار کرد: توسعه از این منظر که یک 
توسعه همه جانبه ای ببینیم.سردار دهقان اضافه کرد: همچنین براساس تجربه های گذشته ای 
که در بحث سرمایه گذاری صنعتی مثل عسلویه داریم، کاستی های آن دیگر در این منطقه 
تکرار نشود که این مهم در برنامه دیده شده و به گونه ای که ما مولفه هایی را مورد توجه قرار 
دادیم که تامین کننده توسعه مطلوب، متعادل و متوازن در زمینه های مختلف است.وی ابراز 
کرد: بحث دوم در توسعه سواحل مکران این است که اگر این برنامه انجام می شد سازوکارهای 
لازم برای اجرایی سازی آن اعم از جنبه های قانونی، مقررات و دستورالعمل ها و هم نهادسازی 

بوده که این موضوع نیز باید متناسب با طرح توسعه انجام می شد.

دبیر شورای عالی توسعه سواحل مکران گفت: یک فرصت قانونی جدی هم داریم که در 
ماده ۶۸ احکام دائمی برنامه توسعه کشور به آن پرداخته شده که در آن ماده توسعه در این 
منطقه )سواحل مکران( به خصوص با نگاه اقتصاد مقاومتی به اقتصاد دریامحور و آن سهمی 
که این منطقه می تواند در اقتصاد ملی داشته باشد پیش بینی شده که آن هم باید اساسنامه 
برای آن تهیه می شد تا به تصویب مجلس برسد.سردار دهقان خاطرنشان کرد: خوشبختانه 
اساسنامه تهیه شده و در مرحله نهایی دولت است که امیدواریم بتوانیم هرچه سریع تر آن 
را اجرایی کنیم اما در کنار این، بحث بر این بود که ما بتوانیم در قالب بودجه سنواتی برنامه 
هفتم توسعه و توسعه سیاست اقتصاد دریا محور که امروز در دستورکار مجمع است همه 
فرصت ها یا همه آن امتیازات یا احکامی که می تواند موید و تاثیرگذار فضای توسعه منطقه 
باشد را هم ببینم.نماینده ویژه رئیس جمهور در شورای توسعه سواحل مکران ابراز کرد: ما 
زمان زیادی برای اینکه بتوانیم از این گنج عظیم و پنهان سواحل مکران برداشت کرده و آن 

را اختیار مردم استان و کشور قرار دهیم، نداریم.
وی با بیان اینکه رقبای منطقه ما به شدت در این حوزه ها کار می کنند و به دنبال این 
هستند که فرصت ها را از ما بگیرند، ابراز امیدواری کرد که با همت بلند دولت سیزدهم بتوانیم 

از این فضای مثبت روانی در سطح ملی، منطقه ای اتفاقات مثبتی را رقم بزنیم.

دبیر شورای عالی توسعه سواحل مکران:
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 در بازی های قبلی چندین بار شاهد بودیم که سردار آزمون در موقعیت گل زنی قرار می گیرد اما بازیکنان لورکوزن او را نمی بینند.
یکی از نکات عجیبی که در بازی های قبلی لورکوزن به وضوح مشاهده شده این است که بازیکنان این تیم، مخصوصا هافبک ها خیلی خوب نمی توانند سردار را تغذیه کنند.

نکته عجیب تر ماجرا این است که در بازی های قبلی چندین بار شاهد بودیم که سردار با جایگیری های بسیار خوب در موقعیت گل زنی قرار می گیرد اما بازیکنان لورکوزن او را نمی بینند 
یا به نوعی خساست به خرج می دهند. مقابل یونیون برلین هم سردار یکی دو بار در موقعیت گل زنی قرار گرفت اما باز هم هم تیمی هایش او را ندیدند.

تکرار این موضوع در بازی های قبلی باعث شده کمی این مسأله عجیب به نظر برسد. آن هم در مورد سردار که نشان داده به خوبی می تواند از موقعیت های گل زنی استفاده کند و قطعا اگر 
به درستی توسط هم تیمی هایش در لورکوزن تغذیه شود، گل های بیشتری به ثمر خواهد رساند. لورکوزن هم با توجه به تساوی مقابل یونیون برلین و همچنین اختلاف ۸ امتیازی با فرایبورگ 

در فاصله ۴ هفته تا پایان بوندس لیگا، احتمالا بخت کسب سهمیه لیگ قهرمانان اروپا را از دست می دهد و باید به فکر بازی در لیگ اروپا باشد. 

اتفاق عجیب برای سردار 
آزمون در آلمان

  حمله گازانبری استقلالی ها به سرمربی 
ایتالیایی

حملــه گازانبری اســتقلالی ها به ســرمربی 
ایتالیایی/پایان محبوبیت استراماچونی

هواداران استقلال از رفتار سرمربی سابق خود 
شاکی هستند.هواداران استقلال بشدت از رفتارهای 
مدیر برنامه های آندره استراماچونی ناراحتند و بعد 
از اینکه از سوی مسئولان باشگاه استقلال فاش 
شد که سرمربی سابق ایتالیایی حتی از خیر دو روز 
دیرکرد حقوقش هم نگذشته به صفحه شخصی 
او حمله کردند.استراماچونی در دوران کوتاهی که 
سرمربی استقلال بود به دلیل نمایش های مطلوبی 
که استقلال از لحاظ فنی داشت تبدیل به یک مربی 
محبوب شد و بعد از جدایی بسیاری از هواداران 
اســتقلال بابت این جدایی بشدت دلگیر شدند و 

مدیران وقت را بشدت نکوهش کردند.
اما با گذشت چند سال از جدایی استراماچونی 
این مربــی به همراه مدیربرنامه هایش رفتارهایی 
علیه باشگاه استقلال انجام داده که حالا بشدت از 
چشم هواداران استقلال افتاده و آنهایی که سرمربی 
سابق استقلال را حمایت می کردند حالا تبدیل به 
منتقدان سرسخت استراماچونی شده اند.حملاتی 
که در روزهای اخیر به صفحه شخصی استراماچونی 
شد نشــان داد او دیگر در فوتبال ایران محبوب 
نیست و جایگاهش را برای همیشه از دست داده 
است. هواداران استقلال حتی به صفحه شخصی 
همسر سرمربی سابق نیز رحم نکردند و با انتقادهای 
تند به این صفحه نیز حمله کردند تا مشخص شود 
که استراماچونی همه پل های پشت سر خود در 

فوتبال ایران و استقلال را ویران کرده است. 

  تذکر ســاپینتو به ســتاره احساسی 
استقلال!

 در پایان تمرین امروز استقلال نشستی میان 
ریکاردو ساپینتو و محمد محبی برگزار شد.

در مصاف دو تیم پارس جنوبی و اســتقلال، 
محمد محبی در زمان استراحت میان بازی تعویض 
شد و این برای اولین بار بود که محمد محبی بین 
دو نیمه تعویض می شد. گفته می شود زمانی که 
ریکاردو ساپینتو تصمیم به تعویض او گرفت محمد 
محبی اصرار کرد چند دقیقه ای در نیمه دوم بازی 
کند اما سرمربی استقلال این موضوع را قبول نکرد.

در جلســه خصوصی امروز ریکاردو ساپینتو 
اشــکالات فنی محمد محبی را به وی گوشزد و 
تاکید کرد اگر در جریان بازی به تصمیمی در مورد 
تعویض و تغییر تاکتیک برسد، از موضع خود کوتاه 
نمی آیــد چون تصور می کند تصمیمی که در آن 
لحظه می گیرد درست است و محبی بهتر است به 

عنوان بازیکن این تصمیم را بپذیرد.
محمد محبی بعــد از هدر دادن ضربه پنالتی 
سعی کرد با نمایش خوب در جریان بازی جبران 
مافات کند اما تصمیمات احساسی او موجب شد 
بین دو نیمه تعویض شود. به نظر حضور والدین 
محمد محبی در اســتادیوم در بازی احساسی او 

دخیل بود. 

  خداحافظی همیشگی ستاره محبوب با 
پیراهن پرسپولیس

 هفته ها قبل رسانه های یونان خبر دادند کاپیتان 
ســابق تیم ملی ایران قصد دارد فصل بعد به یک 

باشگاه یونانی برگردد.
یکی از مهاجمان باتجربه فوتبال ایران که سابقه 
آقای گلی لیگ و همچنین سال ها بازی در اروپا 
را دارد، کریم انصاری فرد است. او به واسطه تجربه 
بالایی که از حضور در سه جام جهانی و سه جام 
ملت های آسیا دارد، همچنان مورد توجه تیم های 

اروپایی قرار گرفته.
هرچند کریم انصاری فــرد با جدایی کارلوس 
کیروش به اردوی تیم ملی دعوت نشــده اما این 
مهاجم 33 ســاله یکی از مهره های کلیدی تیم 
اومونیا قبرس است. او در بازی اخیر اومونیا خوش 
درخشید و با دو پاس گل نشان داد که هنوز آماده 
است.هفته ها قبل رســانه های یونان خبر دادند 
کاپیتان سابق تیم ملی ایران قصد دارد فصل بعد 

به یک باشگاه یونانی برگردد.
قرارداد انصاری فرد با اومونیا تا تابستان ۲۰۲۴ 
اســت اما بعید به نظر می رســد با مشکلی برای 
جدایی از این تیم در صورت داشتن پیشنهاد بهتر، 
مواجه شــود. به نظر می رسد با اعلام رسانه های 
یونانی انصاری فرد دیگر فرصت پوشیدن پیراهن 

پرسپولیس را نخواهد داشت. 

  حرکت جنجالــی بیرانوند برای یک 
بازیکن خاص بود؟

پرسپولیس پس از پیروزی در دربی موفق شد 
در جام حذفی نیز موفق ظاهر شده و با برتری مقابل 
گل گهر سیرجان به جمع ۴ تیم برتر راه پیدا کند.

علیرضا بیرانوند دروازه بان ملی پوش پرسپولیس 
بعد از صعود به نیمه نهایی جام حذفی، در مورد 
اینکه رفتارش پس از دربی ۱۰۰ پایتخت ســبب 
ناراحتی هواداران و سرمربی استقلال شد، گفت: 
من حرف بدی نزدم و شــاید احساسی حرف زده 
باشــم، اما این حق هواداران است که احساسات 
خودم را به آنها برســانم. تمام بازیکنان استقلال 
رفقای من هستند و مطمئن باشید اگر این بازی 
را می بردند، کارهای زیادی می کردند تا هواداران 
ما را ناراحت کنند. آنها را می شناسم و سال هاست 

که با هم بازی می کنیم.

  شاید ساده ترین بازی برای 
آنها در این سه هفته پایانی، 

مقابل آلومینیوم باشد. اما 
سه امتیاز این بازی زمانی 

اهمیت پیدا می کند که دو تیم 
دیگر این جدول در مصاف با 
حریفان شان امتیاز نگیرند.

استقلال می تواند انتقام داربی را در جام حذفی بگیرد
 دروازه بان های آسیایی و بخصوص ایرانی در اروپا کار سختی 
برای حضور در ترکیب اصلی تیم های شــان دارند. به عنوان نمونه 
دروازه بان ثابت تیم ملی ژاپن یکی دو فصل قبل فرصت بازی در 
باشــگاهی معمولی مثل پورتیموننزه در لیگ پرتغال را به دست 
نمی  آورد و نمی توانست وظیفه حراست از دروازه تیمش را به عنوان 
بازیکنی ثابت برعهده بگیرد. دروازه بان  های کره ای نیز از این قاعده 
مستثنی نبودند. فقط علی الحبسی عمانی بود که به واسطه سال ها 
بازی در تیم های انگلیســی توانســت به دروازه بانی مهم در لیگ 

جزیره تبدیل شود.
امیر عابدزاده اما از این قاعده مســتثنی اســت. او در ماریتیمو که به مراتب تیمی بهتر از پورتیموننزه بود، به دروازه بان ثابت 
تبدیل شد و حتی عنوان بهترین گلر لیگ پرتغال در فصل ۲۰۲۱-۲۰۲۰ را به خود اختصاص داد. امیر به واسطه همین درخشش 
توانست به اسپانیا برود و پیراهن پونفرادینا را بپوشد. عابدزاده حالا دومین فصل حضورش در تیم پونفرادینا در لیگ دسته دوم 
اسپانیا را تجربه می کند. قرارداد امیر در پایان این فصل تمام می شود و او احتمالاً مقصد دیگری را برای ادامه فوتبال خود انتخاب 
خواهد کرد. از باشگاه های رئال ساراگوسا و رایو وایکانو اسپانیا و وست برومویچ انگلیس به عنوان تیم های علاقه مند به دروازه بان 

تیم ملی ایران که سابقه حضور در جام های جهانی روسیه و قطر را هم دارد، نام برده شده است.
با این حال و طی روزهای اخیر نام وســت برومویچ انگلیس بیشــتر از ســایر تیم ها کنار نام عابدزاده مطرح شده است. وست 
برومویچ تا همین یکی دو سال قبل در لیگ برتر حضور داشت و از جمله تیم هایی محسوب می شود که مدام میان سطح اول و 
دوم فوتبال باشگاهی انگلیس در رفت و آمد است. وست برومویچ این فصل و در فاصله یک هفته مانده به پایان چمپیونشیپ با 

کسب ۶۶ امتیاز از ۴5 بازی در رده هشتم قرار گرفته و شانس حضور در پلی آف صعود به لیگ برتر را دارا است.
وســت برومویچ که ســابقه استفاده از علی الحبسی، دروازه بان افسانه ای فوتبال آســیا و تیم ملی عمان را دارد امیدوار است 
بتواند دومین دروازه بان آســیایی تاریخ خود را جذب کند. طی یکی دو روز گذشــته شــایعه توافق سه ســاله عابدزاده با وست 
برومویچ مطرح شــده که البته بیشــتر در حد گمانه زنی اســت. امیر فعلًا تمرکز خود را روی بقای پونفرادینا در لیگ دو اسپانیا 
گذاشــته و همه چیز درباره انتقال به باشــگاهی جدید را به انتهای فصل موکول کرده است.با این حال علاقه وست برومویچ به 
عابدزاده موضوعی نیســت که بتوان آن را پنهان کرد. این تیم به چند دلیل برای جذب امیر تلاش می کند. ســرمربی این تیم 
کارلوس کاربران اســپانیایی اســت که در ۴۰ سالگی تجربه مربیگری در چند تیم قبرسی، اسپانیایی و همچنین انگلیسی را در 
کارنامه دارد. بنابراین شــناخت بالای او از بازیکنان حاضر در فوتبال اســپانیا یکی از عوامل علاقه وســت برومویچ به عابدزاده 
اســت. از ســویی دیگر او در دوران بازیگری دروازه بان بوده و به همین دلیل می تواند آنالیز دقیقی از عملکرد عابدزاده داشــته 
باشــد و البته در صورت رســمی شــدن این انتقال، به دروازه بان ایرانی کمک کند.با توجه به این موارد و همچنین سطح بالای 
چمپیونشیپ- در صورت عدم صعود وست برومویچ به لیگ برتر  انتقال به این تیم انگلیسی می تواند برای عابدزاده جذاب باشد 
 و یک پله رو به جلو. البته باید تا پایان فصل و آغاز نقل و انتقالات تابستانی بمانیم و ببینیم انتخاب امیر عابدزاده ادامه حضور در

 اسپانیا است یا انتقال به انگلیس؟

 برخلاف اخبار منتشر شده از باشگاه استقلال مدافع فرانسوی 
این تیم امروز از حضور در بانکی که با نماینده باشگاه قرار داشت 

سرباز زد و پولش را نگرفت!
چندی قبل یکی از مسئولان باشگاه استقلال دور از چشم دیگر 
مدیران باشگاه گذرنامه عزیزبک آمانوف را به این بازیکن می دهد 
تا هافبک تهاجمی پیشین استقلال بدون اطلاع مسئولان تیم و 
باشــگاه از ایران خارج شود. او در نهایت با استناد به بندهایی از 
قراردادش باشگاه استقلال آن را یکطرفه فسخ و با باشگاه جدیدی 
قرارداد بست. این اقدام مسئول باشگاه استقلال که ظاهراً اسم و 
مشخصاتش هم مشخص شده با این اقدام شرایطی فراهم کرد تا آمانوف که تنها ۱۱۰ هزار دلار از استقلال طلب داشت حالا با 
استناد بندهایی از قراردادش - به دلیل عدم پرداخت به موقع حقوقش - استقلال را به بیش از نیم میلیون دلار جریمه محکوم کند.

در روزهای گذشــته نیز عنوان شــد کوین یامگا برای دریافت مطالباتش از اســتقلال از طریق مدیر برنامه هایش اقداماتی را 
صورت داده به همین خاطر حجت کریمی سرپرست مدیرعاملی باشگاه استقلال با این بازیکن قرار گذاشت تا امروز با حضور در 
بانکی که مشخص شده بود طلبش را به صورت نقد به وی بپردازند اما ظاهراً مدافع فرانسوی استقلال نماینده باشگاه استقلال 

را قال گذاشته است!
از مدیران استقلال خبردار شدیم یامگا در پاسخ به تماس مدیران باشگاه در این باره که چرا به بانک نرفته گفته به بانک نمی آید 
و به جای پول، گذرنامه اش را میخواهد تا بتواند به کشورش برگردد. او که ظاهراً متوجه شده به دلیل مصدومیت حداقل تا یک 
ماه قادر به همراهی تیم استقلال نیست و تا پایان این فصل دیگر نمی تواند تیمش را همراهی کند می خواهد همین حالا ایران را 
ترک کند.در همین ارتباط از باشگاه استقلال خبردار شدیم کوین یامگا تحت تاثیر صحبت های مدیر برنامه هایش میخواهد بدون 
دریافت پولش از ایران خارج شود تا احتمالاً مسیری غیر از آنچه مدیران باشگاه استقلال پیش بینی کرده اند را در پیش بگیرد. 

البته هنوز چیزی مشخص نیست.
یک مقام مسئول در باشگاه استقلال که نخواست نامش در گفتگویی فاش شود در همین ارتباط گفت: »ما امروز در بانک منتظر 
یامگا بودیم و پول او به ارزش ۱۸۰ هزار دلار آماده پرداخت و گرفتن رسیده بود اما یامگا از حضور در بانک سرباز زد. چند بار هم 
با او تماس گرفتیم و خواستیم به بانک بیاید تا پولش را بگیریم اما این اتفاق نیفتاد که باعث تعجب خود ما بود چون تا روز شنبه 
قرار ما با او این بود که پولش را به صورت نقد بگیرد و از او رسید دریافت پولس را بگیریم«.وی افزود: »اصلا برای همین حاضر 
شدیم پول نقد تهیه کنیم و طلبش را بدهیم حالا نمی دانیم که مدیر برنامه هایش از این اقدام چه هدفی را دنبال می کند. ظاهراً 
یامگا می خواهد فعلا از ایران برود«.در همین باره باید گفت این خطر باشگاه استقلال را تهدید می کند که در صورت خروج یامگا 
بدون دریافت مطالباتش - که از تاریخ دریافت آن نیز مدتی گذشته - ممکن است در مسیر عزیزبک آمانوف گام برداشته و شکایتی 
علیه استقلال در فیفا به راه بیندازد.لازم به ذکر است؛مدیران باشگاه استقلال همچنان در تلاشند تا یا مگا را متقاعد کنند برای 
 دریافت مطالباتش با شرایط باشگاه موافقت کند قطعاً ظرف روزهای آینده این موضوع شفاف تر خواهد شد که این بازیکن از این

 اقدام چه هدفی را دنبال می کند.

پاسپورتم را بدهید؛ می خواهم برگردم فرانسه!

ورزش 

سعید جمشیدیان    |   در هفته های پایانی لیگ علاوه بر قهرمان تکلیف دو تیم سقوط کننده انتهای جدول نیز مشخص می شود.

اما و اگر های سقوط برزیل ایران اما و اگر های سقوط برزیل ایران 

تیم شــهر اولین ها اصلًا شــرایط خوبــی در جدول ندارد 
و بقای آنها در لیگ دســت خودشــان هم نیست. نفتی های 
مسجدسلیمان چهار امتیاز با همنام آبادانی و پنج امتیاز هم با 

مس کرمان فاصله دارند.
شــاگردان ابراهیم اشکش اگر تمام بازی های شان را هم با 
پیروزی پشت ســر بگذارند آن وقت باید منتظر نتایج دو تیم 
دیگر این جدول باشند. آنها در اولین بازی از سپاهانی پذیرایی 
می کنند که در بازی قبلی دو امتیاز فوق العاده حســاس را از 
دست داده اما همچنان به کسب عنوان قهرمانی امیدوار است. 

همین یک نکته ســخت بودن بازی را برای جنوبی ها نشــان 
می دهد. سپاهان اگر امتیاز از دست بدهد شاید دیگر دستش 

به جام نرسد.
شاید ســاده ترین بازی برای آنها در این سه هفته پایانی، 
مقابل آلومینیوم باشد. اما سه امتیاز این بازی زمانی اهمیت پیدا 
می کند که دو تیم دیگر این جدول در مصاف با حریفان شان 
امتیــاز نگیرند. به طور مثال اگــر مس کرمان و صنعت نفت 
موفق به شکســت تراکتور و اســتقلال شوند آن وقت سقوط 

مسجدسلیمان قطعی است.

احتمال دیگر این اســت اگر مس و صنعت نفت در بازی بیســت و هشتم به تساوی دست 
پیدا کنند، در آن صورت نفتی های مسجدسلیمان باید هر دو بازی بعدی شان را ببرند. این تیم 
در آخرین بازی میزبان ملوان خواهد بود که اگر به امتیاز نیاز داشته باشند یکی از سخت ترین 
بازی های شــان می شود. خلاصه اینکه شاگردان اشکش برای اینکه کارشان به اشک و حسرت 
کشــیده نشــود فقط باید ببرند. شرایط این تیم نســبت به دو تیم دیگر به مراتب سخت تر و 

حساس تر است.

  صنعت نفت؛ برزیلی ها در انتظار معجزه
پیروزی مقابل نساجی و باخت مس در دربی استان کرمان، بیش از گذشته هواداران صنعت 
نفت آبادان را امیدوار به بقا کرد. شــاگردان عبدالله ویسی در اولین بازی از سه هفته پیش رو 
میهمان اســتقلال هستند. مسابقه ای که ســه امتیازش بعد از شکست شان در دربی پایتخت 
اهمیت بسیار زیادی دارد. بدون تردید هواداران استقلال تا جایی که اجازه حضور داشته باشند 

به ورزشگاه می آیند.
 اما اگر سه امتیاز در تهران نماند آن وقت معادلات در بالا و پایین جدول به هم می خورد. 
برزیلی ها که در انتظار معجزه هســتند در هفته ماقبــل پایانی و برای آخرین مرتبه در فصل 
جاری میزبان ذوب آهن هســتند. شــک نکنید هواداران متعصب آبادانی، ورزشگاه تختی را پر 
خواهند کرد. عبدالله ویسی که به دنبال بقای تیمش در لیگ برتر و حفظ سهمیه این تیم بوده 

فقط باید برنده به رختکن برود.

   مس کرمان؛ لبه پرتگاه
مس کرمان که تا همین چند هفته پیش اصلًا به سقوط فکر نمی کرد اما بعد از دو شکست 
متوالی مقابل نفت آبادان و پرسپولیس بیش از پیش خطر سقوط را احساس کرد. ضمن اینکه 
با باخت این هفته شــان در دربی کرمان یکی از گزینه های ســقوط شدند. سه بازی تیم فرزاد 

حسین خانی نسبت به دو تیم دیگر سخت تر است.
 مسی ها در اولین بازی میزبان تراکتوری هستند که با نتایج فوق العاده شان به دنبال کسب 

سهمیه هستند. 
آنها با توجه به دو بازی صنعت نفت و نفت مسجدسلیمان باید از این امتیاز خانگی نهایت استفاده را 
ببرند چون دو بازی دیگرشان سخت تر می شود. ملوان که در هفته پایانی با تیم انتهای جدول بازی دارد 
 در هفته ماقبل پایانی از مس کرمان پذیرایی می کند. آخرین روز لیگ هم برای حسین خانی بسیار

 ســخت خواهد بود چرا که آنها در نقش جهان با ســپاهانی روبه رو می شوند که اگر در آن روز 
برای قهرمانی به سه امتیاز نیاز داشته باشند ۹۰ دقیقه سخت را برای مسی ها رقم می زنند.

 نتیجــه اینکــه شــاید بــا انجــام بازی هــای هفتــه بیســت و هشــتم تکلیــف 
و ســپاهان  تیــم  دو  طرفــی  از  شــود.  مشــخص  ســقوط کننده  تیــم   یــک 

 ملوان به دلیل رویارویی شان با دو تیم از سه تیم انتهای جدول نقش تعیین کننده در سرنوشت 
سقوط دارند.
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اکباتانِ پر دردسر؛ جنگ تکراری پرسپولیس برای قهرمانی اینبار با کلیدواژه »هوادار«

داربی احتمالی در فینال جام حذفی کجا برگزار می شود؟

 تیم فوتبال پرسپولیس در شرایطی خود را برای دیدار با پیکان آماده می کند که باز 
هم بازی در اکباتان دردسرهایی را برای سرخپوشان درست کرده است.

 تیم فوتبال پرسپولیس در شرایطی خود را برای رویارویی با پیکان در هفته بیست و 
هشتم لیگ برتر آماده می کند که بحث محل برگزاری این مسابقه به یکی از پرخبرترین 

 بحث های روز فوتبالی ایران تبدیل شده است.
باشــگاه پیکان به دلیل اینکه ورزشگاه )شهدای شهر قدس( تحت تعمیر قرار دارد، 
در این فصل مســابقاتش را در ورزشــگاه انقلاب کرج برگزار می کرد اما به دلیل شرایط 
نامســاعد این ورزشگاه، بازی هایش را به ورزشگاه پاس قوامین آورد تا در این ورزشگاه 
میزبان رقبا باشــد. این در حالی اســت که مسابقات تیم های هوادار و سایپا هم در این 

ورزشگاه برگزار می شود.
حالا باشگاه پیکان خواستار این شده تا در ورزشگاه انقلاب میزبان پرسپولیس باشد 
و سرخپوشــان دوست داشتند تا این بازی در ورزشگاه آزادی برگزار شود اما ارگان های 

مربوطه با برگزاری بازی در کرج مخالفت کردند.
اجاره ورزشــگاه آزادی و بحث بلیت فروشــی هم باعث شد تا برگزاری بازی در این 

ورزشگاه کنسل شود و تنها گزینه باقی مانده ورزشگاه پاس قوامین باقی بماند.

سرخپوشــان در سال های اخیر بارها در این ورزشگاه مقابل تیم هایی چون پیکان و 
هــوادار به میدان رفتن و نتایج خوبی هم گرفتند اما به دلیل اینکه تاکید دارند تا بازی 

در حضور هواداران برگزار شود، به انجام بازی در این ورزشگاه معترض شدند.
ورزشگاه پاس قوامین به دلیل موقعیت جغرافیایی و واقع شدن در منطقه مسکونی و 
همچنین به دلیل زیر ساخت ورزشگاه امکان برگزاری بازی با با حضور هوادار را ندارد.

این در حالی است که سرخپوشان بعد از اتمام لیگ در مرحله نیمه نهایی جام حذفی 
هم باید مقابل هوادار به میدان بروند و مســوولان این تیم هم به صراحت اعلام کردند 
که تنها در ورزشــگاه پاس قوامین میزبان پرسپولیس خواهند بود و هیچ گزینه دیگری 
در میان نیست.افشــین پیروانی مدیر تیم فوتبال پرسپولیس هم به صراحتا اعلام کرده 

که تیمش فقط در حضور هوادارانش مقابل این دو تیم بازی می کند.
به همین دلیل باید دید که در نهایت موضع پرسپولیسی ها چه خواهد بود چرا که هر 
تصمیمی برای بازی با پیکان از ســوی سرخپوشان گرفته شود، مقابل هوادار هم همان 

گریبان سرخپوشان را خواهد گرفت.

مسئول برگزاری مسابقات جام حذفی در خصوص قرعه کشی این مسابقات توضیحاتی 
را ارائه کرد.

امیرحســین روشنک، مسئول برگزاری مسابقات جام حذفی فوتبال در گفت و گو با 
ایسنا درمورد برگزاری قرعه کشی نیمه نهایی جام حذفی اظهار کرد: طبق این قرعه کشی، 
استقلال میزبان نساجی و هوادار میزبان پرسپولیس شد. طبق برنامه در روزهای 3 و ۴ 
خرداد این ۲ بازی را برگزار می کنیم؛ البته امروز مشخص می شود که کدام بازی چهارم 
و کدام مسابقه سوم برگزار می شود.وی در مورد برگزاری فینال جام حذفی تصریح کرد: 
قرار است در تاریخ دهم یا یازدهم خرداد این بازی را برگزار کنیم که به احتمال فراوان 

همان روز دهم انجام خواهد شد.روشنک در خصوص برگزاری فینال در ورزشگاه یادگار 
امام تبریز هم گفت: باید مطابق آیین نامه ای که مورد تایید هیات رئیســه سازمان لیگ 
قرار گرفته عمل کنیم. قبل از قرعه کشــی مرحله یک چهــارم نهایی باید برای تعیین 
اولویت اول و دوم محل فینال، قرعه کشــی می کردیم که ورزشگاه شهدای مس کرمان 
و یــادگار امــام تبریز به عنوان اولویت های اول و دوم از گوی خارج شــدند. با توجه به 
بازدیدی که داشــتم، ورزشگاه شــهدای مس به بازی فینال نمی رسد و بازسازی اش در 
مرحله ای متوقف شده است. طبق قرعه کشی انجام شده ورزشگاه یادگار امام تبریز باید 
میزبان فینال باشد اما برای قطعیت یافتن موضوع باید مقامات استان آذربایجان شرقی 

تاییدیه نهایی را بدهند.وی درخصوص اینکه اگر پرسپولیس و استقلال به فینال برسند، 
احتمال دارد بازی به جای تبریز در آزادی برگزار شــود؟ پاســخ داد: اول باید دید این 
دو تیم به فینال صعود می کنند یا نه؛ اگر روندی که گفتم برای ورزشــگاه یادگار امام 
کامل نشــود، خود سازمان لیگ از سایر گزینه هایی که اسامی آن ها در آیین نامه آمده 
یک ورزشــگاه را انتخاب می کند.مســئول جام حذفی در پایان گفت: طبق ارزیابی های 
قبلی اینگونه نیســت که تیم های شهرستانی کاملا از برگزاری بازی فینال در آزادی به 
ویژه مقابل پرسپولیس و استقلال رضایت داشته باشند. اگر بیشتر تیم ها رضایت داشته 

باشند می توانیم آزادی را انتخاب کنیم و آیین نامه را بر همین اساس تغییر بدهیم.
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»چگونه طلا بخریم؟«

چین می خواهــد نظرات هوش مصنوعی در 
مورد حزب کمونیست را کنترل کند تا این فناوری 
تنها »ارزش های اصلی سوسیالیستی« را منعکس 
کند.  موج جدیدی از مدل های هوش مصنوعی 
با خودکار کردن برخی وظایف و ارائه دروغ های 
قانع کننده در مورد موضوعات مهم شروع به ایجاد 

اختلال در تجارت و جامعه غربی کرده است.
نیویورک تایمز روز دوشــنبه گزارش داد که 
حزب حاکم کمونیســت چین با مجموعه ای از 
قوانین محدودکننده وارد ایــن باتلاق فناوری 

شده است.
این قوانین که از ســوی اداره فضای سایبری 
چین ارائه شــده اســت، هوش مصنوعی مولد 
را کــه نــوع جدیــدی از فناوری اســت و به 
چت جی پی تی)ChatGPT( و ســایر محصولات 
نوپایــی که در ماه های اخیــر دنیای غرب را در 

نوردیده اند، پوشش می دهد.
شــرکت ها باید بــه قوانین سانســور حزب 
کمونیست چین توجه کنند، قوانینی که بحث 
درباره ی تاریخ های حساس خاص و هرگونه انتقاد 
از رهبران این کشور را ممنوع می کند. نیویورک 
تایمز گــزارش داد، بر اســاس محدودیت های 
پیشــنهادی، محتوای تولید شــده توسط این 
مدل های هــوش مصنوعی باید منعکس کننده 
»ارزش های اصلی سوسیالیســتی« باشــد و از 
اطلاعاتــی که »قدرت دولتی« یا وحدت ملی را 

تضعیف می کند، اجتناب کند.
این روزنامه افزود، شــرکت ها همچنین باید 
اطمینان حاصل کنند که چت بات های آنها متن 
و تصاویر حقیقتی می سازند و به مالکیت معنوی 
احتــرام می گذارند و ملزم به ثبت الگوریتم های 

خود در تنظیم کننده ها خواهند بود.
این قوانین می تواند کار شرکت های فناوری 
چینی را برای رسیدن به رقبای آمریکایی خود 
مانند مایکروسافت، OpenAI، گوگل و فیسبوک 
که در رقابت های هوش مصنوعی پیشرو بودند، 
سخت کند.شرکت های بزرگ فناوری چینی، از 
مهارت فنی برای توسعه مدل های هوش مصنوعی 
مولد خود برخوردار هستند، اما محدودیت ها در 
مــورد آنچه این مدل هــا می توانند بیان کنند، 
احتمالا توســعه را کند می کند و میزان توزیع 

گسترده ی فناوری را در کشور محدود می کند.
این مسئله نیز وجود دارد که مدل های زبانی 
بزرگ، مانند  چت  جی پی تی، می توانند اطلاعات 
جعلی برای برآوردن درخواست های کاربر ایجاد 
کنند. دانشگاهیان در مورد احتمال ارائه اطلاعات 
نادرست از این پلتفرم ها هشدار داده اند. به عنوان 
مثال، سامانتا دلویااز اینسایدر از این ابزار زبانی 
خواست تا یک خبر بنویسد و نقل قول های جعلی 
کارلوس تاوارس، مدیر عامل صنعت خودروسازی 

را به زبان بیاورد.
محققــان هوش مصنوعی اغلــب نمی دانند 
که چرا مدل ها محتوای خاصی تولید می کنند. 
مدل های تصویری مشــابه می توانند به سرعت 
تصاویری از افراد مشهور در حال انجام کارهای 
غیرعادی تولید کنند که در واقعیت انجام نشده اند. 
یکی از نمونه های معروف آن تصویری است که 
نشان می داد پاپ فرانسیس یک کت بزرگ پفی 

پوشیده بود و برخی را فریب داد.
این فناوری غیرقابل پیش بینی می تواند برای 
رهبران چین که ســعی می کننــد روایت های 
سیاسی را کنترل کنند، نگران کننده خواهد بود.

چت جی پی تی به طور رســمی در چین در 
دسترس نیســت همچنین محصولات گوگل و 
فیس بوک عمدتا در چین نیز ممنوع هســتند، 
اگرچه شرکت اپل در این کشور فعالیت می کند. 

  اولیــن ترانزیســتور چوبی 
الکتریکی جهان اختراع شد

دانشمندان موفق به ابداع اولین ترانزیستور 
چوبی الکتریکی جهان شدند، البته این اولین باری 
نیست که دانشمندان برای تولید ترانزیستورهای 
چوبی تلاش می کنند، اما آزمایشات قبلی همگی 

با شکست مواجه شده بودند.
 بــه نقل از آی ای، پژوهشــگران دانشــگاه 
 KTH لینشوپینگ و موسســه فناوری سلطنتی
اولین ترانزیســتور الکتریکی چوبــی جهان را 
مهندســی کرده اند که یک پیشرفت بزرگ در 

صنعت از نظر کارایی و پایداری است.
در بیانیــه مطبوعاتی آنها آمده اســت: ما به 
یک اصل بی ســابقه رسیده ایم. درست است که 
ترانزیســتور چوبی کند و حجیم است، اما کار 

می کند و پتانسیل توسعه عظیمی دارد.
این اولین باری نیست که دانشمندان تلاش 
می کنند تا ترانزیســتورهای چوبی تولید کنند، 
اما آزمایش های قبلی به نسخه هایی منجر شد 
که فقط می توانستند انتقال یون را تنظیم کنند 
و وقتی یون ها تمام می شــد، ترانزیستور از کار 

می افتاد.

 چین به دنبال کنترل
 نظرات هوش مصنوعی 

درباره سیاست

شکست دادن سیستم های رهگیری موشک های 
مافوق صوت پیچیده ایجاد کرده اند.رسانه دولتی 
»ساوث چاینا مورنینگ پست«)SCMP( گزارش 
داد که مهندســان به رهبری ژانگ شیوسونگ 
از دانشگاه مهندسی اطلاعات نیروی پشتیبانی 
استراتژیک چین، الگوریتمی را توسعه داده اند که 
مسیر موشک های مافوق صوت را برای جلوگیری 
از شناســایی توسط سیستم های دفاع موشکی 

تجزیه و تحلیل می کند.این مهندسان در مقاله ای 
 Common Control که ماه گذشته در مجله چینی
and Simulation منتشر شد، اظهار کردند که این 
الگوریتم می تواند مســیر این سلاح های مافوق 
صــوت را تجزیه و تحلیل کند تا به آنها کمک 
کند از سیســتم های دفاع موشــکی، از جمله 
سیستم های پیشرفته در حال توسعه در ایالات 

متحده جلوگیری کنند.

چین الگوریتمی را برای فرار از سیستم پیشرفته 
دفاع موشکی مافوق صوت ایالات متحده ابداع کرده 
اســت. به نقل از آی ای، دانشمندان ارتش چین ادعا 
می کننــد که یک فناوری مبتنی بر الگوریتم را برای 

الگوریتم چین برای فرار از 
سیستم پیشرفته دفاع موشکی 
مافوق صوت آمریکا

دلار  55.۴۰۰

یورو ۶۰.۱۷۰

پوند  ۶۸.۹5۰

درهم  ۱5.25۰

لیر  2.۹۰۰

سکه  تمام  ۳5.۴۰۰.۰۰۰

سکه نیم  2۱.۹۰۰.۰۰۰

سکه ربع  ۱۴.۱5۰.۰۰۰

سکه یک گرمی  ۸.۷۰۰.۰۰۰

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

از آنجا که قیمت طلا به بالاترین سطح خود در ۱3 ماه 
گذشته رسیده، بیشتر افراد به دنبال خرید طلا هستند؛ 
تحلیلگران طلا را نسبت به دلار، پناهگاه امن تری می دانند

 به نقل از کیتکونیوز، برای ســرمایه گذاران طلا، غیر 
از گیر افتادن در حالت خنثی در ســطح قیمت ۲۰۰۰ 
دلار در هر اونس، مکان های نسبتأ بدتری نیز وجود دارد.

بدیهی است که قیمت طلا احتمالأ با عجله به جایی 
نمی رســد، چرا که از قرار معلوم، تورم سرسخت، فدرال 
رزرو را به ادامه ی افزایش نرخ بهره و به طور بالقوه حفظ 
سیاست های تهاجمی برای مدتی طولانی تر، مجبور کرده 
است. با این حال، در مقایسه با جایی که طلا پیش از این 
بوده اســت، این فلز گرانبها به عملکرد فوق العاده ی خود 

ادامه می دهد.
بــا تمام این ها، علیرغم شــرایط موجود، بازار طلا در 
ســطح ۲۰۰۰ دلار در هر اونس قفل زده است، چرا که 
ســرمایه گذاران آماده می شوند تا این کتاب را در آوریل 
ببندند. با قیمت ۱۹۹۷ دلار در هر اونس، این فلز گرانبها 
یکی دیگر از بسته شــدن های بی سابقه ی ماهانه ی خود 

را رقم زد. 
نکته ی قابل توجه آن اســت که قیمت ها بسیار بالاتر 
از میانگین سه ســاله ی پس از همه گیری یعنی تقریباً 
۱۸۰۷.۶5 دلار در هــر اونس اســت. در عین حال، طلا 
مایل ها بالاتر از میانگین پنج ســاله ی قبل از همه گیری 

است که در حدود ۱۲۶۷.5۷ دلار در هر اونس بود.
از آنجا که بازار درگیر کشمکش بین ریسک های تورم 
و رکود است، حرکت صعودی طلا در حال حاضر متوقف 
شده است، اما نشانه ها حاکی از آن است که این فقط یک 

تثبیت کوتاه مدت خواهد بود.
آنا گولوبووا از کیتکو در این هفته خاطرنشان کرد که 
جســتجوهای گوگل برای سوال »چگونه طلا بخریم؟« 
در این ماه به رکورد بی ســابقه ای رســید، و علت روشن 
آن اســت که قیمت ها به بالاترین سطح خود در ۱3 ماه 

گذشته رسیده اند.
وی همچنین خاطرنشان کرد که آخرین باری که این 
علاقه در ایالات متحده تا این میزان گسترده رسیده، در 
اوت ۲۰۱۱ بود، زمانی که قیمت ها به بالاترین حد خود و 

به بالای ۱۹۰۰ دلار در هر اونس رسید.
تعجب آور نیست که طلا بار دیگر وارد بازار جمعی شده 
است؛ چرا که مصرف کنندگان با عدم اطمینان اقتصادی 

قابل توجهی روبرو هستند.
علاوه بر آن، در چشــم انداز آمار و گزارش ها، آخرین 
داده ها از ایالات متحده و اروپا حاکی از آن است که تورم 
بالاتر در حال تثبیت در اقتصاد گسترده تر است. بانک های 
مرکزی تنها با کاهش سرعت اقتصاد می توانند با این نوع 

تورم مبارزه کنند.
در حالی که نرخ بهره همچنان در حال افزایش است، 
هر حرکتی اقتصاد جهانی را یک قدم به رکود نزدیک تر 

می کند. و این است دلیلی که طلا گیر افتاد!
آنچه مســلم اســت نرخ بهره ی بالاتر باعث می شود 
طلا جذاب نباشــد، زیــرا ســرمایه گذاران می توانند در 
بازارهای پولی کوتاه مــدت، ارزش بالاتری پیدا کنند. با 
این حال، تهدید آشــفتگی اقتصادی به این معنی است 
که سرمایه گذاران عجله ای برای خلاص شدن از شر یک 
ذخیره ی ضروری ارزش ندارند. همچنین فراموش نکنیم 
حتی بــا نرخ های بهره بالاتر، هیچ تضمینی وجود ندارد 
که فدرال رزرو بتوانــد تورم را به هدف ۲ درصدی خود 

بازگرداند.
به گفته ی بسیاری از تحلیلگران، بازار طلا به تثبیت در 
این سطوح بالا راضی است و علاوه بر آن در انتظار است 
کــه ببیند فدرال رزرو چه زمانی مجبور به پایان دادن به 

چرخه ی انقباض خود می شود.
جوی یانگ، رئیس جهانی مدیریت محصول شاخص 
در میک وکتور ایندکســز، در مصاحبه ی اخیر با کیتکو 
نیوز، خاطرنشان کرد که سرمایه گذاران به تازگی متوجه 
شــکنندگی بازارهای مالی شده اند، زیرا فدرال رزرو پس 
از ســال ها پمپاژ نقدینگی بی سابقه در بازارهای مالی در 
طول همه گیری جهانی، به شدت نرخ های بهره را کاهش 

می دهد.
به بیان یانگ، ســرمایه گذاران نسبت به این موضوع 
آگاهی پیدا کرده اند که اگر فدرال رزرو به افزایش نرخ ها 
ادامه دهد، ممکن است سرایت اقتصادی گسترده تری وجود 
داشته باشد. بنابراین، هنوز حمایت زیادی برای پناهگاه 
امن طلا وجود دارد.اما این فقط ســرمایه گذاران نیستند 
که محافظت از دارایی در اولویت آنهاست؛ تقاضای طلا از 
سوی بانک مرکزی نیز همچنان بر بازار طلا حاکم است، 
چرا که کشورها به دنبال تنوع بخشیدن به دارایی خود در 

مقابل دلار آمریکا هستند.

در طول تاریخ، خودروهای زیادی ساخته شده اند که ساختارشکنی خاصی داشتند و جهان 
را شوکه و شگفت زده کردند. در این مطلب قصد معرفی چنین مدل هایی را داریم.

  لامبورگینی LM002 سال ۱۹۸۶
شــرکتی که به ساخت سوپرکارهای دونفره شهرت دارد، ناگهان از مسیر اصلی خود خارج 
شده و یک شاسی بلند را معرفی می کند. این داستان را امروزه زیاد می بینیم ولی زمانی که در 
سال ۱۹۸۶ لامبورگینی مدل LM002 را به بازار فرستاد باورنکردنی بود. پروژه LM002 زمانی 
آغاز شــد که لامبورگینی قصد انعقاد قراردادی به منظور ساخت یک آفرودر برای ارتش آمریکا 
را داشت. پروتوتایپ این خودرو اما که چیتا نام داشت، خودرویی موتور عقب و سنگین بود که 
موردتوجه ارتش قرار نگرفت و مقامات آمریکایی قرارداد را با AM جنرال منعقد کردند. بااین حال، 
لامبورگینی در موقعیتی نبود که بتواند سرمایه هدر دهد و به همین دلیل از دانش کسب شده در 

طول پروژه چیتا برای توسعه اولین شاسی بلند تولیدی خود بنام LM002 استفاده کرد.

 جی ام سی سایکلون سال ۱۹۹۱
جی ام سی سایکلون درواقع یک هات رود کارخانه ای با قدرت شگفت انگیزی زیر کاپوت بود. این 
پروژه با یک پیکاپ سونوما شروع شد که جی ام سی یک پیشرانه ۴.3 لیتری V6 توربو را در سینه آن 
قرار داد. این موتور که ۲۰۸ اسب بخار قدرت داشت و به یک گیربکس چهار سرعته اتوماتیک متصل 
بود، به طور خاص برای سایکلون توسعه پیدا کرده بود. کارانددرایور معتقد بود بخش پیکاپ سازی 
جنرال موتورز یک قاتل فراری ساخته است و به همین دلیل سایکلون را برای آزمایش به پیست 

درگ برد و توانست به لطف سامانه چهارچرخ محرک، فراری 3۴۸TS را مغلوب کند.

  جنرال موتورز EV1 سال ۱۹۹۶
هیچ کس انتظار نداشت جنرال موتورز خودرویی مثل EV1 را تولید کند. این خودرویی با طراحی 
آینده نگر و شبیه بشقاب پرنده بود که از یک موتور الکتریکی ۱3۷ اسب بخاری با باطری ۱۶.5 
کیلووات ساعتی استفاده می کرد. با استفاده از آلومینیوم و پلاستیک نیز وزن EV1 به حدود ۱۴۰۰ 
کیلوگرم رسیده بود. جنرال موتورز این خودرو را از طریق یک برنامه اجاره در برخی ایالت های 
آمریکا عرضه کرد اما در سال ۲۰۰3 به دلیل عدم امکان تولید چنین خودروی پیشرفته ای، این 
 EV1 پروژه لغو شد. خریداران اما به این تصمیم معترض بودند و با اکراه خودروها را پس دادند. از
تعداد ۱۱۴۷ دستگاه ساخته شد که اکثر آن ها اوراق شدند. »ریک واگنر« مدیرعامل وقت جنرال 

موتورز بعدها گفت لغو پروژه EV1 بزرگ ترین پشیمانی در طول دوران حرفه ای او بوده است.

  بیوک GNX سال ۱۹۸۷
هرچند بیوک برندی نیست که وقتی به پرفورمنس فکر می کنید به ذهنتان خطور کند اما 
این شرکت در دهه ۸۰ مدل رگال را به خودرویی سریع تر از شورلت کامارو تبدیل کرد. در ابتدا 
در سال ۱۹۸۲ مدل گرند نشنال با پیشرانه ۴.۱ لیتری V6 و تنها ۱۲5 اسب بخار قدرت معرفی 
شــد. دو سال بعد، گرند نشــنال با موتور 3.۸ لیتری V6 توربو به بازار آمد که ۲۰۰ اسب بخار 
قدرت داشــت. این قدرت به تدریج افزایش پیدا کرد تا نهایتاً در سال ۱۹۸۷ به GNX رسید که 
یکی از کلکســیونی ترین محصولات تاریخ بیوک محسوب می شود. GNX روی کاغذ ۲۷۶ اسب 
بخار قدرت داشــت اما در واقعیت این عدد به 3۰۰ اســب بخار نزدیک بود و برای حفظ وجهه 

کوروت کمتر اعلام شده بود.

 کیا الن سال ۱۹۹۶
زمانی که اعتمادبه نفس کیا در خودروسازی افزایش پیدا کرد به فکر افزودن یک مدل سطح 
بالا و چشمگیر به صدر سبد محصولات خود افتاد. بدین منظور، کیا سراغ لوتوس رفت و بحث 
توسعه مشترک یک خودروی اسپرت را مطرح کرد اما نتیجه این مذاکرات نهایتاً به خرید حقوق 
تولید نسل M100 لوتوس الن انجامید. کیا الن در بیرون تقریباً با همتای لوتوسی خود یکسان 
بود اما از پیشرانه ۱.۸ لیتری سدان کیا سفیا استفاده می کرد که ۱5۱ اسب بخار قدرت داشت. 
کیا الن خودروی اسپرتی از شرکت بود که در آن زمان با خودروهای ارزان قیمت و کسل کننده ای 
مثل پراید شــناخته می شد و به همین دلیل بسیار عجیب به نظر می رسید. کیا کمتر از هزار 

دستگاه از الن تولید کرد که بیشتر آن ها در کره جنوبی فروخته شد.

  مرسدس بنز A کلاس سال ۱۹۹۷
اولین ورود مرســدس بنز به بخش خودروهای شــهری که با معرفی نسل اول A کلاس در 
نمایشگاه فرانکفورت ۱۹۹۷ صورت گرفت تعجب زیادی را برانگیخت. این خودرو نه اسپرت بود 
نه لوکس و بدنه بلند غیرمتعارف آن روی اولین پلت فرم محرک جلوی مرسدس بنز ساخته شده 
بود. پروتوتایپ های این خودرو نیز زمانی که در آزمایش گوزن یا همان مانور دهی با سرعت حدود 
۸۰ کیلومتر بر ساعت عملکرد بسیار بدی داشتند خبرساز شدند. پس از سه ماه توقف فروش 
A کلاس، مرســدس با نصب سیستم کنترل پایداری الکترونیکی و ایجاد تغییراتی در سیستم 

تعلیق مشکل را برطرف کرد.

  لینکلن بلک وود سال 2۰۰۱
منطق ساخت بلک وود این بود: »وقتی لینکلن می تواند یک شاسی بلند بفروشد، یک پیکاپ هم 
می تواند بفروشد«. این خودرو که بر اساس فورد F150 ساخته شده بود، از دماغه ای شبیه نویگیتور 
و اتاق باری با کف پوش مخملی و کاور پلاستیکی برقی بهره می برد. این ایده روی کاغذ منطقی 

به نظر می رســید اما بلک وود هیچ کدام از کاربردهای اصلی یک پیکاپ را نداشت و با بی مهری 
خریداران مواجه شد. به همین دلیل، پیکاپ لینکلن فقط یک سال روی خط تولید دوام آورد.

 پورشه کاین سال 2۰۰2
پورشه چندین دهه قبل از معرفی کاین نشان داده بود که توان ساخت یک آفرودر موفق را 
دارد اما تا اوایل دهه ۲۰۰۰ بودجه کافی برای انجام این پروژه را نداشت. کاین که اولین محصول 
تولیدی چهاردر پورشــه محسوب می شد، هرگز موردپسند طرفداران این برند نبود. آن ها این 
ایده را مسخره کردند و معتقد بودند این کار سریع تر از یک دور پورشه ۹۱۷ مسابقه ای در لمانز 
برند پورشه را از بین خواهد برد. بااین حال، کاین رکورد فروش را به ثبت رساند و با پرفورمنسی 
مشــابه خودروهای اسپرت نشــان داد که طرفداران پورشه اشتباه می کردند. کاین طی پانزده 
سال و سه نسل این ویژگی را بهبود داده و همچنان انتخاب علاقه مندان به رانندگی در کلاس 

شاسی بلندهای بزرگ محسوب می شود.

  فولکس واگن فیتون سال 2۰۰2
هرچند فولکس واگن در زبان آلمانی به معنای خودروی مردم است ولی این شرکت با معرفی 
فیتون سعی کرد با ب ام و، مرسدس بنز و بازوی لوکس خودش یعنی آئودی رقابت کند. این ماشین 
که روی پلت فرم بنتلی کانتیننتال ساخته شده بود، با مجموعه ای از تجهیزات رفاهی لوکس، 
پیشرانه های قدرتمند و قیمت گران از تمام فولکس واگن های قبلی متمایز بود. بااین حال، از همان 
ابتدا پیش بینی می شد که فیتون در یافتن خریدار با مشکل مواجه شود زیرا نشان فولکس واگن 
توان رقابت با مرســدس بنز یا ب ام و را نداشــت. این پیش بینی ها درست بودند زیرا فیتون در 
آمریکا شکست خورد و در اروپا هم خیلی بهتر عمل نکرد. فولکس واگن اما فروش نسبتاً مناسب 

فیتون در چین را بهانه کرد تا سدان پرچم دار خود را تا سال ۲۰۱۶ روی خط تولید نگه دارد.

  نیسان مورانو کراس کابریولت سال 2۰۱۰
بیش از یک دهه پیش نیسان در حرکتی عجیب سقف نسل دوم مورانو را برداشت و چیزی 
که اولین کراس اوور چهارچرخ محرک کانورتیبل جهان می دانست را معرفی کرد. ازآنجایی که 
مورانو کراس کابریولت اصلًا فروش خوبی نداشت، تصور می کردیم اولین و آخرین مدل در نوع 
خود باشــد اما چندی بعد لندروور با رنجروور اووک کانورتیبل این مشعل را از نیسان گرفت و 
فولکس واگن با تی راک کابریولت که در نمایشگاه فرانکفورت ۲۰۱۹ رونمایی شده همچنان این 

راه را ادامه می دهد.

 آستون مارتین سیگنت سال 2۰۱۱
آستون مارتین هم با معرفی سیگنت همه را متعجب کرد زیرا این هاچ بک کوچک که بر اساس 
تویوتا IQ ساخته شده بود شبیه هیچ کدام از محصولات قبلی آستون نبود. این شرکت توضیح داد که 
برای پیروی از مقررات اتحادیه اروپا در رابطه با میانگین آلایندگی تولیدی محصولات خودروسازان 
مجبور به ساخت سیگنت شده و معتقد بود می تواند حدود ۴ هزار دستگاه از آن بفروشد اما حتی 
ثروتمندان هم حاضر نبودند قیمت یک ب ام و ســری 3 را برای خرید یک تویوتا iQ بزَک شده 

هزینه کنند و به همین دلیل تولید سیگنت پس از ساخت حدود 3۰۰ دستگاه خاتمه یافت.

  ب ام و i3 سال 2۰۱۳
ب ام و i3 همه را غافلگیر کرد زیرا هیچ کس انتظار نداشت سازنده جذاب ترین خودروهای اسپرت 
یک هاچ بک الکتریکی کوچک را به بازار بفرستد. آیا نباید این کار به برند مینی سپرده می شد؟ 
i3 اما علاوه بر اینکه هاچ بک کامپکت لوکسی بود یک ویترین تکنولوژی هم به شمار می رفت. 

این خودرو نقطه اوج ایده ای بود که ب ام و از اوایل دهه ۹۰ با آن کلنجار می رفت.

 جیپ گرند چروکی ترک هاوک سال 2۰۱۷
محصولات جیپ برای آفرود ساخته می شوند نه پیست ولی بااین حال این شرکت نتوانست 
در برابر وسوسه قرار دادن پیشرانه ۶.۲ لیتری سوپرشارژ هلکت در سینه گرند چروکی مقاومت 
کند. درنتیجه یک شاسی بلند ۷۰۰ اسب بخاری خلق شد که می توانست در مواقع لازم تا 3.3 
تن را یدک بکشد. گرند چروکی ترک هاوک یک ماسل شاسی بلند است که می توان از آن برای 

یدک کشیدن ماسل کارها تا پیست استفاده کرد.

  تسلا سایبرتراک
درحالی که انتظار می رفت پیکاپ تســلا یک خودروی پیشرفته و هوشمند با ظاهر معمول 
یک وانت باشد، خودرویی که نهایتاً دیدیم شبیه چیزی به نظر می رسید که توسط فضاپیماهای 
بیگانگان به زمین آمده است. علاوه بر این، هرچند به دیدن شگفتی های تسلا عادت کرده ایم ولی 
 دیدن شتاب های خیره کننده و سیستم خودران در یک وانت غافلگیرکننده است. سایبرتراک تصور 

مجددی از نسل بعدی پیکاپ ها و است و مشتاق دیدن نسخه نهایی آن هستیم.

 ب ام و XM لیبل رد سال 2۰2۳
ب ام و XM که در پاییز ۲۰۲۲ رونمایی شد به دلایلی مثل قیمت پایه ۱۴5 هزار پوندی توجهات 
زیادی را جلب کرد اما نسخه جدید لیبل رد که به تازگی معرفی شده با قدرت بیشتر و شتاب 
سریع تر، نسخه چشمگیرتری به نظر می رسد. درنتیجه، قیمت پایه این نسخه به ۱۷۱ هزار پوند 

افزایش پیدا کرده است.

خودروهایی که جهان را شوکه و شگفت زده کردند

  سکه ۳۰۰ هزار تومان گران شد 
 قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید امروز در بازار تهران 3۴ میلیون و 
۱۰۰ هزار تومان معامله شد که نسبت به روز گذشته ۰۰3 هزار تومان افزایش قیمت داشت.

 هر قطعه سکه بهار آزادی طرح جدید بر اساس نرخ اعلامی اتحادیه صنف فروشندگان و 
سازندگان طلا، جواهر، نقره و سکه تهران در پایان معاملات امروز )یکشنبه، ۰۱ اردیبهشت( 

حدود 3۴ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان معامله شد.
قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم 3۰ میلیون و 5۰۰ هزار تومان خرید و فروش 
شد که نسبت به روز گذشته تغییری نداشت.نیم سکه امروز در بازار تهران ۱۹ میلیون و 
۴۰۰ هزار تومان، ربع  سکه ۱۲ میلیون 5۰۰ هزار تومان و سکه یک گرمی هفت میلیون 
و 3۰۰ هزار تومان خرید و فروش شــد.علاوه بر این، در بازار طلای تهران نرخ هر گرم 

طلای ۱۸ عیار ۲ میلیون و 33۷ هزار تومان اعلام شد.
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